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Dnes je neděle 3. září 2023, svátek slaví Bronislav

Report: 27.08.2023 14:59:51 - 03.09.2023 14:59:50

Témata: Slezská univerzita v Opavě, Vedení univerzity, Obchodně-podnikatelská fakulta, Institut tvůrčí fotografie,
Filozoficko-přírodovědecká fakulta, Fakulta veřejných politik, Fyzikální ústav v Opavě, Matematický ústav v Opavě

Články v reportu: 49    Duplicitní (Odstraněné): 33
[ Celkový počet článků: 82 ]

1. V pátek se do charitativního běhu ZOO Ostrava…  Facebook - Příspěvky

2. ���Zveme vás na zářijové zasedání Zastupitelstva…  Facebook - Příspěvky

3. Univerzitní aula ponese jméno prof. Martina…  Facebook - Příspěvky

4. Univerzitní aula ponese jméno Martina Černohorského  Opava-city.cz - Články

5. Minulý týden jsme přivítali hosty z Hanze…  Facebook - Příspěvky

6. Inspirativní světy v galerii i muzeu  Město Uherské Hradiště - Zpravodaj města Uherské Hradiště

7. Dnešním dnem začíná významná mezinárodní… Facebook - Příspěvky

8. Rozhovory: Jak vybrat pedagogickou fakultu? Vysokeskoly.com - Aktualne na VŠ

9. ZOOM FEST – nový happening, který chceš zažít  Tripy.cz - Články

10. Nový videoartový festival v Liberci slibuje večer plný vizuálních experimentů  Denik.cz - Liberecký deník

11. Blíží se největší a nejjasnější úplněk roku  Nedd.tiscali.cz - Články

12. Zprávy (automat)  ČRo - Plus - Zprávy (automat)

13. Třicátý ročník Festivalu Ortenova Kutná Hora začne vernisáží výstavy fotografií  Svoboda.info - Články

14. Zprávy (automat)  ČRo - Hradec Králové - Zprávy (automat)

15. Kavárna pro radost Charity v UniPointu bude v…  Facebook - Příspěvky

16. Studio ČT24 (automat)  ČT24 - Studio ČT24 (automat)

17. Oslavy třicátin galerie vyvrcholí 6. září, chystá se nová výstava  Město Šumperk - Šumperský zpravodaj

18. ℹℹ️️  Fajny den pro sve zdravi letos poprvé i na…  Facebook - Příspěvky

19. Festival Jesnění na 4 dny oživí celý Jeseník  Jesenickenoviny.cz - Články

20. Připravte se na modrý superúplněk, tedy pokud ustoupí oblačnost  Idnes.cz - Články

21. Srpen má neobvykle dva úplňky. Jeden modrý  Novinky.cz - Věda a školy

22. Blíží se modrý superúplněk. Magický Měsíc je mocný, pomáhá početí dětí  TN.nova.cz - Články

23. Češi mohou vidět modrý Měsíc: Kdy a jak sledovat vzácný úkaz, co úplněk nabízí  Denik.cz - Články

24. � Nadcházející noc - bude-li přát počasí - můžete pozorovat tzv. "superúplněk". A protože se v srpnu jedná už o 2. úplněk, dostává se mu označení "modrý".  Kurzy.cz - Články

25. Poznej zahraniční studenty, staň se Buddym! �…  Facebook - Příspěvky

26. Překročte s námi práh času a poznejte rozmanitost…  Facebook - Příspěvky

27. Dnes večer můžeme pozorovat Modrý úplněk: Uvidí ho i lidé ve velkých městech  Denik.cz - Šíp

28. Ve středu vyjde modrý Měsíc, půjde o největší úplněk roku  ČT24 web - Věda

29. Ahojte prváci! �Nastupujete na univerzitu a rádi…  Facebook - Příspěvky

30. 100 let Martina Černohorského Muni.cz - SCI

31. Studoval Newtona, šířil samizdat a zakládal Slezskou univerzitu . Profesor Černohorský slaví sto let  ČT24 web - Regiony

32. ☕☕ SOBOTNÍ FESTIVAL JÍDLA A KÁVY OBOHATÍ FAJNY DEN…  Facebook - Příspěvky

33. Vše nejlepší! � Brněnský rodák, fyzik a pedagog…  Facebook - Příspěvky

34. Je radost vidět, když se studentům daří, říká stoletý Martin Černohorský  Muni.cz - Zprávy z MUNI

35. Dnes slaví sté výročí svého narození prof. Martin…  Facebook - Příspěvky

36. Profesor Martin Černohorský, první rektor Slezské…  Facebook - Příspěvky

37. � Sta let se dnes dožívá emeritní profesor…  Facebook - Příspěvky

38. Sté narozeniny dnes slaví vynikající fyzik a…  Facebook - Příspěvky

39. Nad Českem se rozzářil modrý Měsíc Novinky.cz - Věda a školy
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40. Pojďte se s námi prostřednictvím krátkého videa…  Facebook - Příspěvky

41. Odpolední Plus (automat)  ČRo - Plus - Odpolední Plus (automat)

42. �� Včera na skok v Karviné, kam jsme s kolegy z…  Facebook - Příspěvky

43. Pět století slezské reformace  Slu.cz - Články

44. Druhý termín státnic je za námi. Všem novým…  Facebook - Příspěvky

45. MUO V ZAHRANIČÍ ČESKO-SLOVENSKÉ KONFRONTACE MÍŘÍ ZE SOVINCE DO BRATISLAVY  Muzeum umění Olomouc - Muzeion

46. FESTIVAL VIZ-AIR-KA V ÚDOLÍ TICHÉ ŠÁRKY  Radio1.cz - Články

47. �FAJNY DEN PRO SVÉ ZDRAVÍ NA FESTIVALU JÍDLA A…  Facebook - Příspěvky

48. Martin Černohorský: Je radost vidět, když se studentům daří  Vedavyzkum.cz - Články

49. ❣❣ ️️ PROBĚHNE DALŠÍ FAJNY DEN PRO SVÉ ZDRAVÍ ❣❣ ️️ …  Facebook - Příspěvky

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

27.08.2023 (21:52:14) Sociální sítě Vedení univerzity Facebook - Příspěvky Slezská univerzita v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

V pátek se do charitativního běhu ZOO Ostrava zapojil náš rektor  doc. Tomáš  Gongol , prorektor  doc. Pavel Tuleja  a naši skvělí zaměstnanci a studenti. Společně jsme přispěli skvělých 8
170 Kč na záchranu korálů!!! Děkujeme všem, kteří se k této úžasné iniciativě přidali. Vaše účast ukázala, že můžeme udělat něco dobrého pro sebe i pro ohroženou přírodu. Jako poděkování
jsme našim účastníkům přichystali malý dáreček v podobě piknikových dek. Ty mohli i šťastně vylosovaní vyhrát ve večerní tombole společně s vynikajícími dorty s naší orlicí.

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  rektor (1x), tomáš (1x), gongol (1x), prorektor (1x), pavel (1x), tuleja (1x)

DUPLICITNÍ S: V pátek se do charitativního běhu ZOO Ostrava… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.08.2023 (07:59:32) Sociální sítě Obchodně-podnikatelská fakulta Facebook - Příspěvky Karviná - oficiální stránka města

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

���Zveme vás na zářijové zasedání Zastupitelstva města Karviné���Pro všechny, kteří se zajímají o dění ve městě, máme pozvánku na sedmé zasedání Zastupitelstva města Karviné, které
se bude konat v pondělí 18. září 2023 od 15 hodin ve velkém sále Obchodně  podnikatelské  fakulty v Karviné  Slezské univerzity. ���Podrobnosti ke konání zasedání budou oznámeny na
úřední desce Magistrátu města Karviné. Termíny zasedání a veřejné dokumenty ke stažení jsou dostupné na webu https://www.karvina.cz/magistrat/zasedani. Poznačte si v kalendáři a přijďte.
Grafika: Jan ŠimerdaText: Martina Orgoníková

SEKCE: Sociální sítě

KLÍČOVÁ SLOVA:  obchodně (1x), podnikatelské (1x), fakulty (1x), karviné (1x)

DUPLICITNÍ S: ���Zveme vás na zářijové zasedání Zastupitelstva… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.08.2023 (08:21:59) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Město Opava

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Univerzitní aula ponese jméno prof. Martina Černohorského. Vzácné jubileum 100. výročí narození prvního rektora Slezské univerzity  v Opavě  Martina Černohorského připomene 4. září v 10
hodin akt v budově rektorátu, kdy bude přejmenována univerzitní aula jeho jménem. Jubilant přislíbil osobní účast. Činnost Slezské univerzity  v Opavě  podporuje také město Opava, které bude
na aktu pojmenování auly jménem prvního rektora zastupovat primátor Tomáš Navrátil. Více v článku: https://1url.cz/9uoFZ

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (2x), univerzity (2x), opavě (2x)

1. V pátek se do charitativního běhu ZOO Ostrava…   
seznam | nahoru

2. ���Zveme vás na zářijové zasedání Zastupitelstva…   
seznam | nahoru

3. Univerzitní aula ponese jméno prof. Martina…   
seznam | nahoru
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Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.08.2023 (08:46:16) Internet Slezská univerzita v Opavě Opava-city.cz - Články NEZNÁMÝ

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Tomu, kdo se dožije sta let, nikdo nikdy neupírá vážnost a úctu. A když se dožívá sta let vysoká autorita vysokoškolského profesora, pak není pochyb, že je to opravdu velká sláva. Tyto vzácné
okamžiky (* 31. srpna 1923 v Brně) brzy prožije opavské vysoké učení s prof. RNDr. Martinem Černohorským, CSc., prvním v řadě rektorů Slezské univerzity  v Opavě . Nejen prvním v
historické řadě od počátku devadesátých let minulého století, ale též nepochybně prvním, pokud jde o samotný vznik univerzity a její konstituování ve společnosti českých vysokých škol. A celá
vysokoškolská komunita si na přelomu srpna a září právem připomíná emeritního rektora Slezské univerzity  v Opavě  prof. Martina Černohorského.

Bylo by zapotřebí dlouhých řádků k tomu, abychom alespoň dílčím způsobem připomněli aktivity jubilanta. Proto se bez ohledu na kapitolu České konference rektorů (prof. Černohorský byl prvním
kancléřem České konference rektorů) či kapitolu Konference rektorů slezských univerzit i na kapitolu diecéze ostravsko-opavské omezíme jen na Slezskou  univerzitu  v Opavě . Bez určující
osobnosti Martina Černohorského by se nové univerzitě, první z dalších polistopadových vysokých škol a první v českém Slezsku, dýchalo, přiznejme si to, velmi těžce. A přesto byla Slezská
univerzita  v Opavě  jmenována v zákoně, který určil vznik nových univerzit pouze v krajských městech. A jen v jediném, výjimečném případě nešlo o univerzitu, která by nenavázala na její
předchůdce. Opava (a také spolu s ní Karviná) se stala univerzitním městem!

Kde se fyzik Martin Černohorský, jehož působení bylo po desítky let svázáno především s rodným Brnem, na Slezské univerzitě  vzal? Jeho mateřská Masarykova univerzity v Brně si v počítcích
vzala opavskou kolegyni pod svá křídla. Jakmile se náš jubilant začal podílet na vytváření vědeckého a pedagogického profilu Slezské univerzity  v Opavě , nebylo vlastně o tom, kdo bude jejím
rektorem, pochyb. Ještě před inaugurací konanou 26. května 1992 představil nejen akademické obci, ale i širší kulturní veřejnosti soubor samizdatových publikací a časopisů ze svých soukromých
sbírek na výstavě Ex libris prohibitis. A na dvě volební období až do roku 1998 Slezskou  univerzitu  v Opavě  vedl.

Nelze ani zdaleka postihnout vše, co první rektor pro stabilizaci a počáteční rozvoj naší univerzity vykonal. Aby poznal prostředí, jež mu tak zcela cizí nebylo, do úplných detailů, neváhal prof.
Černohorský absolvovat s dalšími členy Matice slezské poznávací zájezdy do míst spjatých s tradicemi regionu. Proto se angažoval v záležitosti zřízení nového biskupství se sídlem v Opavě, proto
tak dobře chápal potřeby i tužby, jež byly Slezsku desetiletí upírány.

Slezská  univerzita  rostla jako jediná z pěti, které byly zřízeny zákonem České národní rady č. 314/1991 Sb. ze dne 9. července 1991 „na zelené louce“. To ovšem Martinu Černohorskému
nebránilo ve stanovení vysokých met, jejichž dosažení by ji opravňovalo ke vstupu do širokého společenství evropských univerzit (European University Association).

V posledních letech udivoval prof. Martin Černohorský iniciativami rodícími se v souvislosti s jeho předsednictvím v odborné skupině pro organizaci výzkumu České fyzikální společnosti Jednoty
českých matematiků a fyziků. S výjimkou letních prázdnin se veřejná pražská zasedání nazývaná Akademické fórum a jednající o aktuálních otázkách českého vysokého školství, k nimž se
zúčastnění otevřeně vyjadřovali, iniciovali další diskusi a připravovali návrhy a doporučení, jak je řešit, konala pravidelně měsíčně. O závěrech těchto jednání byly vedle vysokých škol a resortního
ministerstva neprodleně informováni též nejvyšší představitelé státu, poslanci a senátoři. Obdivuhodné, vždyť počet jednání Akademických fór narostl na více než osmdesát!

Vzácné jubileum 100. výročí narození Martina Černohorského oslaví Slezská  univerzita  v Opavě  4. září v 10 hodin, kdy bude v budově rektorátu přejmenována aula jeho jménem. Jubilant,
nositel Zlaté medaile Slezské univerzity  (1998), laureát medaile Slezské univerzity  v Opavě  Silesia docta et culta (2013), přislíbil již dříve osobní účast.

Činnost Slezské univerzity  v Opavě  podporuje také město Opava, které bude na aktu pojmenování auly jménem prvního rektora zastupovat primátor Tomáš Navrátil.

Text a foto: Ivan Augustin - Slezská  univerzita  v Opavě

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  opavě (9x), slezské (7x), univerzity (6x), slezská (4x), univerzita (4x), slezskou (2x), univerzitu (2x), slezských (1x), univerzit (1x), univerzitě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.08.2023 (09:07:28) Sociální sítě Obchodně-podnikatelská fakulta Facebook - Příspěvky Obchodně  podnikatelská  fakulta  v Karviné, Slezská univerzita

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Minulý týden jsme přivítali hosty z Hanze University of Applied Sciences. Tato univerzita sídlí v nizozemském Groningenu je lídrem aliance STARS EU. �Program naší vzácné návštěvy byl velice
pestrý a probíhal ve velmi pozitivní a přátelské atmosféře. První den se delegace setkala s rektorem doc. Tomášem Gongolem, prorektorkou pro studijní a sociální záležitosti doc. Michaelou Weiss,
prorektorem pro vědu a zahraniční styky prof. Danielem Stavárkem a zástupci jednotlivých součástí Slezské univerzity. Hosté měli možnost navštívit například Univerzitní knihovnu, specializované
výukové prostory nebo promítání v Unisféře, unikátním sférickém kinu. Druhý den navštívila šestičlenná delegace Obchodně  podnikatelskou  fakultu  v Karviné , kde je přivítal a fakultou
provedl děkan doc. Roman Šperka spolu s proděkany fakulty. Velmi pozitivní dojem na hosty zanechaly jak moderní výukové prostory, tak i studijní programy, které fakulta nabízí.Díky této
návštěvě jsme prohloubili vzájemnou spolupráci, vyměnili si cenné zkušenosti a prodiskutovali další aktivity v rámci aliance STARS EU (www.starseu.org). �

SEKCE: Instituce a organizace POČET AKTUALIZACÍ: 1

KLÍČOVÁ SLOVA:  obchodně (2x), karviné (2x), podnikatelská (1x), fakulta (1x), podnikatelskou (1x), fakultu (1x)

DUPLICITNÍ S: Minulý týden jsme přivítali hosty z Hanze… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

4. Univerzitní aula ponese jméno Martina Černohorského  
seznam | nahoru

5. Minulý týden jsme přivítali hosty z Hanze…   
seznam | nahoru
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Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.08.2023 (10:50:01) Tisk Institut tvůrčí fotografie Město Uherské Hradiště - Zpravodaj města Uherské Hradiště -PB

Otevřít originál | Otevřít detail| Stáhnout článek

Výstavy 

GALERIE SLOVÁCKÉHO MUZEA 

Alojz a Tamara Klimovi & Vojtech a Tamara Kolenčíkovi 

Výtvarný přednes této čtveřice a současně špičky slovenské abstraktní malby mohou návštěvníci obdivovat v sálech prvního patra. Osobnosti výtvarné scény pojí krom kvality a vyhraněného
malířského přednesu také rodinná pouta. 

Výstava potrvá do 1. října.  

Sport ve výtvarném umění 

Člověk v ladnosti, často však také surovosti pohybu. Blízkost vítězství i prohry. Pevná přátelství, krutá rivalita a intriky. Zdánlivě nepropojitelné světy sportu a výtvarného umění se ocitají na
jednom kolbišti. Výstava představuje díla různých výtvarných disciplín pocházející od současných autorů i ze sbírek galerie. 

Výstava potrvá do 1. října.  

HLAVNÍ BUDOVA, SMETANOVY SADY 

Třiatřicátý rok Institutu tvůrčí fotografie  v Opavě 

Institut  tvůrčí  fotografie  v Opavě – škola s mezinárodním renomé, která se od počátku opírá o vynikající osobnosti evropského fotografického umění. Představená výstava se soustřeďuje
hlavně na práce současných studentů a nedávných absolventů z období, kdy se Institut dostal do „Kristových let“. Ukazuje širokou škálu typů, témat a stylů fotografií od humanistických a
subjektivních dokumentů přes inscenované fotografie, portréty a autoportréty až k intermediální a konceptuální tvorbě. Velmi výrazně jsou zastoupeny různé formy intimních, autoreflexivních a
introspektivních děl posunujících vágní hranici mezi veřejným a osobním prostorem. Výstava potrvá do 27. srpna.  

Reflexe českého filmového plakátu / Bohdan Heblík  

Přední český grafický designér Bohdan Heblík unikátní vizuální esejí problematizuje tvarosloví české filmové plakátové produkce mezi lety 1993–2021. Nejtučnější prvky plakátu, obličeje a tituly
filmů, redukuje na základní geometrické tvary. Můžeme tak spatřit kompozice, na které se lze dívat jako na grafické matrice – drátový model – plakátové behind the scenes – protojazyk českého
filmového plakátu; a spekulovat o tom, jestli médium filmového plakátu není náhodou už po smrti. 

Výstava potrvá do 15. října.  

Kulturní akce, přednášky, besedy 

Archeologické léto / středověké tvrziště Částkov 

Archeolog Bc. et Bc. Zdeněk Kuchař vás zve na cestu do minulosti v rámci cyklu venkovních setkání s archeologií. Více informací na www.slovackemuzeum.cz. Vstup volný. 

Tvrziště Částkov – za obecním úřadem a kaplí v obci Částkov, sobota 5. srpna ve 14 hodin. 

Kreativní workshop 

V jednotlivých workshopových dnech bude připraven modrotisk (31. července), šití tašek z mesh banneroviny (1. srpna) a výroba zápisníků (2. srpna). Každý den budou vždy dva termíny
workshopů, a to v čase 9 až 12 hodin a 12.30 až 15.30 hodin. 

Hlavní budova muzea, Smetanovy sady 179, pondělí 31. července až středa 2. srpna. Nutno objednat u MgA. Petry Tománková, petra.tomankova@ slovackemuzeum.cz, 734 282
498.

SEKCE: Kultura a vzdělávání MUTACE: Uherské Hradiště
PDF POPIS OBRÁZKŮ: Více informací na www.slovackemuzeum.cz nebo
www.facebook.com/slovackemuzeum.

PDF STRANA: 22

6. Inspirativní světy v galerii i muzeu   
seznam | nahoru
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KLÍČOVÁ SLOVA:  fotografie (2x), tvůrčí (2x), institutu (1x), institut (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.08.2023 (12:00:02) Sociální sítě Filozoficko-přírodovědecká fakulta Facebook - Příspěvky Filozoficko-přírodovědecká  fakulta  v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Dnešním dnem začíná významná mezinárodní konference 24th Conference on Membrane Computing, pořádaná Ústavem informatiky��� Filozoficko -přírodovědecké  fakulty v Opavě .
Spoustu zajímavých informací z oblasti membránových systémů se dozvíte v areálu fakulty na adrese Hradecká 17. Jste srdečně zváni!Pro více informací o konferenci a program koukněte na
web.➡ https://cmc2023.slu.cz/Ústav informatiky Slezská univerzita v Opavě

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  filozoficko (2x), opavě (2x), přírodovědecká (1x), fakulta (1x), přírodovědecké (1x), fakulty (1x)

DUPLICITNÍ S: Dnešním dnem začíná významná mezinárodní… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.08.2023 (12:20:03) Internet Slezská univerzita v Opavě Vysokeskoly.com - Aktualne na VŠ NEZNÁMÝ

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Pedagogické fakulty v minulém roce evidovaly přes 21 tisíc zájemců. Speciál zářijového čísla časopisu je zaměřen na pedagogické programy. Vedoucí pracovníci pedagogických fakult,
institutů a škol nám odpověděli na dotazy, které vám pomohou s výběrem konkrétní fakulty.

Všem zástupcům škol a fakult jsme položili tyto otázky:

1. Proč by si měli uchazeči vybrat programy právě u Vás?
2. Jak připravujete studenty na výzvy od inkluze, přes vývoj v oblasti moderních technologií a umělé inteligence až po online výuku?
3. Kolik procent absolventů skutečně odchází do praxe učit?
4. Jak vypadá ideální uchazeč a co by měl splňovat?
5. Jakou přípravu byste doporučili uchazečům?

Odpovědi nám poskytli:

prof. Ing. Petr Valášek, Ph.D., ředitel IVP ČZU
doc. RNDr. Helena Koldová, Ph.D., děkanka PDF JČU
doc. PhDr. Mgr. Simona Koryčánková, Ph.D., děkanka PDF MU
Mgr. Petr Adamec, Ph.D., MBA, ředitel ICV MENDELU
doc. Mgr. Daniel Jandačka, Ph.D., děkan PDF OSU
Mgr. et Mgr. Marta Kolaříková, Ph.D., proděkanka pro studijní a sociální záležitosti FVP SLU
Mgr. Žaneta Kánská, PR manager PDF UHK
doc. PaedDr. Ladislav Bláha, Ph.D., děkan PDF UJEP
prof. PaedDr. Michal Nedělka, Dr., děkan PDF UK
doc. Mgr. Petra Šobáňová, Ph.D., proděkanka pro vnější vztahy a inovace PDF UPOL
Mgr. Libor Marek, Ph.D., děkan FHS UTB
doc. PhDr. Zdeněk Starý, CSc., rektor PCU

Institut vzdělávání a poradenství ČZU

prof. Ing. Petr Valášek, Ph.D., ředitel

Proč by si měli uchazeči vybrat programy právě u Vás?

Institut vzdělávání a poradenství České zemědělské univerzity v Praze (IVP) má v oblasti vzdělávání a poradenství dlouhou tradici. Nabídka bakalářských studijních programů je přizpůsobena
požadavkům trhu práce a svým absolventům nabízí dobré uplatnění v praxi.

IVP má vybudovanou síť spolupracujících pracovišť, spolupracuje s významnými institucemi po celé České republice, což studentům nabízí unikátní příležitosti pro získání a ověření praktických
zkušeností a dovedností.

Areál bývalých lázní v Praze - Malé Chuchli je tvořen několika dnes již památkově chráněnými objekty, nachází se v příjemném prostředí nedaleko centra Prahy, které je vhodné pro studium a
nabízí přátelskou atmosféru, která podporuje vzdělávání a rozvoj studentů. Výuka se tak odehrává ve zmodernizovaných výukových prostorách za využití inovativních přístupů ke vzdělávání.

Studenti a studentky v prezenční a kombinované formě bakalářského studia se profilují pod vedením odborníků s mnohaletými zkušenostmi z praxe.

Jak připravujete studenty na výzvy od inkluze, přes vývoj v oblasti moderních technologií a umělé inteligence až po online výuku?

IVP se specializuje především na oblast odborného vzdělávání a kariérového poradenství, snaží se tak připravit studenty a studentky na aktuální výzvy, které přinášejí moderní technologie a umělá
inteligence. Studijní programy jsou koncipovány tak, aby studenti získali široké spektrum potřebných kompetencí, které jsou klíčové pro jejich úspěšné uplatnění v oboru.

IVP realizuje výuku předmětů v oblasti speciální pedagogiky a práce s různými skupinami žáků, včetně těch s různými poruchami učení a chování. Studenti se zde naučí, jak přizpůsobit výuku
individuálním potřebám každého žáka a jak podpořit jejich rozvoj.

Kolik procent absolventů skutečně odchází do praxe učit?

7. Dnešním dnem začíná významná mezinárodní…  
seznam | nahoru

8. Rozhovory: Jak vybrat pedagogickou fakultu?  
seznam | nahoru
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Absolventi studijního programu Učitelství praktického vyučování Institutu vzdělávání a poradenství se uplatňují na trhu práce jako učitelé praktického vyučování a odborných předmětů na středních
odborných školách a učilištích, a to těch předmětů, jejichž charakter odpovídá zaměření, které uchazeči vystudovali, tj. oboru středního vzdělání s maturitní zkouškou, nebo oboru středního
vzdělání s výučním listem, nebo předmětů, jejichž charakter odpovídá zaměření magisterského programu; zejména však jako učitel praktického vyučování a jako učitel odborných předmětů
příslušné specializace. Nelze však s přesností určit procento těch, kteří odchází učit do praxe, jelikož určité procento z nich již jako učitelé působí a na IVP souběžně získávají potřebnou kvalifikaci,
jiní absolventi najdou uplatnění také v poradenských centrech, soukromé sféře, ve veřejné správě apod.

Jak vypadá ideální uchazeč a co by měl splňovat?

Ideální uchazečky a uchazeči by měli být aktivní a zapojovat se do dění a aktuálních problémů souvisejících s oborem jejich studia, být připraveni pracovat v týmu. Očekávány jsou velmi dobré
komunikační a organizační schopnosti a dovednosti. Uchazečky a uchazeči by měli být schopni přijímat nové výzvy a myslet kriticky. V neposlední řadě, protože hovoříme o uchazečích z oblasti
tzv. pomáhajících profesí, tak také schopnost vcítit se do situace druhých a mít pro ně porozumění, schopnost rychle a účinně řešit problémy, které se mohou objevit v průběhu práce s lidmi,
flexibilita, přizpůsobivost, a respekt k etickým zásadám, jsou dalšími z předpokladů ideálních uchazečů o studium.

Jakou přípravu byste doporučili uchazečům?

Pokud uchazečky a uchazeči zvažují studium na Institutu vzdělávání a poradenství České zemědělské univerzity v Praze, doporučujeme jim navštívit naše webové stránky (ivp.czu.cz), kde najdou
podrobné informace o našich studijních programech. Rozhodující krok je vybrat si program, který odpovídá jejich představám, zájmům a budoucím očekáváním. Naše nabídka zahrnuje bakalářské
studijní programy a programy celoživotního vzdělávání.

(zpět na úvod)

Pedagogická fakulta JČU

doc. RNDr. Helena Koldová, Ph.D., děkanka

Proč by si měli uchazeči vybrat programy právě u Vás?

Pedagogická fakulta JU je jedinou pedagogickou fakultou na jihu Čech, navíc je v tomto regionu nejstarším vysokoškolským pracovištěm s nepřerušenou působností od roku 1948 – letos tedy
slaví 75 let od svého založení.

Fakulta má velmi široké spektrum studijních oborů, a to učitelských i neučitelských. V neučitelských oborech je nabízeno například bakalářské i navazující magisterské studium psychologie,
bakalářské a rovněž navazující magisterské studium tělesné výchovy a sportu, k tradičním oborům se již několik let řadí bakalářské studium arteterapie – to je realizováno kombinovanou formou.
Rovněž speciální pedagogika je vyučována na fakultě v bakalářském a navazujícím magisterském programu.

Neobvykle široká je nabídka učitelských programů pro všechny stupně škol – tedy od škol mateřských přes školy základní až po školy střední. To, co uchazeči o studium oceňují, je skutečnost, že
si mohou volit studijní kombinace (aprobace) podle svého zájmu. To znamená, že nejsou vázáni dvojicemi aprobací pevně stanovenými fakultou, ale zajímá-li uchazeče například matematika,
může si k ní zvolit jako druhý aprobační předmět fyziku, chemii, přírodopis, výchovu k občanství, výtvarnou výchovu i zeměpis, ale i další předměty, které jsou ve výběru v aktuálním roce
přijímacího řízení.

Jakousi přidanou hodnotu studia tvoří i atraktivita umístění budov fakulty, které se nacházejí v centru města, kromě tělovýchovného areálu s laboratoří funkční zátěžové diagnostiky, který svou
polohou zasahuje širší centrum Českých Budějovic.

Jak připravujete studenty na výzvy od inkluze, přes vývoj v oblasti moderních technologií a umělé inteligence až po online výuku?

Českobudějovická pedagogická fakulta má již čtyři roky nový koncept přípravy učitele, který nazvala Učitel Pro Futuro. Podařilo se v něm mimo jiné jedinečným způsobem propojit teorii s praxí a
jsou pro něj typické takové aspekty jako kreativita, interaktivita, inspirace i empatie. Vzděláváme budoucí učitele tak, aby byli připraveni na výzvy školy budoucnosti s výhledem a predikcemi
minimálně na dalších deset let.

Jedná se o velmi živý koncept, kolem kterého průběžně probíhá diskuse, a tento koncept je neustále rozvíjen. Zkrátka reaguje na stále se měnící svět kolem nás. Základem vize Učitel Pro Futuro
je propojení odborných poznatků studovaných ve specializacích (český jazyk, anglický jazyk, hudební výchova, chemie apod.) s pedagogicko-psychologickými disciplínami a rovněž s oborovými
didaktikami a s nimi propojenými reflektovanými praxemi, které jsou v různých formách (od asistenčních po průběžné a souvislé praxe) zařazovány do studijních programů již od prvního roku
nástupu do studia učitelství. A to si studenti velmi pochvalují, že mají okamžitý kontakt se školní realitou. Tyto praxe ve školách je analyzovány nejen z hlediska obsahového zaměření studované
aprobace, ale i reflektují aspekty oborové didaktiky, pedagogiky, psychologie i speciální pedagogiky. A že se studenti setkávají s problematikou inkluze i světem života v médiích, je zcela zřejmé.

V nedávné době (květen 2023) proběhl na fakultě Den s umělou inteligencí, který propojoval přednášky s workshopy a měl mimořádnou odezvu u našich studentů. Pokud bychom se vrátili do doby
covidové, pak jsme byli svědky toho, jak se zcela zásadně změnila orientace na motivaci, obsahové zaměření a hodnocení výuky v online prostoru, a to nejen u nás na fakultě ve vztahu k našim
studentům, ale naši studenti sami pak připravovali online hodiny pro své praktické výstupy v distanční výuce pro základní a střední školy. Přes počáteční nejistotu je dnes on-line přednáška či
seminář samozřejmostí, pracujeme daleko komfortněji ve virtuálním prostředí při komunikaci se studenty. Přesto jsme raději za osobní kontakt. Vždyť učitel je především člověk, který svým
nadšením, srdcem a svou osobností přivádí své žáky ke vzdělání, k vědění. To virtuálně dost dobře nejde. Je důležité poznamenat, že v oblasti moderních technologií ve školské praxi jsme, díky
naší katedře Informatiky, lídrem v rámci pedagogických fakult v ČR. Tato katedra stála v čele přípravy takzvané „Nové informatiky“ ve školách.

Kolik procent absolventů skutečně odchází do praxe učit?

Podle našich každoročních průzkumů, které mezi absolventy děláme, je jich kolem 85 %. Většina z nich již učí na zkrácené úvazky v posledních ročnících studia. Ředitelé základních a středních
škol regionu jsou s námi ve stálém kontaktu, máme společnou aplikaci, která zprostředkovává jejich poptávku po našich absolventech konkrétně v daném čase a požadované aprobaci. Již dávno
neplatí, že na fakultě studují studenti, kteří většinou po absolutoriu odcházejí do jiných profesí. Mám velkou radost, že naši studenti chtějí být učiteli a že k tomuto povolání cítí respekt, ale i svou
vlastní odpovědnost za budoucnost společnosti.

Jak vypadá ideální uchazeč a co by měl splňovat?

Na fakultě nehledáme ideály, ale hledáme takové zájemce o studium, kteří stojí na prahu své zvolené studijní a profesní orientace a s respektem, ale i odvahou a zdravým sebevědomím přicházejí
přijmout naši nabídku: provést je – jak nejlépe umíme - labyrintem zvoleného studijního oboru. My, učitelé, od těchto uchazečů dále očekáváme výzvy, nápady, inspiraci– jakousi zpětnou vazbu,
která bude obě strany posouvat dál.

Jakou přípravu byste doporučili uchazečům?

Určitě bychom doporučili, aby si dobře prostudovali podmínky přijímacího řízení u zvoleného studijního oboru, protože tyto podmínky se obor od oboru liší, a to často výrazně. Někde jsou potřebné
testy SCIO, jinde se klade důraz na praktickou zkoušku nebo zkoušku talentovou, nechybí ani písemné testy ověřující znalosti oboru, výjimkou nejsou zkoušky ústní. Právě proto, že fakulta má
široké spektrum studijních kombinací, tak i požadavky k přijímacímu řízení jsou pestré, a proto je potřeba jim věnovat pozornost. Fakulta je otevřená pro zodpovězení dotazů, které se k
přijímacímu řízení vztahují, je možné se domluvit telefonicky na studijním oddělení, nebo na konkrétním pracovišti, kam se uchazeč hlásí. Je možné využít i konzultační hodiny jednotlivých
vyučujících. Dobrou pomůckou jsou ukázky přijímacích zkoušek, které jsou uveřejňovány na webových stránkách příslušných kateder.

(zpět na úvod)

Pedagogická fakulta MU

doc. PhDr. Mgr. Simona Koryčánková, Ph.D., děkanka

Proč by si měli uchazeči vybrat programy právě u Vás?

Není náhodou, že naše fakulta patří mezi nejvíce žádané školy pro studium učitelských oborů. Studujícím nabízíme široké možnosti kombinací studijních programů, což dává našim uchazečkám a
uchazečům téměř neomezené možnosti v tom, co mohou studovat. Podobně rozsáhlé možnosti mohou využít naši studující u zahraničních výjezdů, kde každý rok nabízíme možnost studijního
pobytu na téměř 150 zahraničních univerzitách včetně univerzit ve Spojených státech, Číně anebo Hong Kongu.

Zároveň jsme ve velmi úzkém kontaktu s mateřskými, základními i středními školami a dalšími vzdělávacími organizacemi, se kterými spolupracujeme v rámci rozsáhlé sítě našich 72 fakultních
škol a zařízení. Učitele a učitelky z fakultních škol a zařízení zapojujeme do projektů a do výuky na naší fakultě, ale především provází naše studující během praxí, které máme už od bakalářského
cyklu studia.
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V neposlední řadě pak musím zmínit zázemí, které naše fakulta nabízí a které zahrnuje například moderní knihovnu, fakultní kavárnu Kafinet anebo nově postavenou fakultní menzu.

Jak připravujete studenty na výzvy od inkluze, přes vývoj v oblasti moderních technologií a umělé inteligence až po online výuku?

Naše fakulta je dlouhodobě jedním z průkopníků inkluzivního vzdělávání a perfektní znalost této problematiky považujeme za velmi důležitou. Téma inkluzivního vzdělávání proto máme ve
studijních programech zařazeno v různých semestrech studia hned několikrát.

Vzdělávání se samozřejmě neustále vyvíjí a přináší nové výzvy, kromě těch výše uvedených se aktuálně věnujeme například i rozvoji podnikavosti, práci v multikulturní třídě, ochraně člověka za
mimořádných událostí a řadě dalších. V rámci jednoho studijního programu však nemůžeme pojmout tyto oblasti všechny, a proto našim studujícími nabízíme výběr z velkého množství volitelných
předmětů, v jejichž rámci se mohou podrobněji věnovat tomu, o co mají největší zájem. Nabízíme například řadu předmětů zaměřených na výukové technologie, IT bezpečnost anebo e-learning,
ale máme také například i předmět zaměřený na využití ChatGPT ve vzdělávání.

Kolik procent absolventů skutečně odchází do praxe učit?

Podle našich průzkumů po absolvování studia nastupuje do zaměstnání souvisejícího se studovaným oborem 90 % absolventů. Toto číslo se dlouhodobě zvyšuje, před patnácti lety to bylo pouze
80 %. Je třeba doplnit, že nevzděláváme jenom učitele, ale i speciální a sociální pedagogy a logopedy.

Jak vypadá ideální uchazeč a co by měl splňovat?

Měl by mít zájem o vzdělávání a motivaci pomáhat ostatním růst a rozvíjet se. V ideálním případě by už měl mít nějaké zkušenosti z práce s dětmi, například doučování, vedení kroužku anebo jako
táborový vedoucí. Měl by být schopný porozumět potřebám a rozdílnostem jednotlivých studujících a zároveň by měl mít zájem se dlouhodobě vzdělávat i po ukončení vysokoškolského studia. Ve
studiu na naší fakultě i v učitelské praxi určitě využije i dobré organizační dovednosti. A samozřejmě je třeba mít zájem o studovaný obor.

Jakou přípravu byste doporučili uchazečům?

Pro přijetí na většinu oborů je klíčový výsledek v Testu studijních předpokladů Masarykovy univerzity. Na webu Masarykovy univerzity jsou zveřejněné testy z minulých let, které si lze procvičovat.
Od uchazečů o studium víme, že dobrá příprava na test se rozhodně vyplatí a lze se díky ní v testech výrazně zlepšit. Od loňského roku také našim uchazečům nabízíme online kurzy, kde se dozví
vše potřebné o studiu na naší fakultě, a také jim poradíme, jak TSP úspěšně řešit.

(zpět na úvod)

Institut celoživotního vzdělávání MENDELU

Mgr. Petr Adamec, Ph.D., MBA, ředitel

Proč by si měli uchazeči vybrat programy právě u Vás?

Institut celoživotního vzdělávání si zakládá na propojení teorie s praxí. Klademe důraz na praktické využití všech forem a metod moderního vzdělávání. Do výuky často zveme odborníky z praxe,
kteří působí na různých pozicích pedagogických pracovníků v regionálním školství, případně ve vzdělávacích institucích/firmách. Studenti si své znalosti a dovednosti procvičují na různých
projektech, exkurzích, a hlavně pak během praxí ve školách a vzdělávacích zařízeních. Zkrátka usilujeme o to, aby se naši absolventi stali profesionály ve vzdělávání, kteří se v praxi neztratí.
Dalšími výhodami, které studenti sami oceňují, jsou osobní přístup pedagogů a přátelské prostředí, které je determinováno naší velikostí.

Jak připravujete studenty na výzvy od inkluze, přes vývoj v oblasti moderních technologií a umělé inteligence až po online výuku?

Vzhledem k nastavené vzdělávací politice a pro udržitelnost na trhu práce je vzdělávání v daných oblastech nutností. Je pro nás zásadní, aby zmíněná témata byla součástí studia, a to jak
průřezově napříč předměty, tak i jako samostatné předměty (Speciálně pedagogická témata ve vzdělávání dospělých/Speciální pedagogika, Moderní digitální technologie, Metody výuky,
Lektorské dovednosti apod.) Klademe důraz na to, aby se naši absolventi sami ztotožnili s myšlenkami celoživotního vzdělávání a byli tak připraveni na to, že se budou celý život vzdělávat.
Vzhledem k dynamicky se proměňující společnosti, potažmo trhu práce, je totiž zjevné, že kompetence získané při studiu vysoké školy tvoří jen základní desku pomyslného domu pracovní kariéry
a že za stavbu dalších pater ji již zodpovědný každý sám.

Kolik procent absolventů skutečně odchází do praxe učit?

Z pravidelných dotazníkových šetření vyplývá, že 60 – 70% našich absolventů se věnuje práci v oboru, který u nás vystuduje, což mě i mé kolegy velmi těší.

Jak vypadá ideální uchazeč a co by měl splňovat?

Na jedné straně počty uchazečů o studium u nás každoročně rostou, na druhé straně jsme kapacitně omezeni. Tudíž základem pro úspěšné přijetí je středoškolské vzdělání s maturitou a co
nejlepší výsledek u přijímacích zkoušek. Ty jsou zaměřeny na všeobecné středoškolské znalosti, zejména pak na oblast společenských věd jako jsou pedagogika, psychologie, sociologie a
případné základní znalosti z ekonomie také neuškodí. Uchazeči mají na našich internetových stránkách k dispozici ukázkový test, který jim může v přípravě na přijímačky pomoci.

Jakou přípravu byste doporučili uchazečům?

Zájemcům o studium doporučujeme dobře si nastudovat základy společenských věd v rozsahu středoškolských znalostí, ideálně ve výše uvedených oblastech. Seznam literatury, kterou mohou
uchazeči k přípravě využít, najdou zájemci na našich internetových stránkách.

(zpět na úvod)

Pedagogická fakulta OSU

doc. Mgr. Daniel Jandačka, Ph.D., děkan

Proč by si měli uchazeči vybrat programy právě u Vás?

Jsme mladá, moderní, dynamická fakulta s širokou škálou studijních programů a kvalitním zázemím!

Pedagogická fakulta Ostravské univerzity nabízí velké množství různorodých studijních programů, které lze kombinovat. Uchazeči mohou vybírat ze stovek kombinací, a to nejen pro učitelskou
praxi. Na pedagogické je možno studovat od bakalářských přes magisterské až po doktorské studijní programy.

Pokud uchazeče o studium na univerzitě zajímá oblast vzdělávání a učitelská profese, jasnou volbou by měly být právě studijní programy se zaměřením na vzdělávání, které jsou bakalářským
stupněm učitelských programů. Dají se zkombinovat napříkladt přírodní nebo humanitní vědy s pedagogikou či psychologií.

Pokud uchazeče láká práce s těmi nejmenšími, kterým by rádi předávali nejen vědomosti, ale také důležité hodnoty a postoje, mohou si zvolit učitelství pro mateřské školy nebo pro 1. stupeň
základních škol.

Na naší fakultě máme také neučitelské studijní programy, kterými jsou mj. Andragogika, Speciální pedagogika, Sociální pedagogika, Trenérství či Kinantropologie.

Pro výuku na 2. stupni základních škol nebo na střední škole je jednou z možností právě studium učitelství. Uchazeči si mohou vybrat z velkého množství aprobací. Na víceoborovém studiu je
možno kombinovat velmi různorodé obory, třeba biologie s hudebkou nebo IT s výchovou ke zdraví. Všechny možnosti se dají najít na našem webu.

Jak připravujete studenty na výzvy od inkluze, přes vývoj v oblasti moderních technologií a umělé inteligence až po online výuku?

Naše univerzita má své stanovisko a doporučení pro práci s umělou inteligencí. Studenty máme ambice naučit s AI pracovat, nikoliv ji zakazovat. Na univerzitě funguje centrum Pyramida, která
pomáhá s inkluzí. Využívání moderních technologií při výuce je u nás samozřejmostí. Vedle informací od svých vyučujících a fakulty je studentům mj. nabízena rozmanitá podpora prostřednictvím
Poradenského a kariérního centra OU.

Dle nabídky a poptávky aktuálních potřeb zařazujeme předměty do výuky tak, abychom našim studentkám a studentům rozšířili povědomí o aktuálním dění v rámci oborů a jejich trendů. Chceme,
aby byli erudovaní v obsluze moderních elektronických pomocníků při výuce i jinde, aby dokázali využít možnosti, které jim moderní technické prostředky nabízejí, a aby s nimi dokázali
spolupracovat a využít jejich potenciál např. ve vzdělávání.

Kolik procent absolventů skutečně odchází do praxe učit?

Velké procento (přibližně 90 %) našich absolventů odchází do praxe opravdu učit! Nejúspěšnější jsou studijní programy Učitelství pro 1. st. a Učitelství pro MŠ, zde se jedná o úspěšnost 95–98 %.
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U jednotlivých navazujících magisterských studijních programů je to o něco nižší.

Jak vypadá ideální uchazeč a co by měl splňovat?

Ideální uchazeč o studium na naší fakultě by měl být proaktivní, motivovaný a pro svůj obor zapálený. Navíc vítáme uchazeče, kteří by rádi cestovali na zahraniční stáže a případně se také podíleli
na spolkové činnosti fakulty.

Uchazeči by samozřejmě neměly chybět utříděné znalosti středoškolského studia související se studijním programem, na který se hlásí.

Jakou přípravu byste doporučili uchazečům?

Uchazečům stačí znalosti a dovednosti ze střední školy, které přichází rozvíjet a rozšiřovat k nám na fakultu. Nejdůležitější je příprava k maturitní zkoušce, doporučuje se přípravný kurz a
sledování kulturně-společenského života.

(zpět na úvod)

Fakulta veřejných politik SLU

Mgr. et Mgr. Marta Kolaříková, Ph.D., proděkanka pro studijní a sociální záležitosti

Proč by si měli uchazeči vybrat programy právě u Vás?

Naše fakulta nabízí malé studijní programy, ve kterých studuje 20–40 studentů. Rodinné prostředí fakulty rozhodně není anonymní, studenti mají mnoho možností zapojovat se do různých akcí,
které se na fakultě pořádají nebo které sami iniciují. V malých studijních skupinách se studenti vzájemně znají, výuka může být interaktivní a komunikace s pedagogy je velmi úzká a spolupracující.
Pokud má student o studovaný obor zájem a dává podněty pro různé aktivity (uspořádání výstavy pro děti z dětského domova, akce pro seniory, dny prevence pro děti z mateřských, základních či
speciálních škol), je ze strany vyučujících vždy podpořen. Jsme škola provázaná s regionem, takže jsou do výuky zapojeni odborníci z praxe, kteří dokáží propojovat teorii s příklady dobré nebo
špatné praxe, aby měl student lepší odhad profesní reality. Studenti se zájmem chodí doučovat děti se znevýhodněním, čímž získávají ničím nenahraditelnou zkušenost.

Jak připravujete studenty na výzvy od inkluze, přes vývoj v oblasti moderních technologií a umělé inteligence až po online výuku?

Studenti Speciální pedagogiky jsou připravováni na situaci v současných školách, tedy inkluzivní vzdělávání, kdy jeho možnosti i rizika nutně musí prolínat jejich profesní přípravu, praxe, a
supervizně jsou vedeni k tomu, aby uměli hledat a najít různé cesty řešení. Studenti Sociální patologie a prevence mají mj. praxe ve školních družinách hlavního vzdělávacího proudu, ale také ve
speciálních školách, volnočasových organizacích pro děti s handicapem, nízkoprahových centrech apod.

Z hlediska moderních technologií je výuka směřována tak, aby byli schopni pracovat s různými moderními vyučovacími či kompenzačními pomůckami, které má fakulta k dispozici a které v rámci
cvičení sami na sobě zkouší. Současně podporujeme studenty se socioekonomickým znevýhodněním kromě prospěchového stipendia např. tím, že jim na dobu studia zapůjčíme notebooky nebo
tablety, aby jim taková překážka ve studiu nebránila v plnění povinností. Univerzita současně nabízí všem studentům kromě knihovny také přístup do placených databází, takže se učí vyhledávat a
pracovat se zahraničními zdroji a informacemi. Pro tuto práci mohou využít krátkodobých kurzů, které knihovna pořádá pro studenty.

Online výuku aktuálně nemáme zavedenou v rámci akreditovaných programů, protože u pedagogicky zaměřených programů je důležitá interakce, komunikace, práce se zpětnou vazbou, význam
nácviku konkrétních metod práce, zážitkovou pedagogiku, což jsou zkušenosti, které nelze online výukou získat a pracovat s nimi.

Kolik procent absolventů skutečně odchází do praxe učit?

Studijní programy jsou akreditovány v oblasti Neučitelské pedagogiky, tedy absolventi bakalářských programů neodcházejí přímo učit. Na druhou stranu mohou pracovat ve školství, neziskových
organizacích zaměřených na rodiny s dětmi, jedince s postižením a jejich rodiny. Nacházejí velmi široké možnosti uplatnění, protože např. absolventi studijního programu Sociální patologie a
prevence mají současně statut sociálního pracovníka.

Jak vypadá ideální uchazeč a co by měl splňovat?

Ideální uchazeč by měl mít všeobecný přehled a hlavně by měl umět propojovat vědomosti, rád se učit novým dovednostem, nebát se vstupovat do – na první pohled – nekonformních situací,
uvědomovat si, že i taková zkušenost osobnostně posouvá. I s ohledem na náročnost současné doby a heterogenitu tříd je jedním z nejdůležitějších předpokladů sociální zdatnost, aktivnost,
iniciativnost, ochota se učit novým věcem, postupům, přístupům, být zodpovědný, a to nejen ve vztahu k budoucí profesi, ale i sám k sobě, svému studiu.

Jakou přípravu byste doporučili uchazečům?

Neučit se mechanicky, ale s pochopením a propojovat poznatky z různých vědních oborů. Takže kromě výborných znalostí předmětů souvisejících se studiem (pedagogiky, psychologie,
sociologie či filozofie jako nutného základu) mít přehled o aktuálním dění, měnící se legislativě, paradigmatech při práci s lidmi. Tedy mít „otevřené oči, uši“ a přemýšlet a kriticky hodnotit informace
a zdroje, které se nabízí. Pokud je na studijní programy vypsaná jako přijímací zkouška zkouška u společnosti scio, což na naše studijní programy v oblasti neučitelské pedagogiky je, tak si je
rozhodně vyzkoušet několikrát, protože se započítává nejlepší výsledek. Dále doporučuji pořádně prostudovat zveřejněné podmínky přijímacího řízení, protože na některé studijní programy se lze
dostat i bez přijímací zkoušky, pokud má uchazeč např. na střední škole výborný prospěch.

(zpět na úvod)

Pedagogická fakulta UHK

Mgr. Žaneta Kánská, PR manager PDF UHK

Proč by si měli uchazeči vybrat programy právě u Vás?

Pedagogická fakulta nabízí pestrou škálu programů a studijních oborů, které vyhovují různým zájmům a profesním aspiracím, ať už se chcete stát učitelem, sociálním pedagogem, poradcem nebo
se věnovat výzkumu či umění. Studenti na Pedagogické fakultě mají příležitost zapojit se do stáží a praktického výcviku, což jim umožňuje rozvíjet základní dovednosti a získat zkušenosti v
reálném vzdělávacím prostředí. Univerzita Hradec Králové je hrdá na to, že svým studentům poskytuje podpůrné vzdělávací prostředí. Fakulta nabízí malé třídy, což umožňuje personalizovanou
pozornost a interakci s profesory. Navíc, pedagogičtí pracovníci jsou zkušení odborníci ve svých oborech. Kromě výše uvedeného Univerzita realizuje služby jako je kariérní poradenství, které
studentům pomáhá na jejich profesní cestě. Za zmínku stojí i fakt, že Hradec Králové je krásné město obklopené bohatým kulturním dědictvím, pulzující komunitu a příznivým prostředím pro
studium a život. Výběr programu na Pedagogické fakultě v Hradci Králové může poskytnout jedinečný a obohacující zážitek ve třídě i mimo ni.

Jak připravujete studenty na výzvy od inkluze, přes vývoj v oblasti moderních technologií a umělé inteligence až po online výuku?

Všechna tato aktuální témata jsou do profesní přípravy učitelů průběžně implementována. Práce s nimi probíhá jak na úrovni struktury studia (zařazením nových témat nebo předmětů), tak i z
hlediska metod výuky (intenzivnější a nové využívání IT vč. umělé inteligence, práce s kazuistikami a nácviky vztahujícími se k oblastem).

Kolik procent absolventů skutečně odchází do praxe učit?

V poslední době to je kolem 60% absolventů.

Jak vypadá ideální uchazeč a co by měl splňovat?

Uchazeč na PdF UHK by měl být schopen cílevědomého profesního i osobnostního rozvoje. Měl by mít přirozenou zvídavost, pracovitost a hluboký zájem o zvolený program. Kromě obecných
předpokladů by měl mít uchazeč ukončené středoškolské vzdělání s vynikajícími studijními výsledky a musí splňovat požadavky zohledňující specifické potřeby daného programu, které jsou
zveřejněny na webových stránkách PdF UHK.

Jakou přípravu byste doporučili uchazečům?

Uchazeč by se měl především zorientovat v nabídce studijních programů, aby mohl zodpovědně zvolit studijní program, který splní jeho představy o přípravě na budoucí povolání. PdF UHK
připravuje pro uchazeče prezentace nabídky studijních programů na veletrzích pomaturitního vzdělávání v Brně a v Praze. V rámci dnů otevřených dveří na PdF UHK připravuje rozsáhlejší
prezentace nabízených studijních programů, kde má uchazeč možnost získat nejen podrobné informace o programech ale také o mimoškolních aktivitách, praxích, ubytování, stravování,
studentských aktivitách nebo zahraničních stážích. Uchazečům můžeme doporučit vhodný výběr z nabídky přípravných kurzů a konzultací, které jsou každoročně aktualizovány podle zájmu a
poptávky uchazečů. Uchazeči mají také možnost obeznámit se s ukázkovými testy zvoleného programu.
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(zpět na úvod)

Pedagogická fakulta UJEP

doc. PaedDr. Ladislav Bláha, Ph.D., děkan

Proč by si měli uchazeči vybrat programy právě u Vás?

Je celá řada důvodů, proč by si měl uchazeč vybrat studijní programy právě na naší fakultě. Je totiž první volbou pro všechny zájemce o učitelskou i neučitelskou pedagogiku v Ústeckém, ale i
Karlovarském kraji. Jsme fakultou regionální univerzity, a tedy prvotní zájem v nabídce programů vychází z požadavku reagovat na potřeby takto široce pojatého regionu. Jsme tradičním
poskytovatelem vzdělání a společně s přírodovědeckou a filozofickou fakultou nabízíme na 35 studijních programů, které jdou napříč všemi vzdělávacími oblastmi. Umíme tak pokrýt nejen
kompletní spektrum přípravy učitelů, ale nabízíme také kvalitní studium sociální a speciální pedagogiky či obor zaměřený na kinantropologii. Velkému zájmu se těší studium preprimární a primární
pedagogiky a speciální pedagogiky. Dlouhodobě úspěšná jsou umělecko vědní studia, učitelství tělesné výchovy a učitelství jazyků. Absolventi těchto studií nemají problém získat v regionu
zaměstnání přímo v oboru, ve čtyřech programech mohou pokračovat také do doktorského studia.

Jak připravujete studenty na výzvy od inkluze, přes vývoj v oblasti moderních technologií a umělé inteligence až po online výuku?

Ač by se mohlo zdát, že učitelská studia reagují na výzvy moderní doby opožděně, opak je pravdou. Naše fakulta sleduje vývoj společnosti i aktuální trendy ve vzdělávání a nepřetržitě je reflektuje
v přípravě budoucích pedagogů. Díky katedře speciální a sociální pedagogiky jsme byli s předstihem připraveni na nástup inkluze, byli jsme dokonce první pedagogickou fakultou, která do svých
studijních plánů vřadila předměty zprostředkovávající poznatky o sportu zdravotně postižených žáků. Nyní jsou proinkluzivní přístupy součástí přípravy všech studentů fakulty. Obdobný přístup
razíme v tématech, která v současnosti „hýbou“ českou edukační realitou. Virtuální realitu a další moderní technologie vnímáme jako obohacení přípravy studentů a podporujeme jejich uvážlivé
využití. Výzvy současnosti jako je nástup umělé inteligence či probíhající klimatická změna zařazujeme do diskuzí se studenty a společně hledáme cesty k jejich didaktickému uchopení.

Kolik procent absolventů skutečně odchází do praxe učit?

Podíl absolventů odcházejících do praxe na pozice učitelů je proměnlivý především v závislosti na studijním programu a roce absolutoria. Do značné míry však rozhodují i společensko ekonomické
podmínky či poměry v regionu i za jeho hranicemi, vnímání prestiže učitelského povolání apod. Je také vhodné poznamenat, že mnohdy učitelskou profesi studenti již vykonávají a pracují na
zvýšení nebo získání plné kvalifikace, nebo na pozice učitelů nastupují absolventi neučitelských studijních programů. Obecně je možné konstatovat, že u programů učitelství hovoříme o cca 80-90
% absolventů.

Jak vypadá ideální uchazeč a co by měl splňovat?

Uchazeč o studium na pedagogické fakultě by měl jevit zájem o vzdělávání jako takové. Tím myslíme nejen obecný zájem o vyučování, ale skutečnou motivaci pro rozvoj dalších generací. Jednou
z klíčových kompetencí je schopnost komunikace. Uchazeč by měl být schopný jasně formulovat a srozumitelně vyjádřit své myšlenky a názory. Dobré komunikační dovednosti jsou nezbytné
nejen při vyučování, ale i při budování pozitivního vztahu se studenty, rodiči a kolegy. Empatie a schopnost porozumět druhým jsou dalšími důležitými aspekty budoucích učitelů, kteří by měli být
citliví k emocím a potřebám studentů. Učitel by měl být schopný přizpůsobit výuku individuálním potřebám jednotlivých žáků, což se může jevit jako klíčový faktor pro efektivní výsledky vzdělávání.
Uchazeč o studium na pedagogické fakultě by měl mít též základní organizační dovednosti, které jsou nezbytné pro práci budoucího pedagoga. Samozřejmě, uchazeč by měl mít výborné znalosti,
které se týkají jím vybraného studijního programu. Budoucí pedagog - absolvent pedagogické fakulty by měl být schopen sdílet své odborné znalosti s žáky a rozvíjet je v dané oblasti. Ideální
uchazeč by měl být otevřený novým přístupům a metodám výuky, které může dále uplatňovat a rozvíjet ve své pedagogické kariéře.

Jakou přípravu byste doporučili uchazečům?

Způsob přípravy vychází ze zvoleného studijního programu. U všech programů je vedle nezbytných osobnostních předpokladů výhodou obecný přehled a zájem o problematiku. Podle náročnosti
přijímacího řízení, resp. vyhlášení podmínek přijímacího řízení lze také doporučit specializovanou přípravu. Ta je vhodná vždy a neztratí se ani v případě, že dojde k prominutí přijímacího řízení.
Uchazeč by se předem měl informovat o profilu absolventa a obsahu studijního programu. Může také využít akcí organizovaných fakultou, které umožňují seznámit se s jejím prostředím,
výukovými prostorami, některými vyučujícími apod.

(zpět na úvod)

Pedagogická fakulta UK

prof. PaedDr. Michal Nedělka, Dr., děkan PDF UK

Proč by si měli uchazeči vybrat programy právě u Vás?

Klademe důraz na kvalitu – do studijních programů přijímáme uchazeče na základě přijímacích zkoušek. Ten, kdo je přijat, si může být jistý tím, že už na samém úvodu nové studijní dráhy dokázal,
že něco ví a umí. Klademe důraz na zkušenost – víme, že to, jak studenty učíme a jak se k nim chováme, vnímají třeba i bezděčně jako vzorce, které pak nejspíš budou sami uplatňovat ve své
vlastní práci ve škole. Klademe důraz na jednotu – vedení fakulty vnímá vyučující i studenty jako jednu akademickou obec, v níž sice každá z těchto dvou skupin má své poslání a cíle, ale ve
skutečnosti tvoří jednotu s jedním zásadním cílem – přípravou pro výchovu a vzdělávání.

Jak připravujete studenty na výzvy od inkluze, přes vývoj v oblasti moderních technologií a umělé inteligence až po online výuku?

Příprava na inkluzivní prostředí je přirozenou součástí učitelské přípravy. V didaktikách jednotlivých předmětů jsou studenti na práci se žáky se speciálními potřebami systematicky připravováni.
Kromě toho se touto problematikou hlouběji zabývá program Speciální pedagogika nebo Psychologie.

Moderní technologie jsou součástí učitelského programu na IT zaměřeného tak, aby do školy vstoupil opravdový odborník. Ale tato problematiky prostupuje do určité míry i ostatními programy. V
nich jsou technologie a práce s nimi součástí oborové přípravy a vlastně ji do velké míry podmiňují.

Umělá inteligence je nyní ve všech sférách lidské činnosti na velkém vzestupu a zároveň není zcela jasné, jak ji bezpečně uchopit. A jestliže umělou inteligenci „oťukávají“ různé disciplíny, my na
tom jsme podobně. Učíme se poznávat její možnosti, produkty, klady i zápory. Na Univerzitě Karlově nyní vznikají projekty, jak s AI pracovat a Pedagogická fakulta do této problematiky také
přispívá svým dílem. Jsme zde ovšem na začátku a jsme tu při poznávání AI se studenty doslova na jedné lodi. A chceme, aby AI byla dobrým sluhou, nikoli zlým pánem. Takže AI se v brzké době
dostane do obsahu vyučovacích předmětů pro všechny studenty.

Naproti tomu s online výukou již máme bohaté zkušenosti, máme bohaté zkušenosti s klady i zápory jednotlivých aplikací a jejich využívání jsme po skončení koronavirové krize zcela neukončili.
Nakonec vždy u nás byly populární kurzy Moodle a hybridní formy výuky nabízíme tam, kde jsou užitečné a efektivní. Vždyť například v době zvýšené nemocnosti umožňují studentům stále se
výuky zúčastňovat, některé aplikace usnadňují práci s uloženými materiály apod. Ale jakkoli je distanční výuka vhodná zejména pro předávání poznatků, nevyhneme se nutnosti výuky prezenční.
Zvlášť tam, kde jsou nutné dovednosti komunikační nebo činnosti v daných předmětech.

Kolik procent absolventů skutečně odchází do praxe učit?

Podle posledních šetření odcházejí do škol až tři čtvrtiny absolventů.

Jak vypadá ideální uchazeč a co by měl splňovat?

Ideální uchazeč má znalosti a je motivovaný pro práci s mladými lidmi. To předpokládá i vlastnosti, které se dají shrnout do pojmu „člověk“. Ví, že násilí plodí zas jen násilí, že nejlepší výchovou je
příklad, že v každém člověku se najde třeba jen zrnko něčeho dobrého, že autorita se těžko získává a lehce ztrácí a že bez pozitivní motivace nelze nalézt štěstí.

Jakou přípravu byste doporučili uchazečům?

Uchazečům doporučuji samozřejmě přípravu v oboru – učitel musí vědět a znát. Potom hned doporučuji důkladně popřemýšlet o tom, proč se vlastně ucházet o přijetí zrovna na pedagogickou
fakultu: chci studovat vysloveně danou problematiku (předmět) nebo chci opravdu učit? Pak třeba muset jít ten předmět trochu stranou, protože budu muset řešit další věci – problémy žáků, rodičů
apod. A někomu žáků se třeba stanu rozhodující oporou, zatímco s jiným budeme k sobě hledat cestu složitě. V této souvislosti uchazečům doporučuji, aby zrekapitulovali všechna léta, kdy
navštěvovali školy, a zkusili zhodnotit, čeho a koho si takto zpětně váží a proč, jestli by chtěli a dokázali takto pokračovat ve své profesní dráze a dojít ještě dál.

(zpět na úvod)

Pedagogická fakulta UPOL

doc. Mgr. Petra Šobáňová, Ph.D., proděkanka pro vnější vztahy a inovace
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Proč by si měli uchazeči vybrat programy právě u Vás?

Protože Pedagogická fakulta Univerzity Palackého v Olomouci je tou nejlepší volbou! Jsme hrdí na to, že naše fakulta má dobré jméno a je lídrem v řadě oblastí, ať už jde o využívání digitálních
technologií a pěstování digitální gramotnosti, o speciální pedagogiku, mediální výchovu nebo o uměleckou přípravu budoucích učitelů. Bez přehánění a s náležitou hrdostí můžeme říct, že diplom z
naší fakulty absolventům a absolventkám všude otevírá dveře. Naše někdejší studující najdete nejen ve školních třídách nebo ředitelnách, ale také v logopedických poradnách, ve
speciálněpedagogických centrech nebo třeba v edukačních odděleních muzeí a galerií.

Olomoucká pedagogická fakulta patří nejen v rámci České republiky k těm nejvíce kvalitním a vyhledávaným. Jsme úspěšní nejen co do počtu uchazečů, ale i svými výstupy: vzdělávacími,
odbornými, výzkumnými či metodickými. Pracují u nás týmy nejlepších odbornic a odborníků, naše katedry a ústavy patří ke kvalitním a progresivním vysokoškolským pracovištím připravujícím
budoucí učitele a další odborníky v oblasti učitelské a neučitelské pedagogiky.

Zájemcům a zájemkyním o studium nabízíme pestrou a stabilní nabídku učitelských i neučitelských studijních programů, které v optimálním rozložení pokrývají potřeby odborné praxe a jejichž
absolvování je zárukou dobré uplatnitelnosti.

Máme akreditováno velké množství programů, a to jak v rámci bakalářského, magisterského a navazujícího magisterského studia, tak i na úrovni studia doktorského. Nabízíme i některé
specializované programy, jež jiné fakulty téměř nenabízejí, například edukaci v kultuře, logopedii, muzikoterapii nebo dramaterapii.

Nu a konečně je tu Olomouc, překrásné historické město, v němž naše fakulta sídlí. Olomouc si zamiluje každý, kdo v ní stráví část svého života. Je to město neuvěřitelně půvabné, příjemné pro
život i studium. Je to město vskutku univerzitní, doslova žije studentskými a univerzitními akcemi. Okamžitě na vás dýchne svou nezaměnitelnou atmosférou, historie a tradice se tady potkává s
moderním kulturním děním.

Jak připravujete studenty na výzvy od inkluze, přes vývoj v oblasti moderních technologií a umělé inteligence až po online výuku?

Již několik let úspěšně realizujeme jedinečný koncept vlastní přípravy učitelů, který jsme pojmenovali Učitel21. Je to naše aktuální odpověď na potřeby školství a společnosti, naše vize učitelství
pro budoucnost, k jejímuž naplnění podnikáme konkrétní kroky. Právě v rámci tohoto konceptu jsme se snažili najít optimální cestu přípravy na všechny uvedené výzvy. Jsme hrdí na to, že součástí
našich akreditovaných studijních programů jsou předměty, které pěstují dovednosti potřebné pro úspěšné fungování v současném proměnlivém světě – třeba dovednosti komunikační, digitální,
dovednost kriticky přemýšlet. Mezi soubor kompetencí, jež u nás studující získávají, patří také mediální gramotnost, jazyková vybavenost nebo třeba právě praktické i teoretické znalosti z oblasti
speciální pedagogiky, tolik důležité v inkluzivním školství.

A pokud se ptáte na umělou inteligenci: jako první a zatím jediná pedagogická fakulta jsme k tématu umělé inteligence vydali metodické doporučení pro studující — a zároveň jsme pohotově
připravili ucelené řady didaktických materiálů, které studujícím i učitelům v praxi ukazují možnosti generativních nástrojů v rámci vzdělávání. Z toho je vidět, že se vážně zabýváme nastupujícími
trendy a reagujeme na ně.

Nejen koncept naší přípravy učitelů, ale i zmíněné didaktické materiály můžete najít na našem portále Učitel21. Z něj na vás dýchne, jak chápeme učitelství a přípravu budoucích učitelů: sledujeme
a utváříme nejnovější trendy, nabízíme metodickou podporu studentům i absolventům, spolupracujeme s praxí, nabízíme srovnání se zahraničím, tipy na využití digitálních technologií nebo osvětu
týkající se života na internetu.

Naší snahou je, aby absolventi a absolventky byli profesionálové a zároveň vyzrálé osobnosti chápající společenské souvislosti. Naším cílem je připravovat učitele vzdělané a lidské, takové, kteří
citlivě přemýšlejí nad potřebami žáků a společnosti. Také proto běžnou výukovou nabídku každý semestr doplňují přednášky, kurzy, výcviky, kulaté stoly s odborníky z praxe a mnohé další aktivity.
Věřím, že naši studující si mají z čeho vybírat. Více o našem konceptu Učitel21 najdete na www.ucitel21.cz.

Kolik procent absolventů skutečně odchází do praxe učit?

Současné výzkumy hovoří o tom, že přes 80 procent studentů pedagogických fakult chce po absolvování začít učit. Naše fakulta sice nedisponuje statistickými údaji o tom, kolik přesně absolventů
odchází do pedagogické praxe, ale kvalifikovaný odhad uvedené procento potvrzuje, možná je i vyšší.

Disponujeme ale údaji z Úřadu práce, které potvrzují vysokou uplatnitelnost našich absolventů – jednoduše řečeno, takřka všichni ihned nacházejí uplatnění. Z neformálních rozhovorů se studenty
a studentkami navazujících magisterských programů lze usuzovat na zvyšující se zájem o pedagogickou profesi. Stoupá poměr studentů, pro které pedagogická fakulta není druhou nebo
náhodnou volbou a kteří jsou pro učitelství vysoce motivovaní.

To potvrzují i naše statistiky, které ukazují na zvyšující se popularitu našich studijních programů. V loňském roce jsme přijali celkem 7413 přihlášek, letos byl počet ještě vyšší: 8550. Mezi
nejoblíbenější studijní programy patří Učitelství pro 1. stupeň základní školy, Učitelství pro mateřské školy a Anglický jazyk se zaměřením na vzdělávání. Sledujeme zvyšující se zájem o nástup do
praxe, plán učit a hluboký zájem o studium deklaruje stále více našich studujících.

Jak vypadá ideální uchazeč a co by měl splňovat?

Ideální uchazeč nebo uchazečka je člověk, který chce učit! Který má chuť vzdělávat se, poznávat nové věci a který má rád děti a mladé lidi. A taky ten, který se zajímá o svět okolo a o hlubší
souvislosti. Naším uchazečským mottem je „Chci studovat, chci učit, chci měnit svět.“ Myslím, že v tomto heslu je řečeno vše, učitelé a učitelky totiž bez nadsázky mění osudy svých žáků a celou
společnost. V tom je krása, ale i odpovědnost učitelské profese.

Ideální uchazeč by ale měl mít také chuť stále se rozvíjet, celoživotně se vzdělávat. Od učitelů a učitelek se totiž očekává, že budou schopni reagovat na stálé proměny světa vzdělávání. Že je
vyhodnotí nejen rychle, ale i zodpovědně, že budou fungovat kvalitně každý den, teď a tady. Vypadá to, že uchazeč o studium učitelství – a pak také absolvent pedagogické fakulty – by měl být
někdo jako učitelský superman. Myslím ale, že pokud v sobě máte přirozenou chuť objevovat nové věci a pokud máte vztah k dětem, je to to hlavní. A ještě bych k tomu přidala jednu věc: je velmi
důležité, aby se mladí uchazeči o učitelskou profesi nedívali na vzdělávání jen skrze svůj úzce zaměřený zájem a obor, ale aby vnímali celospolečenské souvislosti. Měli by být schopni přemýšlet o
tom, v jakém světě dnešní žáci žijí, čemu čelí ve škole i mimo ni, v čem jsou zranitelní, co je trápí a co je může posouvat. Dnešní učitel musí být otevřený a kreativní a rozhodně mu nestačí jen
postavit se před třídu a pětačtyřicet minut přednášet. Musí umět nadchnout. A hlavně: musí vědět, že je ve třídě pro své žáky. Měl by jim umět naslouchat, pomoci jim najít pevnou půdu pod
nohama. Dobrý učitel nebo učitelka ukazuje svým žákům, že svět pro ně může být dobré místo. Pedagog je pro žáka velmi důležitou vztahovou osobou a v dobrém, někdy bohužel i ve špatném, jej
ovlivní v budoucím životě. Uchazeči o studium, kteří jsou schopni právě takto přemýšlet, jsou pro nás těmi ideálními.

A když už hovoříme o uchazečích a jejich předpokladech, chtěla bych ke studiu povzbudit také uchazeče se speciálními vzdělávacími potřebami. Naší filozofií totiž je, že vysokoškolské vzdělání
by mělo být přístupné všem zájemcům bez ohledu na jejich případné speciální potřeby nebo postižení. Naše vyhlášené Centrum podpory studentů se specifickými potřebami velmi úspěšně bourá
různé bariéry a studentům účinně pomáhá. Různé obory tak u nás mohou bez problémů studovat např. studenti se sluchovým či zrakovým postižením nebo studenti s postižením tělesným. Jinak by
to ani nebylo fér!

Jakou přípravu byste doporučili uchazečům?

Myslím, že nejlepší přípravou je pečlivé studium na střední škole a zájem o daný obor. Některé studijní programy mohou v rámci přijímacího řízení ověřovat nejen všeobecné studijní předpoklady,
ale i další specifické znalosti nebo dovednosti. Informace lze dohledat na našem webu, případné dotazy rádi zodpoví naše studijní referentky a referenti nebo přímo garanti programů a vyučující na
katedrách.

(zpět na úvod)

Fakulta humanitních studí UTB

Mgr. Libor Marek, Ph.D., děkan

Proč by si měli uchazeči vybrat programy právě u Vás?

Naše fakulta nabízí několik pedagogických programů, mezi něž patří především velmi žádaný souvislý pětiletý studijní program Učitelství pro 1. stupeň základní školy. Studenty připravujeme
rovněž na profesní dráhu učitelů v mateřských školách a specializovaných předškolních zařízeních, uchazeči v tomto případě mohou zvolit bakalářské studium Učitelství pro mateřské školy nebo
navazující magisterský studijní program Předškolní pedagogika. Znalosti z oblasti Pedagogiky lze dále rozšiřovat v rámci doktorského studia.

Důvodů pro výběr našich studijních programů je celá řada.

Zajišťujeme kvalitní přípravu k výkonu profese propojenou s postupným zapojováním se studentů do průběžných pedagogických praxí už od prvního ročníku. Na praxe je kladen velký důraz v
podstatě u všech našich nabízených programů, protože potřeby praxe se dynamicky mění a je nutno na tyto změny reagovat.

Nabízíme souvislý pětiletý studijní program Učitelství pro 1. stupeň základní školy, který je velmi žádán.
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Podporujeme získávání praktických zkušeností v zahraničí. O naše studentky a studenty je zájem, v podstatě každý semestr vyjíždí jedna až dvě studentky na praktickou stáž v České škole bez
hranic v Paříži (přísné výběrové řízení), letos vyjede studentka i do Bruselu.

Podporujeme jazykové vzdělávání na fakultě po dobu celého studia.

Nabízíme atraktivní a moderní prostředí na fakultě, vybavenost učeben a prostor; atraktivní umístění fakulty přímo v centru Zlína.

Naši studenti participují na akcích fakulty, přičemž nejvýznamnějšími aktivitami je příprava celodenních programů v rámci Zlín Film Festivalu (dětského filmového festivalu) a organizace letní
Junior univerzity pro děti školního věku.

Jak připravujete studenty na výzvy od inkluze, přes vývoj v oblasti moderních technologií a umělé inteligence až po online výuku?

Uvedené výzvy se objevují průběžně a teprve vlivem aktuálních okolností nabývají konkrétní podoby. Fakulta na ně proto reaguje průběžně, a to různými způsoby. Patří mezi ně zejména: (1)
zahrnování předmětů zaměřených na tuto problematiku do studijních programů, (2) přednášky pozvaných předních odborníků s prezentacemi k těmto tématům, (3) vypisování těchto témat v rámci
bakalářských a diplomových prací, (4) reflexe témat ve výzkumných a rozvojových projektech fakulty, což nabízí vítaný prostor pro spolupráci s dalšími fakultami univerzity (např. problematiku
umělé inteligence může naše fakulta rozvíjet ve spolupráci s informatiky, a to v oblasti vývoje zaměřeného na diagnostiku a podporu učení apod.). To znamená, že příprava studentů na výzvy,
které ve své otázce zmiňujete, se neobejde bez mezioborové a mezifakultní spolupráce. I na tu se mohou uchazeči o studium na naší fakultě těšit.

Kolik procent absolventů skutečně odchází do praxe učit?

Pokud jde o absolventy učitelských studijních programů, zde je míra nástupu do praxe v posledních letech celorepublikově poměrně vysoká (blíží se až k 90 %), přičemž riziko nezaměstnatelnosti
prozatím nehrozí, neboť demografická křivka (počty školáků) stoupá. Také díky zlepšení platů je učitelství profesí se zvyšující se atraktivitou a přitahuje odhodlané a talentované mladé lidi.

Jak vypadá ideální uchazeč a co by měl splňovat?

Ideální uchazeč by měl být nadšený pro svou budoucí profesi, odpovědný, chápavý, přátelský, ohleduplný, měl by mít ambice posouvat se stále dál, mít intelektuální vlastnosti, jako jsou např.
smysl pro logiku, tvořivé myšlení či kreativita. Určitě by se měl věnovat činnostem s dětmi už během studia na střední škole, mimo školu, ve volném čase, např. účast na táborech, letních školách
pro děti, doučování dětí. Měl by si tedy budovat velmi dobrý vztah k dětem, ale zároveň i autoritu. Důležitou charakteristikou uchazeče je silný zájem o studovaný obor spolu s odhodláním se mu
dlouhodobě profesně věnovat. Na základě této studijní a profesní motivace ho fakulta vybaví potřebnými znalostmi a dovednosti, díky nimž bude schopen svoji profesi vykonávat a dále se v ní
rozvíjet.

Jakou přípravu byste doporučili uchazečům?

V prvním kroku by si uchazeči měli ujasnit, zda zvolený obor odpovídá tomu, čemu by se chtěli věnovat a v čem jsou dobří. Poté by se měli seznámit s požadavky na přijímací řízení a ve vztahu k
nim usilovat o odpovídající přípravu. Ta je obor od oboru různá. Vítaní jsou uchazeči, kteří mají vlastní zkušenost s vedením dětí, s vedením táborů apod. Zde si mohou vyzkoušet, zda je jejich
budoucí profese bude skutečně bavit.

(zpět na úvod)

Prague City University

doc. PhDr. Zdeněk Starý, CSc., rektor

Proč by si měli uchazeči vybrat programy právě u Vás?

Zejména proto, že výuka na PCVŠ je individualizovaná, tj. zohledňuje jak akademické, tak osobní potřeby jednotlivých studentů, probíhá v malých skupinách a studenti dostávají ve všech
předmětech okamžitou individualizovanou zpětnou vazbu. Jak v předmětech pedagogicko-psychologických, tak lingvistických i v předmětech zaměřených na didaktiku angličtiny. Během výuky
didaktických předmětů jsou studenti přitom vystaveni reálným situacím, tj. participují na výuce ve skutečných kurzech angličtiny. Pedagogové PCVŠ jsou navíc nejen odborníky znalými svých
oborů, ale i zapálenými, dedikovanými a podnětnými učiteli.

Studijní program Specializace v pedagogice: výuka cizích jazyků ve specializaci Angličtina jako cizí jazyk je přitom realizován ve dvou modech, s češtinou jako vyučovacím jazykem a v angličtině.
Studentům se během studia otvírá i možnost složit cambridgeskou zkoušku CELTA (Certificate in English Language Teaching to Adults), která je mezinárodně uznávanou kvalifikací lektorů
angličtiny jako cizího jazyka. Expertiza pedagogů PCVŠ nachází uplatnění i při výuce Ministerstvem školství, mládeže a tělovýchovy akreditovaného programu Další vzdělávání pedagogických
pracovníků Učitelství prědmětů pro 2. stupeň ZŠ a SŽ: cizí jazyk, tedy při výuce tzv. “pedagogického minima“ pro učitele angličtiny.

Dalším charakteristickým rysem výuky na PCVŠ je důraz na learning, nikoliv jen teaching. Důraz je tedy kladen na aktivní účast studenta při osvojování nových znalostí a dovedností. Student není
objektem působení (teaching), je spoluhráčem pedagogického procesu (learning).

A konečně, akademická obec PCVŠ je svým charakterem mezinárodní. Vedle českých studentů zde studují studenti z cca 40 dalších států a vedle českých pedagogů je učí i pedagogové, jejichž
mateřštinou je angličtina (ať již britská nebo americká).

Konečně na PCVŠ jsme si vědomi, že studium na vysoké škole je formativním obdobím života, které je důležité nejen z hlediska studovaného oboru, ale i z hlediska dalších, kulturních, sociálních
aspektů života.

Jak připravujete studenty na výzvy od inkluze, přes vývoj v oblasti moderních technologií a umělé inteligence až po online výuku?

Studenti PCVŠ se liší svým kulturním a jazykovým zázemím. Liší se i specifickými studijními potřebami, kterým pedagogové, ale i studenti ve svém vzájemném kontaktu, vycházejí vstříc. Inkluze je
tak nejen jevem, se kterým se vypořádávají pedagogové, je ale i procesem, do kterého jsou zapojeni, který prožívají, jehož jsou nejen pasivní, ale i aktivní součástí všichni studenti.

Na PCVŠ funguje tzv. digital campus (digitální kampus). Jeho součástí je nejen odpovídající hardwarové a softwarové vybavení, ale i používání těchto prostředků v denním i kombinovaném studiu
(blended learning). On-line výuka je tak jednou ze standardních metod výuky. Proto pandemie Covidu 19 neznamenala na PCVŠ přerušení výuky. Nicméně jsme si vědomi, že osobní kontakt
učitele a studenta i při efektivním využívání digitálních prostředků je nezastupitelný.

Pokud jde o umělou inteligenci, jedná se o téma, které se do popředí diskusí relativně široké veřejnosti dostalo zejména v poslední době, kdy se AI stala široké veřejnosti dostupnou. Pro PCVŠ to z
jedné strany znamená, že s existencí umělé inteligence pedagogové musejí počítat zejména v souvislosti s atestacemi, ze strany druhé se však AI nabízí jako prostředek výuky. Jako s takovým s
AI PCVŠ počítá.

Kolik procent absolventů skutečně odchází do praxe učit?

Specializace v pedagogice: výuka cizích jazyků ať již je vyučovacím jazykem čeština nebo angličtina, je profesně zaměřeným studiem. Absolventi po skončení studia na PCVŠ pokračují v
magisterském studiu na českých nebo zahraničních (zpravidla evropských nebo britských) univerzitách (cca 50 % absolventů), nebo vstupují do praxe. Z těch, kteří vstupují do praxe, se přes 70 %
věnuje výuce angličtiny jako cizího jazyka: někdy jako zaměstnanci, jindy jako lektoři na „volné noze“. (Uvedené statistické údaje se zakládají na desetileté zkušenosti Akcent College,
předchůdkyni PCVŠ.) To je, myslím, velmi vysoké číslo úspěšnosti ve srovnáním s pedagogickými fakultami.

Jak vypadá ideální uchazeč a co by měl splňovat?

Ideální uchazeč je motivovaný uchazeč. Tedy uchazeč, který má zájem ať již o angličtinu, o v širokém slova smyslu kulturu anglicky mluvících zemí, o výuku angličtiny. Ne nutně o všechno, ale i
jen o jemu blízký segment. O další znalosti a dovednosti se postará PCVŠ. Motivace, s ostatním si poradíme už my.

Jakou přípravu byste doporučili uchazečům?

Nejdůležitější je být s to formulovat svou motivaci, vysvětlit ji – to je ústředním tématem ústního pohovoru, který probíhá z velké části v angličtině. Navíc, si uchazeč musí být jist, že v angličtině
dosáhne na úroveň B2 Evropského referenčního rámce – to je předmětem testu, pokud student ovšem nepředloží certifikát, který jeho úroveň zvládnutí angličtiny dokládá.

(zpět na úvod)

Děkujeme za odpovědi.

Zdroj fotografií: Archivy VŠ

11/33



SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  slu (2x)

DUPLICITNÍ S: Rozhovory: Jak vybrat pedagogickou fakultu? ( Vysokeskoly.com - Aktualne na VŠ, Fakulta veřejných politik );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.08.2023 (15:17:32) Internet Filozoficko-přírodovědecká fakulta Tripy.cz - Články NEZNÁMÝ

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Festival ZOOM FEST, jehož hlavním zaměřením bude snaha inspirovat a hledat cesty, jak udělat drobné změny, které mohou zlepšit náš život, nabídne během několika hodin spoustu zábavy i
poznání. Zaostřeno bude na osobní rozvoj, ekologii, vzdělávání a práci na sobě. Nebude chybět ani kulturní vyžití a bohatý doprovodný program, kde si každý může vybrat to své. Těšte se na
interaktivní audiovizuální instalaci a laboratoř Svět bez kouře společnosti Philip Morris, interaktivní koutek PřF UK, herce seriálu ZOO, světového kouče Jan Mühlfeita, cestovatelské ikony Radka
Jaroše, Petra Horkého nebo kapely O5 a Radeček, Monkey Business či Chinaski a spoustu dalšího. Nový svěží a originální fesťák zaostřený na změnu – buďte u toho!

Sobota 16. září 12–22 hodin, Riegrovy sady Praha

Festival se zaměří na potravu pro duši i tělo – užijete si zajímavé přednášky a workshopy, vizuální podívanou, vyzkoušíte si rozmanité věci, ochutnáte jídlo budoucnosti. Celý den se nepřestanete
bavit a žasnout. Nikdy není pozdě na nové výzvy! Zaostřit na změnu může každý z nás. Navíc si celou dobu akce můžete užít Food Prosecco Piknik.

Vaše oko potěší fascinující světelné instalace a vaše tělo si přijde na své díky workoutovým cvičením. Promítneme dokumenty Zloděj spánku (o problémech spánku a vlivu světla), Zaříkávač Andre
Hartmann (o světově uznávaném potápěči, podvodním kameramanovi, znalci a ochránci velkých bílých žraloků) nebo Polární putování s Petrem Horkým (známý cestovatel, moderátor a
dokumentarista zachycuje v této sérii své vysněné polární výpravy) – po všech bude následovat podnětná diskuze s tvůrci.

Příroda je krásná, ale pokud se na díváte okem znalce, je ještě mnohem krásnější! Ať už se jedná o molekuly, živočichy, rostliny, hory či třeba zemské hlubiny, dokážou takový pohled
zprostředkovat všem zvídavým zájemcům nadšenci z Přírodovědecké fakulty Univerzity Karlovy a její Přírodovědci.cz. Nechte se okouzlit přírodou!

Nechce se inspirovat prostřednictvím workshopů/přednášek a diskuzí díky zajímavým osobnostem – Jan Mühlfeit (globální stratég, kouč top manažerů, olympijských vítězů, umělců a autor
bestselleru The Positive Leader), Petr Horký (režisér-dokumentarista, producent, spisovatel, moderátor, youtuber a cestovatel – jaká je motivace k jeho splněným snům), Miroslav Náplava
(spisovatel, dokumentarista, editor, autor desítek cestopisných reportáží a dokumentárních filmů), Eliška Remešová (psychoterapeutka a lektorka, která přes čtrnáct let pracuje s lidmi a pomáhá
jim rozvíjet se ve vztazích), Jan Haruda (geograf, který na svých cestopisných přednáškách kombinuje osobní příběhy s fakty, které uvádí do historicko-geografických souvislostí) a Martin
Petrásek (centrum multimédií a propagace, Filozoficko -přírodovědecká fakulta  v Opavě ).

V průběhu dne vás roztančí kapela O5 a Radeček a spolu s patronem Radkem Jarošem představí projekt „Hory“. Užijete si žonglování s Michalem Třískou, včetně fireshow, nebo se můžete přímo
zapojit do žonglérského workshopu. Radek Laci vám ukáže, jak si opravit tělo. Když si vaše tělo nezíská pozornost dobrým pocitem, zkusí to bolestí. A to je signál, že je potřeba něco změnit.
Naučím vás, jak si opravit pohybové stereotypy a jak se zbavit bolesti. Zvládnete to úplně sami u vás doma. Stejně tak Toman Equilibre po svém workoutovém vystoupení nabídne workshop
zaměřený na vnímání těla a pohybu při běžných činnostech i sportu. Zacvičíte si s Form Factory. Budete žasnout při iluzionistických kouscích kouzelníka Obinn Magic a můžete mu nahlédnout pod
ruce během mikromagie mezi diváky.

Nebude chybět autogramiáda oblíbených herců z divácky úspěšných seriálů ZOO a Eliška a Damián.

Ve foto koutku Canon bude možné si vytisknout fotky na památku a vyzkoušet fotografický workshop. S Costa Cofee se naladíte lahodnou kávou a dozvíte se něco o její historii. Dermacol beauty
koutek nejen pro ženy vás bude hýčkat.

Společnost Philip Morris představí interaktivní audiovizuální instalaci, jejíž součástí se mohou stát všichni dospělí návštěvníci akce. Zapojí se tak do iniciativy „Váš důvod“, která vyzývá všechny
kuřáky cigaret v Česku k přehodnocení svého životního stylu. Zároveň budou moci navštívit laboratoř Svět bez kouře, která je zaměřena na osvětu o škodlivosti cigaretového kouře.

Užijete si energickou muziku českých skupin Monkey Business a Queens of Everything. Program zakončí večerní koncertní show legendární kapely Chinaski.

A to všechno může zažít na vlastní kůži – ZDARMA! Jaký je ten váš důvod navštívit ZOOM FEST?

Více informací na https://www.facebook.com/events/671245234555853

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  filozoficko (1x), přírodovědecká (1x), fakulta (1x), opavě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.08.2023 (18:20:15) Internet Slezská univerzita v Opavě Denik.cz - Liberecký deník Tisková zpráva

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

První ročník videoartového festivalu Do Háje, který představuje širokou škálu inovativních uměleckých děl, se chystá přivítat návštěvníky 30. srpna 2023 od 18:30 hodin v prostorách Liberecké
školy foto·grafické na Králově Háji v Liberci. Tato jedinečná akce nabídne pestrý výběr nejen z videoartu, ale i hudebních klipů a mluveného slova, které vytvořili tuzemští i zahraniční umělci a
studenti.

Hlavní projekce děl začne po 20 hodině, do té doby budou k vidění videa mimo hlavní program. Návštěvníci budou moci ocenit některé z více než třiceti přihlášených videí. Mezi zúčastněnými
umělci se objevují regionální jména jako Jaromír Typlt, Radka Valentin, Pavel Novotný, Miroslav Stuchlý nebo projekt Fuj Kluk. Příspěvky zaslali i studenti a studentky z Ústavu filmové, televizní a
rozhlasové tvorby Slezské univerzity  v Opavě , část programu bude tvořit výběr z archivu Galerie DIe Aktualität Des Schönen… v Liberci. Jako přídavek k hlavnímu programu pak festival přivítá
speciální hosty – improvizační skupinu, která se nebojí přijmout jakékoliv výzvy, umělecký kolektiv Imjoy.

Festival nabízí tři kategorie, aby oslovil nejen fanoušky klasického videoartu. Ten je samozřejmě také součástí programu, ale mimo to se diváci mohou těšit také na originálně pojaté hudební klipy

9. ZOOM FEST – nový happening, který chceš zažít   
seznam | nahoru

10. Nový videoartový festival v Liberci slibuje večer plný vizuálních
experimentů  seznam | nahoru
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a na mluvené slovo a akustické prezentace.

Do Háje si klade za cíl prezentovat nejen etablované umělce, ale i podpořit a objevovat nové talenty. Proto se představí i studentské filmy, které zviditelní práci mladých a perspektivních tvůrců.

Videoartový festival v Liberci slibuje nezapomenutelný zážitek plný inspirace. Přijměte pozvání dne 30. srpna 2023 od 18:30 do Liberecké školy foto·grafické na adrese Vojtěšská 459/19 v Liberci a
zažijte jedinečný mix uměleckých projevů, který vás zaručeně nadchne.

Pro více informací a aktuální program navštivte facebookovou stránku festivalu s názvem DO HÁJE festival videoartu .

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x), opavě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.08.2023 (18:42:29) Internet Fyzikální ústav v Opavě Nedd.tiscali.cz - Články Pavel Jégl

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Když vidíte neobvykle velký Měsíc blízko obzoru, klame vás mozek. Je to pouhá iluze. V dávné historii Země byl však obří Měsíc realitou.

Ve čtvrtek 31. srpna ve 3:35 SELČ nastane „úplněk roku“. Bude největší a nejjasnější.

V té době, v 17:52 SELČ, bude Měsíc pod obzorem. Měsíční kotouč budete moci spatřit až po jeho východu ve středu po 19:30 SELČ, 8 hodin před úplňkem. Pokud ovšem matka příroda rozežene
mračna.

Iluze a realita

Blížící se úplněk dostal název „modrý superměsíc“ či „modrý superúplněk“. Je výsledkem tří měsíčních jevů, které se tentokrát odehrávají najednou .

Anomalistický Měsíc – doba oběhu přírodní družice Země po eliptické dráze. Přímka spojující perigeum a apogeum (body na dráze, kdy se Měsíc nachází nejblíž k Zemi a nejdál od ní), která se
nazývá apsid, se v prostoru stáčí ve směru oběhu. | zdroj: Profimedia

Kromě samotného úplňku, což je situace, kdy je Sluncem osvětlená celá polokoule Měsíce přivrácená k Zemi, bude úplněk druhým v měsíci. Pro takový úplněk se vžil název „modrý“. Nemá nic
společného s barvou Měsíce, který bude ve skutečnosti mírně načervenalý.

Pojem „modrý“ vychází z anglického výrazu „once in a blue moon“ , což ve volném překladu znamená, že dva úplňky v jednom měsíci se přihodí „jednou za uherský rok“, přesněji jednou za
dva až tři roky. Příčinou je interval 29,5 dne, ve kterém se úplňky opakují.

A přívlastek super? Superměsíc či superúplněk nastává, když je Měsíc v úplňku na své dráze blízko nejbližšímu bodu k Zemi  – perigeu, tedy přízemí. Jeho opakem je apogeum,
odzemí.

Nehledejte v tom však zásadní rozdíl velikostí Měsíce. „Superměsíc je jen lidové vyjádření úhlově největšího úplňku v roce, který je pouze asi o 15 procent větší než ten úhlově nejmenší v roce
(tedy o tloušťku párátka drženého při natažené paži co nejdál od očí),“ píše se na webu Fyzikálního  ústavu v Opavě.

Porovnání úhlové velikostí úplňků v přízemí a v odzemí (lidově „superúplňku“ a „mikroúplňku“) v roce 2018. Úplněk v přízemí je maximálně o 15 procent větší. | zdroj: Petr Horálek/FÚ v Opavě

„To, co ovšem vždycky zaujme, bez ohledu na velikost úplňku, je východ Měsíce nad obzorem. Optická iluze, při které náš mozek porovnává velikost Měsíce se vzdálenými objekty na obzoru, v
nás skutečně vyvolává pocit, že je Měsíc obrovský,“ upozorňují astrofyzici z Opavy.

Tento klam skvěle vysvětluje obrázek Ebbinghausovy iluze.

Ebbinghausova iluze. Dva oranžové kruhy mají stejnou velikost; ten vpravo se však zdá větší. Inu, nikdo není dokonalý. | zdroj: Wikimedia Commons/volné dílo

Kdybychom měli stroj času a podívali se do vzdálené minulosti Země, nemuseli bychom se opájet pouhou iluzí, ale realitou. Měsíc před čtyřmi miliardami let byl vskutku obrovský, mnohonásobně
větší než dnes.

Když byl Měsíc na dosah…

Teorie velkého impaktu (také Big Splash)  vysvětluje vznik Měsíce srážkou Prazemě s protoplanetou Theia, která byla jen o polovinu menší než současná Země. Tato kolize nastala před 4,5
miliardy let.

Mračna hornin s vyvrženými úlomky vytvořila na oběžné dráze kolem Země prstenec, který se nabaloval na největší horninu. Tak se zrodil Měsíc – přírodní družice Země. A obě tělesa se od sebe
začala vzdalovat.

V době svého vzniku byl Měsíc vzdálen od Země pouhé čtyři zemské poloměry.  To znamená, že obíhal ve vzdálenosti asi 15 000 až 20 000 kilometrů, na rozdíl od současné průměrné
vzdálenosti 380 000 kilometrů. Ze Země se jevil patnáctkrát větší.

Po svém vzniku byl také extrémně horký. Celý jeho vnější povrch tvořil magmatický oceán roztavených hornin. Na pozemské obloze svítil matně červenou barvou.

Od té doby se však Měsíc vzdaluje.

Jak vypadal Měsíc ze Země v dávných dobách, ukazuje v podařené animaci americký astrofyzik James O‘ Donoghue. Na youtubeovém účtu Interplanetary se v ní můžete vydat proti proudu
času.

V průběhu videa je patrný rostoucí Měsíc. Na jeho konci pak vidíte jiný Měsíc než ten, který znáte. Před vámi se zjeví rudý rozžhavený obr, který zabírá podstatnou část oblohy.

Proč se od nás vzdaluje?

Příčinou jsou slapové síly. Projevují se deformací, kterou Země způsobuje svou gravitací Měsíci a naopak – Měsíc Zemi. Důsledkem jsou výdutě na obou tělesech. Na naší planetě jsou patrné
nejvíc v mělkých šelfových vodách, kde se projevují jako příliv a odliv.

A protože rotace Země není v souladu s obíháním Měsíce , obě tělesa se oddalují. V současnosti rychlost oddalování dosahuje 3,82 centimetru za rok, což je tempo, kterým člověku rostou
nehty.

Jak je zjevné z animace, rychlost vzdalování se během dějin Země výrazně zpomaluje . Slapové síly slábnou a jednou se rotace Země sladí s obíháním Měsíce. Potom se vzdalování obou
těles zastaví.

Měsíc tedy neztratíme. Bude však maličký, titěrný.

11. Blíží se největší a nejjasnější úplněk roku  
seznam | nahoru
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SEKCE: Zpravodajství POČET AKTUALIZACÍ: 4

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

28.08.2023 (21:11:00) Rádio Slezská univerzita v Opavě ČRo - Plus - Zprávy (automat) ČRo - Plus

Otevřít originál | Otevřít detail| Stáhnout článek

21:05
00 z Mladé Boleslavi do Prahy, zvyšte pozornost, pokud budete sjíždět na Starou Boleslav. Přímo na exitu 14 stojí porouchaný autobus a musí se objíždět. Další Zelená vlna nejpozději za 30

minut. Zavolejte i vy na
15 bezplatnou linku 800 553 553. V noci bude většinou zataženo s deštěm, v Čechách místy vydatným. Ve východní polovině území zpočátku místy bouřky s přívalovými
30 srážkami i silnými. Místy může napršet až 50 l. Ochladí se na 4 až 9, na východě a jihovýchodě až na 15 stupňů. Zítra čekejte většinou zataženo, místy déšť anebo přeháňky, na východě

ojediněle i bouřky. Teploty třináct
45 až sedmnáct, na Moravě a ve Slezsku osmnáct až dvacet dva, na horách většinou kolem dvanácti stupňů. Tolik zprávy. Posloucháte vysílání ČRo Plus, os. Od plný vzletů a pádů.

21:06
00 Osud jedné z nejkrásnějších žen Evropy své doby. Život herečky Lídy Baarové na pozadí turbulentního 20. století přiblíží v repríze pořadu portréty publicista Radek Žitný a Jan 7. To
15 nejlepší z archivu ČRo.
30 Si. Slu  plných 50 minut ve společnosti pořadu portréty vám přeje Jan Sedmidubský. Vítejte dnes zvláště vy, kteří máte rádi prvorepublikový
45 a protektorátní film, tedy ony idylické filmy vznikly ve velmi neidylické době. Dnes uděláme trochu krok stranou a pokusíme se vyslovit k tématu, pro které dnes už zlidověl ten krásný termín

provařené.

21:07
00 Chceme se vrátit k jednomu pozoruhodnému osudu plnému vzletů i pádů, Česká filmová a částečně divadelní herečka Lída Baarová byla považována za jednu z nejkrásnějších žen své

doby, přinejmenším v evropském kontextu.
15 Jenomže co to je krása na filmovém plátně? Není to pouze umělý konstrukt na současníky v každém případě musela mít nebývalý elektrizující vliv. Mám zde ve studiu historika Radka

Žitného, který věnoval svou poslední knihu
30 rovněž Lídě Baarové. Radku, vítej. Dobrý den. Aféry a kauzy Lídy Baarové, tak se ta tvoje kniha jmenuje. Nemáš obavu, nemáš pocit, že lidé si řeknou, no jo, zase se někdo pokusil

Baarovou vytěžit a přežvýkat ten osud po sto padesáté? Není to zavádějící,
45 ten titul? Já jsem přesvědčen o tom, že zavádějící není a ve vší pokoře k tomu tématu a vůbec k historii musím říct, že si to nemyslím. Když jsem přemýšlel nad názvem vůbec té knihy, tak

samozřejmě my to taky připadalo, že to bude asi působit jinak, než by mělo, ale

21:08
00 nakonec jsem u toho názvu setrval, protože vlastně detailně vysvětluje obsah té knihy, který se zabývá právě těmi aférami a kauzami Lídy Baarové. To znamená, bereš jednotlivé, řekněme,

problematické uzlové body toho života a víceméně, aniž by si je
15 příliš komentoval, tak uvádí celé prameny, celé novinové články, celé archivní zdroje atd. Vesměs v té největší možné míře je tam, cituji. Tak. Existuje několik. Jaro pamětí Lídy Baarové. Čím

se v základech liší? Jenom pro úplně
30 základní orientaci. Úplně základní orientaci. Liší se v tom, že ta první verze paměti, kterou udělala s Josefem škvoreckým, tak je, dá se říci, výmluvnější, upřímnější ke čtenářům. A ta druhá,

kterou tzv. učesal nebo upravil
45 k jejímu obrazu potom později František Kožík, tak ta už je taková, dá se říct, méně upřímná a hodně, hodně upravená oproti té původní. Jak to bylo s národním cítěním v rodině Babkových

tedy protože občanské jméno, jak známo,

SEKCE: Zpravodajství POČET AKTUALIZACÍ: 4

KLÍČOVÁ SLOVA:  slu (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

29.08.2023 (08:54:13) Internet Institut tvůrčí fotografie Svoboda.info - Články NEZNÁMÝ

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Kutná Hora - Klub rodáků a přátel Kutné Hory si vás dovoluje srdečně pozvat na třicátý ročník festivalu Ortenova Kutná Hora o prvním víkendu září, 1.–3. září 2023.

Festival nabídne jedinečné umělecké pořady, koncerty a výstavy, bude i svátkem mladé poezie, a také oslavou patriotismu a pospolitosti všech rodáků a přátel Kutné Hory.

V úvodu festivalu, v pátek 1. září odpoledne, proběhne ve Spolkovém domě vernisáž výstavy fotografií dvou jubilantů – Ilji Bojanovského, který by se letos dožil sta let, a Jaromíra Procházky, který
výstavu připravil. Druhou výstavu, jejíž vernisáž proběhne v sobotu 2. září dopoledne v kostele sv. Jana Nepomuckého, připravil Miroslav Perný, člen Kutnohorského fotoklubu Cyklus fotografií
Jindřicha Štreita „Brána naděje“ představí kutnohorské veřejnosti fotografa, jehož díla jsou součástí sbírek předních světových galerií. Jindřich  Štreit  nás osobně výstavou provede, vystoupí
violoncellista Jiří Bárta. Odpoledne proběhne v knihovně beseda s Jindřichem Štreitem.

Třicáté výročí Ortenovy Kutné Hory oslavíme několika pořady. Tradiční ortenovský pořad na páteční večer připravila Marie Valtrová, režie pásma z poezie a korespondence Jiřího Ortena
„Jeremiášův pláč“ se ujal Lukáš Hlavica. V sobotu odpoledne uvede festival pořad k výročí Oty Ornesta, který je jednou z osobností, jež stály u zrodu festivalu. Scénáristka Marie Valtrová jej
nazvala „Hraje váš tatínek ještě na housle?“, tedy stejně jako svoji knihu – rozhovor s Otou Ornestem z roku 1993. V neděli 3. září dopoledne v tradičním pořadu Pocta přátelům, připomene jeho
autorka a průvodkyně Hana Ornestová osobnosti spojené s historií festivalu. V pořadu bude uveden i krátký filmový dokument z třicetileté historie festivalu, který připravil Bohuslav Kučera, ve
filmovém záznamu promluví Alfred Strejček a „naživo“ vystoupí kytarista Štěpán Rak.

Do ortenovské linie festivalu patří i dva pořady v neděli 3. září odpoledne v budově knihovny. V Literární kavárně nás Miroslav Štrobl provede městem v době, kdy v něm žil Jiří Orten. Festival
uzavře scénický melodram scénáristky Jany Veberové a skladatele Zdeňka Filipce „Ohrenstein“, který nastudoval dramatický soubor Gymnázia Jiřího Ortena, na pásmo naváže beseda s aktéry.

12. Zprávy (automat)   
seznam | nahoru

13. Třicátý ročník Festivalu Ortenova Kutná Hora začne vernisáží výstavy
fotografií  seznam | nahoru
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I letošní Ortenova Kutná Hora nabídne „Noční procházku s Procházkou“ s MUDr. Bohuslavem Procházkou v páteční podvečer, sobotní večerní koncert, letos varhaníka Aleše Bárty a trumpetistů
Jiřího Houdka a Stanislava Vojtíška v chrámu sv. Barbory, a po něm společenské setkání všech rodáků a přátel Kutné Hory v praeghausu Vlašského dvora.

Básník Jan Těsnohlídek, dramaturg mladé linie festivalu, „přiveze“ i letos na Ortenovu Kutnou Horu přední autory poezie a prózy. Při klubových večerech v pátek a v sobotu se bude jako vždy
nejen číst a recitovat, nýbrž i hrát.

Finančně i letos pořádání festivalu podpořilo město, kraj a ministerstvo kultury, a tradičně také místní občané, podnikatelé a firmy, bez jejichž podpory by byl festival mnohem chudší. 

Klub rodáků je otevřeným společenstvím kutnohoráků bydlištěm i rodem, i všech přátel Kutné Hory. Festival je svátkem mladé poezie i oslavou Kutné Hory, její historie i současnosti, k níž jste
srdečně zváni.

Těšíme se na viděnou na Ortenově Kutné Hoře.

Monika Trdličková,
místopředsedkyně výboru

Vlastislav Navrátil,
předseda výboru

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  jindřich (1x), štreit (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

29.08.2023 (09:05:45) Rádio Fyzikální ústav v Opavě ČRo - Hradec Králové - Zprávy (automat) ČRo - Hradec Králové

Otevřít originál | Otevřít detail| Stáhnout článek

09:01
00 pomoci by měl o zřízení tak zvaného Rieu z bazaru podle investičního náměstka za Top09 Lukáše řádkama bazar lidem umožnit odevzdat k dalšímu použití věci které už doma nepotřebují

objem odpadu ve městě chceme
15 dát druhou šanci Druhý život elektrospotřebičů a veškeré víno z toho to bude realizován formou sbírky a ta sbírka bude celá použitá na výsadbu zeleně ve městě na
30 příští rok před jednáním řekli že chtějí mluvit o rozpočtech jednotlivých ministerstvech IO státních dotacích konkrétně o tom jak je v příštích dvou letech sníží to desítky miliard koruna po

jednání ale detaily nekomentovali
45 ministr školství Mikuláš Bek hnutí stan konstatoval že debata bude pokračovat stabilizaci veřejných rozpočtu Lída jednotlivých Kapitol to je vždycky složité vyjednávání takže mě

nepřekvapuje

09:02
00 že to chvíli trvá v noci ze středy na čtvrtek bude v Česku možné pozorovat takzvaný modrý měsíc název jevů ale ne odkazuje k barvě jako modrý měsíc a označuje 2. úplněk v jednom

kalendářním měsíci což není obvyklé podle
15 Petra horálka z fyzikálního  ústavu  v Opavě  bude tento úplněk zároveň největší v letošním roce sport letý tenista Jakub Menšík při grandslamové premiéře postoupil do druhého kola US

Open Francouze
30 porazil 321 Menšík viděl zlomový moment v povedeném tajbrejk utři sady a díky tomu se mohou radovat z zatím největšího úspěchu kariéry tě zítra kolem
45 jako turnaj i když je tam jenom první kolo tak pro mě je to jako finále zatím ne jako samozřejmě mi to moc pěkné jako pocit ale jsem pořád jako v budu dělat všechno proto abych v dalších

kolech opakoval

09:03
00 tady tenhle víkend bouře končí Jiří Lehečka Kateřina Siniaková a Linda fruhvirtová počasí čeká
15 nás převážně zataženo na většině území k večeru místy déšť nebo přeháňky ojedinělé i bouřky nejvyšší teploty 15 až 18 Na horách kolem 13 stupňů zítra povane mírný Severovýchodní

rychlostí kolem 15 km
30 za hodinu aby ohlásí jedničku zátěž Český rozhlas Hradec Králové rádio vašeho kraje příjemnou a pohodovou
45 jízdu vám přeje tomket český výrobce osobních nákladních a autobusových pneumatik www.nejlevnejsipneu.cz sponzor programu Zelená vlna Českého rozhlasu Hradec Králové

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

29.08.2023 (10:33:43) Sociální sítě Fakulta veřejných politik Facebook - Příspěvky Fakulta  veřejných  politik  v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Kavárna pro radost Charity v UniPointu bude v provozu i po prázdninách!Spolupráce naší fakulty�s kavárnou, ve které obsluhují klienti sociálně terapeutické dílny Radost, se totiž osvědčila k
oboustranné spokojenosti. Takže si i v dalších týdnech budete moci každé úterý zajít do Breda & Weinstein na skvělou kávu☕, domácí limonádu či nějakou jinou dobrotu �.Přijďte, otevřeno je
vždy od 8.30- 14.30. Více najdete v článku na našem webu � https://www.slu.cz/fvp /cz/aktuality/15/1675

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  fakulta (1x), veřejných (1x), politik (1x), opavě (1x), fvp (1x)

14. Zprávy (automat)   
seznam | nahoru

15. Kavárna pro radost Charity v UniPointu bude v…   
seznam | nahoru
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Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

29.08.2023 (12:02:08) TV Fyzikální ústav v Opavě ČT24 - Studio ČT24 (automat) ČT24

Otevřít originál | Otevřít detail| Stáhnout článek

10:46
00 se ruskému vlivu nebo vlivu Číny právě v tomto regionu. Tím druhým tématem, o kterém se budou prezidenti bavit, respektive o kterém se už pravděpodobně teď baví, jsou i bezpečnostní

otázky, respektive otázky migrace.
15 Právě Severní Makedonie byla jednou z těch tranzitních zemí, kudy mířili tou západobalkánskou trasou migranti do Evropy. A ostatně právě v severní Makedonii i teď působí čeští politici,

pardon, čeští policisté
30 v rámci agentury Frontex. Ještě připomenu ten dnešní program severomakedonského prezidenta, tedy právě v těchto chvílích jedná se svým českým protějškem zde na Pražském hradě,

poté zamíří za oběma předsedy parlamentních
45 komor, no a zhruba tak v půl třetí se setká i s českým premiérem Petrem Fialou. Stromy a keře jako čističky vzduchu, že dokážou pohltit desítky kg prachu a dalších škodlivin ročně, to

vědci čtvrtým rokem

10:47
00 potvrzují ve dvou výzkumných lokalitách na dohled od ostravské huti. A to je téma pro kolegyni Ivu Kubankovou a její kolegy. Ivo, dobré dopoledne. Jak rozsáhlý je soubor zeleně, na

kterém vědci svá zjištění ověřují? Hezké dopoledne. Do dvou výzkumných
15 areálů poblíž huti vědci umístili více než čtyři stovky nových stromů, 1800 keřů a téměř 15 tisíc m čtverečních trávníků. Na této zeleně dokazují, jak moc pomáhá čistit vzduch. S vedoucím

jednoho z řešitelských
30 týmů Milošem Zapletalem z Fyzikálního  ústavu  Slezské univerzity v Opavě  mluvila Markéta Radová. My jsme teď v jedné z výzkumných lokalit v Ostravě-Bartovicích. Pane docente, dá

se jednoduše říct, jak zjistíte, kolik škodlivin
45 jednotlivé stromy a keře z ovzduší zachytí? No, jednoduše se to úplně říct nedá, ale v podstatě jsme schopni tuto problematiku řešit dvěma způsoby, na základě modelování a na základě

odběru listové plochy.

10:48
00 V rámci projektu Claro jsme použili především modelování, to znamená na základě naměřených koncentrací pomocí senzorů, naměřených meteorologických parametrů a sond, které jsme

umístili v podstatě
15 na drony, kdy jsme zjišťovali index listové plochy, jsme nakonec byli schopni modelovat záchyt oxid dusíku, přízemního ozonu a zejména polétavého prachu, aerosolu. Které
30 stromy mají schopnost pohltit nejvíc škodlivých látek? Jsou tu jehličnaté stromy, listnaté stromy, pokud se můžeme bavit konkrétně. Zase nedá se tak úplně jednoduše a exaktně na toto, na

tuto otázku odpovědět, ale můžeme říci, že
45 jehličnaté stromy, především borovice černá, zachycuje nejvíce znečišťujících látek. Na druhé straně existují také listnaté samozřejmě stromy, které v určitých podmínkách také

10:49
00 zachycují vysoké množství těchto látek. Závisí na tom, zda jde o polétavý prach 8 nebo oxidy dusíku. Listnaté stromy primárně zachycují velmi mnoho přízemního ozonu, oxidu dusíku.

Jehličnany,
15 které jsou pro mne favoritem, zachycují polétavý prach. A zejména, prosím vás, ty jehličnany jsou důležité z toho důvodu, že zachycují tento prach i v zimním období, to znamená v těch
30 smogových situacích, kdy to potřebujeme nejvíc. Součástí projektu je databáze dřevin. Kde ji lidé mohou získat. Tak databází dřevin mohou najít na stránkách projektu Claireaux a v

podstatě podle
45 jednoduché nápovědy se k této databázi dostanou. A ještě mě zajímá, jaké, jaký je zájem o výsledky projektu? Mělo by to třeba vést i k podpoře zájmu o zeleň ve veřejném prostoru. Ano,

rozhodně

SEKCE: Zpravodajství POČET AKTUALIZACÍ: 40

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

DUPLICITNÍ S: Studio ČT24 (automat) ( ČT24 - Studio ČT24 (automat), Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

29.08.2023 (12:50:02) Tisk Institut tvůrčí fotografie Město Šumperk - Šumperský zpravodaj -pv

Otevřít originál | Otevřít detail| Stáhnout článek

Ve středu 6. září vyvrcholí v Galerii Jiřího Jílka oslavy třicátých narozenin, a to debatou nazvanou Umění okolo Pradědu, na niž naváže večerní koncert Stamicova kvarteta. Ve
středu 20. září se pak v galerii otevře nová výstava dvou současných umělkyň, Eleny Helfrechtové a Teri Varholové.  

Debata o smyslu a důležitosti umění a kultury v podhůří Jeseníků začíná v Galerii Jiřího Jílka v 16 hodin. Jejími hosty budou Jindřich  Štreit  (Sovinec); Anežka Kovalová, Pavlína Vogelová,
Radovan Auer, Roman Janků (Šumperk); Růžena Zapletalová, Michal Vyhlídal, Lenka Vavříčková (Rýmařov); Kristýna Krutilová, Tereza Slováková, Tomáš Vlazlo (Jeseník) a Jan Freiberg
(Příbram). 

Od 19 hodin naváže na debatu slavnostní koncert Stamicova kvarteta v klášterním kostele. V programu zazní skladby W. A. Mozarta (Smyčcový kvartet B dur „Lovecký), J. B. Foerstera
(Smyčcový kvartet č. 2, op. 39, d moll) a A. Dvořáka (Smyčcový kvartet F dur „Americký“ op. 96). Stávající výstavu v Jílkově galerii V síti barev a čar uzavře 10. září od 16 hodin slavnostní Artová
neděle, na niž jsou zváni malí i velcí. 

Ve středu 20. září uvede galerie v 18 hodin novou výstavu dvou současných umělkyň – Eleny Helfrechtové (1992, Německo) a Teri Varholové (1986, Česko). Představí jejich osobní fotografické
příběhy zaznamenané během lockdownu z let 2020 a 2021, zachycující jejich individuální cesty přes Jeseníky a Smrčiny (v Bavorsku) a poskytující únikový čas a prostor od reality do myticky
vytvořeného společného místa bezpečí. Výstava volně navazuje na jejich surrealisticky laděnou knihu Augury (Předzvěst, 2022), a rozšiřuje tak její působnost do nových dimenzí. Výstava nesoucí
název Předzvěst potrvá do 12. listopadu.

16. Studio ČT24 (automat)   
seznam | nahoru

17. Oslavy třicátin galerie vyvrcholí 6. září, chystá se nová výstava   
seznam | nahoru
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SEKCE: Kultura a vzdělávání MUTACE: Šumperk
PDF POPIS OBRÁZKŮ: Foto: E. Helfrechtová, 2020 PDF STRANA: 18

KLÍČOVÁ SLOVA:  jindřich (1x), štreit (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

29.08.2023 (12:59:39) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Radniční listy

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

ℹ️  Fajny den pro sve zdravi letos poprvé i na Havířovských slavnostech�⚕️  Zdravotní ústav Ostrava připravil projekt Fajny den pro sve zdravi. Ve spolupráci s městem Havířov bude uveden na
Havířovských slavnostech. Pro zájemce bude připraven stánek s odborným personálem, který bude v rámci prevence provádět testování na vybrané infekční choroby. � Za pouhou jednu
kapičku krve tak můžete získat cenné informace o vašem zdraví, a to navíc přímo na místě a zcela zdarma! Pro všechny zájemce budou také ve stánku Fajneho dne pro sve zdravi přítomni
zástupci zdravotní pojišťovny a dentální hygienik, kteří ochotně poskytnou informace o svých službách. � Během pátečního i sobotního dne Havířovských slavností hledejte stánek s logem
Zdravotního ústavu, a hned potom stánek s pivem, protože na každého, kdo se nechá otestovat, čeká poukázka na dvě piva či nealka zdarma. Odbornou garanci zajišťují pracovníci Zdravotního
ústavu se sídlem v Ostravě, Lékařské fakulty Ostravské univerzity, Opavské  Univerzity  s podporou Moravskoslezského kraje a Krajské hygienické stanice.

SEKCE: Sociální sítě

KLÍČOVÁ SLOVA:  opavské (1x), univerzity (1x)

DUPLICITNÍ S: Fajny den pro sve zdravi letos poprvé i na Havířovských slavnostech ( Havirov-city.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

29.08.2023 (17:25:14) Internet Slezská univerzita v Opavě Jesenickenoviny.cz - Články NEZNÁMÝ

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

7. – 10. září 2023 ožijí jesenická náměstí, parky, kavárny, historické objekty i Lázně Priessnitz. Návštěvníci objeví veřejnosti doposud skryté prostory bývalého pivovaru Lichtwitz a uvidí historické
fotografie Jesenicka v 3D. Součástí budou koncerty, divadlo, tanec, projekce, besedy, tvořivé dílny, autorská čtení, pouliční slavnost,
Restaurant Day a mnoho dalšího.
Jesnění přichází s tím nejlepším, co na současné české kulturní scéně i lokální jesenické scéně vzniklo. Představí se například elektropopové duo Hello Marcel nebo experimentální rapové duo
P/\ST. Jako hosté vystoupí kapela Coals z polského Slezska, kteří mají za sebou vystoupení v Izraeli či Reykjavíku. Dramaturg festivalu Lukáš Bobčík z pořádajícího spolku Sudetikus říká: „Mám
radost, že na čtyři dny oživíme kulturou téměř celé město. Můžete
se těšit jak na koncerty na letním divadle, tak na akrobatické představení „Letkyně“ před Priessnitzovým sanatoriem, nebo divadelní představení Fugae/Resurrection souboru VerRich v bývalém
skladu pivovaru Lichtwitz, který dosud nebyl přístupný veřejnosti.“

Na čtyřdenním festivalu se představí mezi mnoha jinými ilustrátorka a hudebnice Martina Trchová či moderátorka ČR Vltava a básnířka Hana Slívová. Socialistickým uměním ve veřejných
prostorách Jeseníku návštěvníky provede sochař a výtvarník Pavel Karous, autor pořadu ČT Volavky a predátoři. Jesenická kapela Chvilka volna zahraje jazz, blues a latinskoamerické rytmy,
které u nás proslavila v 80. letech Eva Olmerová. Součástí bude také unikátní projekce fotografií z Jesenicka před 120 lety v 3D, které převedli studenti Slezské univerzity  ve spolupráci s
Vlastivědným muzeem Jesenicka.

„Jesnění se snaží oslovit celou rodinu, a to zejména sobotní pouliční slavností, jejíž součástí budou tvořivé a pohybové dílny, úniková hra o jesenické historii, literární koutek, deskohraní,
sousedský gastrofestival
Restaurant Day, improvizační divadlo a mnoho dalšího,“ zve další z týmu Lenka Sedláčková. Festival tvoří místní kulturní aktéři a nadšenci okolo spolku Sudetikus, kteří se tak podílejí na vzkvétání
města, kde žijí, a srdečně vás na Jesnění zvou. Vstupenky v dobrovolné výši zakoupíte přes platformu <https://goout.net/…aw/> GoOut.cz
<https://goout.net/…aw/> https://goout.net/…aw/ a celý program je na webu <http://www.jesneni.cz/> www.jesneni.cz.

Jesnění 2023 finančně podpořili Ministerstvo kultury ČR, Olomoucký kraj, Město Jeseník, Naturfyt – Bio s.r.o. a Omya CZ s.r.o. Partnery festivalu jsou Městská kulturní zařízení Jeseník,
Vlastivědné muzeum Jesenicka,
Charita Jeseník, Inartis Production, Čajbar Pangea, TUMVIA s.r.o. – Ing. Ivo Dostalík, spolek Zlínský Zvěřinec, MN Design, Stavitelství Knotek s.r.o., Priessnitzovy léčebné lázně, a.s. a Junák –
český skaut, středisko Slunce Jeseník, z.s.

18. ℹℹ️️  Fajny den pro sve zdravi letos poprvé i na…   
seznam | nahoru

19. Festival Jesnění na 4 dny oživí celý Jeseník   
seznam | nahoru
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O festivalu Jesnění

Jesnění je sousedsko-kulturní festival, který přináší současné vynikající umělce a rozmanitý program do centra jesenických hor. Jeho součástí jsou koncerty, divadlo, site-specific street
performance, autorská čtení,
komentované vycházky, food festival, workshopy pro dospělé i děti, promítání a další.

Kultura za hranicí mainstreamu

Festival Jesnění je 4denní mimoproudový multižánrový festival, který přináší jak známá jména současné nezávislé umělecké scény, tak kreativní a talentované osobnosti z Jesenicka. Cílem je
propojit místní umělce s nadregionální kulturní scénou, inspirovat a zároveň posílit komunitního ducha. Program je zároveň vytvořený tak, aby oslovil všechny generace.

Jesnění – Festival pořádaný nadšenci

Za festivalem stojí skupina přátel pohybujících se kolem místního spolku Sudetikus, který se již od roku 2015 zasazuje o to, aby veřejná prostranství v Jeseníku ožila a lidé měli šanci podílet se na
dění ve městě, kde žijí.
Plní si tak svůj sen – a rozvíjet místo, které je spojuje – svůj domov.

Další informace naleznete na webových stránkách festivalu.

<http://www.jesneni.cz> www.jesneni.cz

TZ

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.08.2023 (00:00:05) Internet Fyzikální ústav v Opavě Idnes.cz - Články vse, ČTK

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Není to časté, aby se do jednoho měsíce vešly dva úplňky. Tentokrát to vyšlo na srpen. První úplněk nastal mezi prvním a druhým srpnem a další přijde v noci ze středy na čtvrtek. Počasí však
pozorování příliš přát nebude.

Nadcházející úplněk má hned několik zvláštností, tou první je označení modrý Měsíc. To nemá nic společného s barvou Měsíce, ale je to pojmenování druhého úplňku v jednom kalendářním měsíci.
Pojem modrý Měsíc odkazujena anglické slovní spojení „once in a blue moon“, což ve volném překladu znamená „jednou za uherský rok“. Označení upozorňuje na fakt, že nastane druhý úplněk v
jednom kalendářním měsíci, což není zcela obvyklé.

Skutečně do modra zabarvený Měsíc se na obloze podle astronomů objevit může, ale nesouvisí to s jeho fází nebo vzdáleností od Země. Do modra se Měsíc zabarví před zraky jeho pozorovatelů v
případech, kdy je naše atmosféra nasycena či znečištěna specifickými částicemi o velikosti alespoň jednoho mikronu. Nejčastěji za to může popel, který se do zemského ovzduší dostane při
velkém požáru či silné sopečné erupci. Tyto částice rozptylují dlouhovlnnou červenou část spektra viditelného světla a do lidských očí pak doputuje jen ta modrá.

Modrý superúplněk

Tou druhou zajímavostí je skutečnost, že je to zároveň úhlově největší úplněk v letošním roce. To znamená, že se Měsíc dostane do fáze úplňku v době, kdy se na své elipsovité dráze pohybuje co
nejblíže Zemi, tedy pod hranicí 360 tisíc kilometrů. Neodborně pak hovoříme o superúplňku.

„Poprvé jej (superúplněk, pozn. red.) v roce 1979 použil astrolog Richard Nolle. Proč zrovna zvolil hranici 360 tisíc kilometrů, se už nedozvíme, snad proto, že po 90 procent své dráhy je Měsíc od
Země dál než oněch 360 tisíc kilometrů. Mimochodem, v novodobé historii byl úplňkový Měsíc nejblíže Zemi 14. listopadu 2016 (356 509 km), tento rekord bude překonán až 25. listopadu 2034
(356 445 km),“ vysvětluje Petr Ryp z Hvězdárny a planetária Brno.

Petr Horálek Fyzikálního  ústavu  v Opavě  uvedl pro ČTK, že se ve středu 30. srpna v 17:52 středoevropského letního času dostane Měsíc na na vzdálenost 357 181 kilometrů. Podle astronoma
bude nejzajímavější pozorovat východ Měsíce ve středu okolo 19:30, záleží na místě pozorování.

První srpnový superúplněk nastal v noci z 1. na 2. srpna, tehdy ho však lidé nemohli pozorovat. V čase úplňku byl podle astronomů Měsíc ještě pod obzorem, zároveň se k Zemi teprve přibližoval.
V době, kdy byl Zemi nejblíže, tedy ve vzdálenosti 357 309 kilometrů, nacházel se Měsíc opět pod obzorem, jelikož tato situace nastala až v 07:53 ráno. Nebylo tedy možné pozorovat Měsíc přesně
v úplňku, ani ve chvíli maximálního přiblížení, ale celé období mezi tím.

SEKCE: Oborové tituly

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.08.2023 (05:06:10) Internet Slezská univerzita v Opavě Novinky.cz - Věda a školy Filip Šára

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

V noci na čtvrtek se odehraje úplněk, kterému se říká „modrý Měsíc“. S barvou to ale nesouvisí, označuje se tak skutečnost, že jde o druhý úplněk v jednom kalendářním měsíci, což je
neobvyklé. Tento tzv. superúplněk bude také úhlově největším v letošním roce. Pokud to počasí dovolí, nejlepší bude se pohledem na Měsíc pokochat ve středu kolem půl osmé večer.

Jako (téměř) každý rok i v roce 2023 nastane úplněk, během kterého bude Měsíc zároveň procházet na své eliptické dráze tzv. přízemím, a tedy úplňkový Měsíc bude úhlově největší v celém roce.

20. Připravte se na modrý superúplněk, tedy pokud ustoupí oblačnost   
seznam | nahoru

21. Srpen má neobvykle dva úplňky. Jeden modrý   
seznam | nahoru
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Letos se tato situace stává hned dvakrát v jednom měsíci, konkrétně při úplňcích 1. a 31. srpna.

Druhý superúplněk tedy nastane ve čtvrtek 31. srpna ve 3:35 SELČ. V tu chvíli bude Měsíc ve fázi úplňku jen zhruba 9,5 hodiny poté, co se nejvíce přiblíží k Zemi. Nynější největší přiblížení k naší
planetě, a to na vzdálenost 357 181 kilometrů, nastane ve středu 30. srpna v 17:52 SELČ. To ale bude Měsíc ještě pod obzorem.

„Z hlediska pozorování bude vizuálně nejzajímavější už východ Měsíce ve středu okolo 19:30,“ radí popularizátor astronomie Petr Horálek z Fyzikálního ústavu Slezské univerzity  v Opavě .

Svět o víkendu sledoval „padající hvězdy“. Agentura zveřejnila působivá videa

„Bez dalekohledu si většího průměru úplňku nevšimnete. Rozdíl velikosti tohoto superúplňku oproti běžnému úplňku je stejný, jako když ze vzdálenosti tří metrů sledujete padesátikorunovou a
dvacetikorunovou minci,“ připodobnil už dříve Pavel Gabzdyl z Hvězdárny a planetária Brno.

Označení „superúplněk“ není astronomickým termínem. Poprvé jej v roce 1979 použil astrolog Richard Nolle. Superúplněk či superměsíc je obecně definován jako úplněk, který je blíže k Zemi,
než je obvyklé. Díky tomu se na obloze jeví o něco jasnější a větší. Měsíc se kolem Země nepohybuje po kružnici, nýbrž po mírně výstředné elipse. Proto se také vzdálenost obou těles mění –
nejdál od sebe mohou být 406 725 kilometrů. Nejvíce se k sobě mohou přiblížit na 356 355 kilometrů, v průměru jsou středy obou těles vzdáleny 385 tisíc km.

„Jelikož se na konci srpna současně bude jednat o druhý takový úplněk v jednom kalendářním měsíci, což není běžné, dostává tento úkaz ještě přídavek ‚modrý‘,“ poznamenal navíc nedávno
ředitel Hvězdárny a planetária Brno Jiří Dušek s tím, že s barvou to ale nijak nesouvisí.

„Pořekadlo ‚jednou za modrý měsíc‘ se od roku 1946 po nesprávném výkladu amatérského astronoma Jamese Hugha Pruetta používá pro označení druhého úplňku v jednom kalendářním
měsíci,“ dodal.

Úplně původně se však podle Duška termín „modrý úplněk“ používal ve farmářských ročenkách ze Severní Ameriky už počátkem 19. století pro označení třetího úplňku v jednom ročním období,
ve kterém nastanou čtyři úplňky, když obvykle jsou tři.

Může být Měsíc skutečně modrý?

Skutečně do modra zabarvený Měsíc se na obloze podle astronomů objevit může, ale nesouvisí to s jeho fází nebo vzdáleností od Země.

„Do modra se Měsíc zabarví před zraky jeho pozorovatelů v těch vzácných případech, kdy je naše atmosféra nasycena či znečištěna specifickými částicemi o velikosti alespoň jednoho mikronu.
Nejčastěji za to může popel, který se do zemského ovzduší dostane při velkém požáru či silné sopečné erupci. Tyto částice rozptylují dlouhovlnnou část spektra viditelného světla (červenou) a do
našich očí pak doputuje jen ta modrá,“ popsal Horálek v tiskovém prohlášení opavského Fyzikálního ústavu.

„Pokud ale zemské ovzduší není takovýmto způsobem znečištěno, modře zbarvený Měsíc na fotografiích je výsledkem jen speciálních modrých filtrů v mobilech či fotoaparátech nebo zpracováním
fotek v počítači,“ uzavřel.

Svět se kochal prvním srpnovým superúplňkem
FOTO: Nejkrásnější fotografie srpnového superúplňku ze všech koutů světa

SEKCE: Kultura a vzdělávání POČET AKTUALIZACÍ: 1

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x), opavě (1x)

DUPLICITNÍ S: Srpen má neobvykle dva úplňky. Jeden modrý ( Novinky.cz - Věda a školy, Fyzikální ústav v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.08.2023 (06:12:16) Internet Fyzikální ústav v Opavě TN.nova.cz - Články Tatiana Skoumalová

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Oblohu ve čtvrtek v noci ozáří superúplněk. Modrý Měsíc, jak se říká druhému úplňku v měsíci, bude mít podle astroložky Hany Černé velkou sílu. Jedná se totiž o nejbližší úplněk tohoto roku.
Podle Černé jeho moc pomůže při početí dětí.

V noci na čtvrtek nás čeká úplněk, který je označován jako modrý Měsíc. " S jeho barvou to ale nesouvisí. Označuje se tím fakt, že jde o druhý úplněk v jednom kalendářním měsíci, "
nastínil astronom Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  v Opavě . Astroložka Hana Černá doplnila, že název pochází z anglického výrazu "once in a blue moon", což by se dalo přeložit jako jednou
za uherský rok.

Superúplněk nastane ve čtvrtek 31. srpna ve 3:35. " Tento úplněk bude také úhlově největším v tomto roce. Z hlediska pozorování vizuálně bude nejzajímavější už východ měsíce ve
středu 30. srpna okolo 19:30," doplnil Horálek a Černá dodala, že bude mít tou dobou Měsíc načervenalý odstín.

Podmínky pro pozorování superúplňku ale nebudou příliš dobré – na Moravě a ve Slezsku bude totiž převládat zataženo až oblačno. V Čechách bude během noci oblačno, jen přechodně
polojasno. Ve druhé polovině noci ale začne docházet k přibývání oblačnosti od západu.

Druhý úplněk v jednom měsíci a ještě oba dva superúplňky se jen tak nevidí. "Citlivější lidé, kteří mají problémy se spánkem či jiné zdravotní problémy při běžném úplňku, budou mít při
superúplňku ještě o něco větší problémy. Čtvrteční úplněk je Měsíc ve znamení Ryb a Slunce ve znamení Panny, takže bude nejsilněji působit na lidi narozené v těchto znameních," přiblížila Černá.

"Poslouchejte svou intuici, která bude opravdu zesílená. Jde o magický úplněk. Ryby jsou známé svou citlivostí, intuicí, empatií a sebeobětováním pro druhé. Větší citlivost, až plačtivost se může
projevit nejen u senzitivních lidí. Někoho mohou překvapit i různé nečekané návaly emocí a nálad. Měli byste si také dát pozor na impulzivnost, abyste neřekli něco, co nelze vzít
zpět," doporučila.

Numerologicky je den pod číslem jedna. Během úplňku byste měli věnovat více pozornosti snům. "Můžete v nich najít odpovědi na vaše životní otázky a problémy.  Také se zvýší
představivost a fantazie. Pozor na stavění vzdušných zámků, které jsou časté u znamení Ryb. Ale nebude to tak silné, protože den je pod numerologickým číslem jedna," popsala Černá.

Den je tak vhodný k velkému kroku. "Dařit se bude při jednání a ve vztahu k nadřízeným. Ale Ryby nesnáší spěch, na to při jednání pamatujte. Období podporuje vzdělávání, navazování nových
kontaktů, podnikání, řešení problémů a urovnávání sporů, projednávání důležitých záležitostí. Možné povýšení, postup v kariéře, zvýšení platu," dodala.

Ve zdravotní oblasti jsou podle ní nejvíce ovlivněná chodidla, prsty u nohou, dolní končetiny, klouby i cévní systém nohou. "Končetiny šetřete a dopřejte jim péči, kterou tělo lépe přijme. Blahodárně
budou na chodidla působit lázně. Mohou vás trápit i otoky končetin a zadržování vody. Ozvat se může i revma nebo staré rány. Je ohrožen i lymfatický systém," upozornila.

Pokud kvůli úplňku trpíte nespavostí, neřešte to alkoholem, varuje astroložka. " Největším nepřítelem Ryb je totiž kouření, alkohol a drogy. Pozor dávejte též na nachlazení.  Jinak je to
čas vhodný pro romantické procházky, pro chvíle s blízkými či péči o své tělo. Den také přeje početí dítěte či jeho porodu, " zmínila Černá.

Když je Měsíc v Rybách, měli byste podle astrologie do jídelníčku zahrnout jídlo bohaté na vitamin C, brambory či nízkotučné mléčné výrobky. "Vhodná je listová a stonková zelenina, zvláště
hlávkový salát, okurky a mořské řasy. Vhodné jsou mořské ryby," doporučila Černá s tím, že není na škodu se v tento den vyhnout masu, případně si dát třeba jen krůtí.

Během dní ve znamení Ryb byste měli svůj jídelníček hlídat dvakrát víc než obvykle. " Vše, co sníte, totiž působí daleko intenzivněji než jindy, " uzavřela s tím, že je zejména v těchto dnech

22. Blíží se modrý superúplněk. Magický Měsíc je mocný, pomáhá početí dětí   
seznam | nahoru
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nutné dodržovat pitný režim.

SEKCE: Zpravodajství POČET AKTUALIZACÍ: 2

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.08.2023 (08:30:25) Internet Slezská univerzita v Opavě Denik.cz - Články Kateřina Rakúsová ČTK

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

V noci na čtvrtek budou moci nadšenci v Česku pozorovat vzácný modrý Měsíc. Samotný název nemá nic společného s jeho barvou, jedná se o označení typu úplňku. Zároveň jde o největší a
nejjasnější Měsíc roku. Letošní léto je na vesmírné úkazy nesmírně bohaté.

Nejdříve Perseidy, teď Modrý úplněk. Obdivovatelé nebeské podívané budou moci ve středu večer na obloze pozorovat další pozoruhodný úkaz tohoto léta. Zatímco padající hvězdy mohli lidé
spatřit hlavně na místech bez světelného smogu, modrý Měsíc si užijí i ve městech. Podle komentáře Petra Horálka z Fyzikálního ústavu v Opavě pro ČTK bude navíc úhlově největším úplňkem v
letošním roce.

AKTUALIZOVÁNO: Podívejte se, jak vypadal 30. srpna 2023 Modrý úplněk:

Měsíc se podle Horálka nejvíce přiblíží Zemi ve středu 30. srpna v 17:52  středoevropského letního času, a to na vzdálenost 357 181 kilometrů. Podle astronoma bude nejzajímavější pozorovat
východ Měsíce ve středu okolo 19:30 , záleží na místě pozorování.

Co je třeba vědět o Modrém úplňku (v noci ze středy 30. srpna):

* Jaké bude počasí
* Nejlepší podmínky pro sledování či focení
* Proč se úkazu říká modrý Měsíc (Modrý úplněk)
* Kdy je Měsíc opravdu modrý?

Na konci srpna přijde superúplněk:

Počasí je nejisté

„Měsíc v úplňku je velmi jasný objekt, bude tedy za hezkého počasí viditelný pouhým okem i přímo z měst. Stačí mít balkón orientovaný správným směrem,“ uvedl Tomáš Gráf ze Slezské
univerzity  v Opavě .

Pokud by zájemci přece jen chtěli vyrazit do přírody, měli by najít místo, kde je co nejvíce odkrytý východní a jižní obzor. Jet na desítky či stovky kilometrů vzdálená místa odborník nedoporučuje, je
to v tomto případě podle něj podobné jako jít „s kanónem na vrabce“.

Velmi důležitá je tedy předpověď počasí . Ta nevypadá příliš nadějně. „Bude oblačno až zataženo, zejména v Čechách k ránu místy i polojasno. Mohou se vyskytnou přeháňky, zejména na
severu. Noční teploty se budou pohybovat mezi třinácti až devíti stupni Celsia,“ okomentoval situaci meteorolog Vojtěch Umlauf z Českého hydrometeorologického ústavu. Doplnil, že hlavně v
Čechách se mohou ojediněle tvořit mlhy.

Druhý úplněk za jeden měsíc

Pojem modrý Měsíc neodkazuje na jeho barvu, ale na anglické slovní spojení „once in a blue moon“, což ve volném překladu znamená jednou za uherský rok. Definice vznikla jako chyba ze 40.
let 20. století. Termín podle ní popisuje modrý Měsíc jako druhý úplněk v jednom kalendářním měsíci. To je neobvyklý jev. „Pořekadlo ‘jednou za modrý měsíc‘ se používá od roku 1946 po
nesprávném výkladu amatérského astronoma Jamese Hugha Pruetta,“ uvedl na webu brněnské hvězdárny její ředitel Jiří Dušek.

Zároveň jde už o druhý srpnový superúplněk, tedy úplněk, při kterém je Měsíc úhlově největší v roce, protože je obzvlášť blízko Zemi. Ten první nastal v noci na 2. srpna, tehdy ho ale lidé
nemohli pozorovat, protože se nacházel pod obzorem.

Superúplněk v Česku, 1. srpna 2023:

Původně se termín „Modrý úplněk“ používal ve farmářských ročenkách ze severní Ameriky už počátkem 19. století. Označoval se tak třetí úplněk v jednom ročním období, ve kterém nastanou čtyři
úplňky. Tato definice letos neplatí, protože rok 2023 měl za každé období tři úplňky. Jinak řečeno, třináctý úplněk je možné podle portálu Science Focus vidět zhruba jednou za dva až tři roky.

Přesto existují situace, kdy se Měsíc skutečně zabarví do modra. Nesouvisí to však s jeho fází nebo vzdáleností od Země. Dojde k tomu v případech, kdy je atmosféra nasycena či znečištěna
specifickými částicemi o velikosti alespoň jednoho mikronu. Nejčastěji za to může popel, který se do zemského ovzduší dostane při velkém požáru či silné sopečné erupci. Tyto částice rozptylují
dlouhovlnnou červenou část spektra viditelného světla a do lidských očí pak doputuje jen ta modrá.

SEKCE: Deníky POČET AKTUALIZACÍ: 1

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x), opavě (1x)

DUPLICITNÍ S: Češi mohou vidět modrý Měsíc: Kdy a jak sledovat vzácný úkaz, co úplněk nabízí ( Denik.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.08.2023 (08:58:16) Internet Fyzikální ústav v Opavě Kurzy.cz - Články chmi.cz (ČHMÚ)

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

� Nadcházející noc - bude-li přát počasí - můžete pozorovat tzv. "superúplněk". A protože se v srpnu jedná už o 2. úplněk, dostává se mu označení "modrý".

23. Češi mohou vidět modrý Měsíc: Kdy a jak sledovat vzácný úkaz, co úplněk
nabízí  seznam | nahoru

24. � Nadcházející noc - bude-li přát počasí - můžete pozorovat tzv.
"superúplněk". A protože se v srpnu jedná už o 2. úplněk, dostává se mu
označení "modrý".  

seznam | nahoru
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� Nadcházející noc - bude-li přát počasí - můžete pozorovat tzv. "superúplněk". A protože se v srpnu jedná už o 2. úplněk, dostává se mu označení "modrý".

� Hvězdárna a planetárium Brno uvádí: "...ve středu 30. srpna 2023 nastane úplněk v době, kdy se střed Měsíce ke středu Země přiblíží na méně než 360 tisíc kilometrů. Proto se označuje jako
superúplněk."

� Konkrétní načasování této noci vypadá podle odborníků takto:

�� K maximálnímu přiblížení dojde ještě dnes, tedy 30. srpna v 17:52 SELČ a bude to na vzdálenost 357 181 km.

�� Přesný úplněk nastane až po půlnoci, přesně 31. srpna ve 3:35 SELČ.

ℹ️  � V době maximálního přiblížení bude Měsíc ještě pod obzorem, takže větší Lunu si můžeme vychutnat až v době jejího východu - tedy okolo 19:30 SELČ. To bude zhruba 1,5 hod. po jejím
největším přiblížení Zemi a cca 8 hod. před fází úplňku.

��� Zdroj: Petr Horálek, Fyzikální  ústav  Slezské univerzity v Opavě

https://www.novinky.cz/clanek/veda-skoly-v-srpnu-nas-cekaji-dva-superuplnky-jeden-z-nich-bude-modry-40439114

�� Hvězdárna a planetárium Brno

https://www.hvezdarna.cz/novinky/nejzajimavejsi-nebeske-ukazy-roku-2023/

SEKCE: Ekonomika a Finance

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikální (1x), ústav (1x), opavě (1x)

DUPLICITNÍ S: � Nadcházející noc - bude-li přát počasí - můžete pozorovat tzv. "superúplněk". A protože se v srpnu jedná už o 2. úplněk, dostává se mu označení "modrý". ( Kurzy.cz - Články,
Slezská univerzita v Opavě); � Nadcházející noc - bude-li přát počasí - můžete… ( Facebook - Příspěvky, Fyzikální ústav v Opavě ); � Nadcházející noc - bude-li přát počasí - můžete… ( Facebook
- Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě);

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.08.2023 (11:56:19) Sociální sítě Obchodně-podnikatelská fakulta Facebook - Příspěvky Obchodně  podnikatelská  fakulta  v Karviné, Slezská univerzita

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Poznej zahraniční studenty, staň se Buddym! �Oddělení zahraničních styků hledá na zimní semestr nové posily do našeho mezinárodního buddy teamu! � Máš chuť zažít něco nového, získat
za to 3 kredity, a ještě mimořádné stipendium? Staň se buddym! �Buddy program umožňuje studentům OPF podílet se na spolupráci se zahraničními studenty, procvičit si jazyk a získat nové
přátele. � Buddy se stává pro zahraničního studenta parťákem, na kterého se v průběhu semestru může obrátit. Pomáhá mu porozumět univerzitní kultuře � a taky českým zvyklostem. ��
Jako buddy si můžeš vybrat své studenty (zpravidla 2 až 4) na základě společných zájmů.Zaregistruj se a vyber si zahraničního studenta dle společných zájmů na zde �
https://slu.broaddy.com/register/buddy Více se dozvíš na naší info schůzce � 5. 9. 2023 nebo 8. 9. 2023 ve 14:00 v zasedačce A309 (účast na 1 info schůzce je povinná).Pokud ti náhodou nesedí
ani jeden z termínů, napiš na e-mail � matkova@opf.slu.cz a domluvíme se individuálně nebo se domluvíme na on-line schůzce.Zajímá tě víc? Více informací o Buddy programu nalezneš zde �
� https://www.slu.cz/opf/cz/ozsbpinfo

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  obchodně (1x), podnikatelská (1x), fakulta (1x), karviné (1x)

DUPLICITNÍ S: Poznej zahraniční studenty, staň se Buddym! �… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.08.2023 (12:00:00) Sociální sítě Filozoficko-přírodovědecká fakulta Facebook - Příspěvky Filozoficko-přírodovědecká  fakulta  v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Překročte s námi práh času a poznejte rozmanitost studia na Ústavu historických věd! V další epizodě podcastu Pavillon se dozvíte nejen o pestrosti oborů, které na Ústavu historických věd máte
možnost studovat, ale také o výzvách a příležitostech, které studium historie přináší. �Mgr. Hana Komárková, Ph.D. sdělí, proč tento obor studovat právě na Filozoficko -přírodovědecké
fakultě  v Opavě . �Nová epizoda podcastu je k poslechu na➡https://open.spotify.com/episode/0J9UhQd5vzhjeaczFkL8Nx?si=aM_d-8DVQdO6IohYiNg8CQÚstav historických věd - Slezská
univerzita v OpavěSlezská univerzita v Opavě

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  filozoficko (2x), opavě (2x), přírodovědecká (1x), fakulta (1x), přírodovědecké (1x), fakultě (1x)

DUPLICITNÍ S: Překročte s námi práh času a poznejte rozmanitost… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

25. Poznej zahraniční studenty, staň se Buddym! �…   
seznam | nahoru

26. Překročte s námi práh času a poznejte rozmanitost…   
seznam | nahoru
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Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.08.2023 (12:54:21) Internet Fyzikální ústav v Opavě Denik.cz - Šíp Eliška Krásnohorská

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Dnes v noci na čtvrtek budou moci lidé v Čechách pozorovat vzácný modrý Měsíc. Samotný název ovšem nemá nic společného s barvou, jedná se pouze o označení typu úplňku. Jde však o
největší a nejjasnější Měsíc roku. Kde a jak ho pozorovat?

Z středeční noci na čtvrtek uvidíme na obloze další pozoruhodný úkaz tohoto léta. Zatímco perseidy neboli padající hvězdy mohli lidé spatřit hlavně na místech bez světelného smogu, modrý Měsíc
si užijí i ve větších městech. Podle Petra Horálka z Fyzikálního  ústavu  v Opavě  půjde o největší úplněk v letošním roce.

Měsíc dle slov Horálka nejvíce přiblíží Zemi ve středu 30. srpna v 17:52, a to na vzdálenost 357 181 kilometrů. Podle astronoma ovšem bude nejzajímavější pozorovat východ Měsíce ve středu
okolo 19:30 a stačí si nalézt správné místo, kde ho pozorovat.

"Měsíc v úplňku je velmi jasný objekt, bude tedy za hezkého počasí viditelný pouhým okem i přímo z měst. Stačí mít balkón orientovaný správným směrem," vysvětlil Tomáš Gráf ze Slezské
univerzity v Opavě. Pokud se někdo chystá na modrý Měsíc do přírody, je vhodné najít místo, kde je co nejvíce odkrytý východní a jižní obzor. Důležitá ovšem je i předpověď počasí, která zatím
není zrovna ideální.

"Zataženo až oblačno a místy déšť nebo přeháňky, na krajním východě ojediněle i bouřky. Večer ubývání srážek," stojí na oficiálním webu Českého hydrometeorologického ústavu. Právě déšť či
mlhy mohou ovlivnit, jak moc bude vzácný úkaz na obloze viditelný.

Název modrý Měsíc vznikl z anglického "once in a blue moon", což ve volném překladu znamená jednou za uherský rok. Definice vznikla ve 40. letech 20. století. Termín popisuje modrý Měsíc
jako druhý úplněk v jednom kalendářním měsíci, což je neobvyklý jev. "Pořekadlo jednou za modrý měsíc se používá od roku 1946 po nesprávném výkladu amatérského astronoma Jamese
Hugha Pruetta," uvádí na webu brněnské hvězdárny ředitel Jiří Dušek.

Původně se termín Modrý úplněk používal ve farmářských ročenkách ze severní Ameriky už počátkem 19. století. Označoval se tak třetí úplněk v jednom ročním období, ve kterém nastanou čtyři
úplňky. Pro letošek to ovšem neplatí, jelikož rok 2023 měl za každé období tři úplňky. Podle portálu Science Focus je měsíc takto vidět zhruba jednou za dva až tři roky.

Existují ale i situace, kdy se Měsíc skutečně zabarví do modra. Nesouvisí to však s jeho fází nebo vzdáleností od Země. Dojde k tomu v případech, kdy je atmosféra nasycena či znečištěna
specifickými částicemi o velikosti alespoň jednoho mikronu. Nejčastěji za to může popel, který se do zemského ovzduší dostane během velkém požáru či silné sopečné erupci. Tyto částice
rozptylují dlouhovlnnou červenou část spektra viditelného světla a do lidských očí pak doputuje pouze ta modrá.

Modrý úplněk je lákadlem pro milovníky astrologie

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

DUPLICITNÍ S: Dnes večer můžeme pozorovat Modrý úplněk: Uvidí ho i lidé ve velkých městech ( Denik.cz - Šíp, Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.08.2023 (13:07:09) Internet Fyzikální ústav v Opavě ČT24 web - Věda kar

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

V noci ze středy na čtvrtek budou moci lidé v Česku pozorovat takzvaný modrý Měsíc. Označení nemá nic společného s barvou Měsíce, jedná se o typ úplňku. Pokud jsou v jednom
kalendářním měsíci dva úplňky, označuje se ten druhý právě jako modrý. Zároveň půjde o úhlově největší úplněk v letošním roce.

Měsíc se nejvíce přiblíží Zemi podle astronoma Petra Horálka s Fyzikálního  ústavu  v Opavě  ve středu 30. srpna v 17:52 středoevropského letního času, a to na vzdálenost 357 181 kilometrů.
Podle Horálka bude nejzajímavější pozorovat východ Měsíce ve středu okolo 19:30, záleží na místě pozorování.

Jedná se už o druhý srpnový superúplněk, tedy úplněk, při kterém je Měsíc úhlově největší v roce. Ten první nastal v noci z 1. na 2. srpna, tehdy ho ale lidé nemohli pozorovat. V čase úplňku byl
podle astronomů Měsíc ještě pod obzorem, zároveň se k Zemi teprve přibližoval. V době, kdy byl Zemi nejblíže, tedy ve vzdálenosti 357 309 kilometrů, se Měsíc nacházel opět pod obzorem,
protože tato situace nastala až v 07:53 ráno. Nebylo tedy možné pozorovat Měsíc přesně v úplňku ani ve chvíli maximálního přiblížení, ale celé období mezi tím.

Reálný rozdíl mezi největším a nejmenším úplňkem bývá reálně dost malý, jak ukazuje srovnání z roku 2018:

Pojem modrý Měsíc neodkazuje na barvu, jak by se dalo očekávat, ale na anglické slovní spojení „once in a blue moon“, což ve volném překladu znamená obdobu našeho „jednou za uherský
rok“. Označení upozorňuje na fakt, že nastane druhý úplněk v jednom kalendářním měsíci, což není zcela obvyklé.

Skutečně do modra zabarvený Měsíc se na obloze podle astronomů objevit může, ale nesouvisí to s jeho fází nebo vzdáleností od Země. Do modra se Měsíc zabarví před zraky jeho pozorovatelů
jenom v případech, kdy je naše atmosféra nasycena či znečištěna specifickými částicemi o velikosti alespoň jednoho mikronu. Nejčastěji za to může popel, který se do zemského ovzduší dostane
při velkém požáru či silné sopečné erupci. Tyto částice rozptylují dlouhovlnnou červenou část spektra viditelného světla a do lidských očí pak doputuje jen ta modrá.

SEKCE: IT a komunikace

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

27. Dnes večer můžeme pozorovat Modrý úplněk: Uvidí ho i lidé ve velkých
městech  seznam | nahoru

28. Ve středu vyjde modrý Měsíc, půjde o největší úplněk roku   
seznam | nahoru
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Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

30.08.2023 (13:44:10) Sociální sítě Filozoficko-přírodovědecká fakulta Facebook - Příspěvky Studentská unie Slezské univerzity v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Ahojte prváci! �Nastupujete na univerzitu a rádi byste ještě před začátkem poznali své spolužáky z vašeho i jiných oborů? Přihlaste se na SEZNAMOVÁK SLU! �Připravili jsme si pro vás
informačně nasycený program s přednáškami našich absolventů����a „erasmáků,“ (studenti, kteří vycestovali do zahraničí s programem Erasmus+)�♂️ �♀️ . Představí se vám kluby, sbory,
spolky a různé organizace působící na univerzitě���� a dozvíte se všechny potřebné informace ke zvládnutí studia na univerzitě �.Ale hlavně na vás čeká program plný:zábavných
her�️ ,teambuildingů�,soutěží o hodnotné ceny �a nezapomenutelných párty s DJ-em.� �Těšíme se na vás! ❤️ Akce se uskuteční v termínu 12.-15. září 2023. (Příjezd 12.9. odpoledne,
odjezd 15.9. odpoledne)Přihlásit se můžete na webových stránkách https://seznamovakslu.cz/.SLEZNAMOVÁK SLU je uzpůsoben pro studenty všech fakult a ústavů Slezské univerzity v Opavě:
FPF, FVP, OPF, MU i FU.

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  fpf (1x)

DUPLICITNÍ S: Ahojte prváci! �Nastupujete na univerzitu a rádi… ( Facebook - Příspěvky, Fakulta veřejných politik ); Ahojte prváci! �Nastupujete na univerzitu a rádi… ( Facebook - Příspěvky,
Slezská univerzita v Opavě);

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

31.08.2023 (07:07:01) Internet Slezská univerzita v Opavě Muni.cz - SCI Zuzana Jayasundera

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Datum 31. 8. 2023 patří oslavě 100. narozenin významného fyzika, Martina Černohorského, který spojil s naší fakultou svůj studentský i profesní život. Jeho jubileum připomene 7. září 2023
seminář naplněný přednáškami a vzpomínáním i tento článek, věnovaný několika vzpomínkám a výrokům pana profesora.

*31. 8. 1923

Vystudoval učitelství matematiky a fyziky na MU, v letech 1948−1950 působil na fakultě jako výpomocný asistent. Roku 1952 obdržel titul doktor přírodních věd a začal pracovat jako odborný
asistent na Katedře fyziky. V letech 1956−1967 působil jako vědecký pracovník Československé akademie věd. V roce 1963 získal titul kandidát věd. Od roku 1967 do roku 1988 působil na
fakultě jako docent. Od roku 1989 spolupracoval s MU jako samostatný odborný pracovník. V roce 1990 se stal profesorem. V letech 1992−1998 byl prvním rektorem nově založené Slezské
univerzity  v Opavě . Od roku 1999 je statutárním emeritním profesorem na Ústavu teoretické fyziky a astrofyziky PřF MU. Za svou práci, nejen pro MU, získal řadu ocenění, mezi nimi např.
Stříbrnou plaketu Františka Křižíka Československé akademie věd za zásluhy o rozvoj technických věd nebo Zlatou medaili MU za vynikající přínos k vědeckému a vzdělávacímu působení
univerzity. Odborně se řadu let zabýval krystalografií a rentgenografií, historií fyziky se zaměřením na Newtonovo dílo, intenzivně se věnoval a stále věnuje fyzikálnímu vzdělávání.

Letošní seminář společně zorganizovaly tři fyzikální ústavy naší fakulty a pobočný spolek Brno Jednoty českých matematiků a fyziků a dočtete se o něm v samostatném článku.

Začněme tím, kdy a jak se pan profesor Černohorský poprvé setkal s fyzikou, a jak toto setkání dopadlo: „Když jsem na dvorku mateřské školky našel sklo, které při určitém vystavení slunku
vzbudilo můj úžas nádherným duhovým obrazem, běžel jsem se svým “vynálezem” radostně za paní učitelkou. Ta však mou radost nesdílela a se slovy „Tím by sis kazil oči!” hodila sklo do
kanálu a mé první radostné setkání s fyzikou v podobě rozkladu světla hranolem neradostně skončilo,“ zavzpomínal pan profesor v rozhovoru, kde detailně vzpomíná na dětství i studentská léta
na naší fakultě. Dozvíte se v něm i to, jak za jeho studia probíhaly zkoušky, i proč je také v době internetu ve vědě důležité pracovat s primárními prameny. Což si ukážeme na jeho studiu
Newtonova díla v dalším odstavci.

Profesor Černohorský je odborníkem na dílo Izáka Newtona. V souvislosti se studiem Newtonova díla uvedl:  „Využívání internetu je přirozené a bylo by špatné, kdyby tomu tak nebylo. To však
neznamená, že by bylo namístě zanedbávat práci s primárními prameny. Jsou případy, kdy primární prameny jsou nezastupitelné.“ To ukázal na příkladu, kdy jako pedagog přivedl studující k
pochopení unikátní fyzikálně-historicko-lingvistické kuriozity: Newtonova latinská formulace principů setrvačnosti pohybů, translačního i rotačního, byla totiž od prvního překladu (1729) všude trvale
překládána nesprávně jako princip setrvačnosti pohybu jen translačního. A tak je Masarykova univerzita v současné době jediná univerzita, kde se vykládá Newtonův první zákon správně.

Že je profesor Černohorský velkým pamětníkem dění na fakultě, ukázal ve své kapitole v knize Dějiny psané přírodovědci: historie vědních oborů na Přírodovědecké fakultě Masarykovy
univerzity. Protože byl v roce 1948 zapisovatelem a jednatelem Vědeckého odboru pro fyziku a také pomocnou vědeckou silou na Ústavu experimentální fyziky, ve své kapitole popisuje a
komentuje převzetí moci po únoru 1948 v oblasti fyziky: „Převzetí moci po únoru 1948 se na PřF MU v oblasti fyziky událo organizačně výhodně volenou normou přes zavedení přechodného
údobí existence ústavů v rámci účelově zřízeného Vědeckého odboru pro fyziku. Naproti tomu některé aktivity Akčního výboru Fakulty a Disciplinární komise působící při demokratisaci dnes
neobstojí a neměly obstát ani tehdy,“ uzavřel tuto kapitolu v knize o dějinách naší fakulty profesor Černohorský.

Jedním z nejznámějších žáků pana profesora je astronom Jiří Grygar. Ten o svém učiteli napsal: „Na rozdíl od všech ostatních vysokoškolských učitelů byl mladý dr. Černohorský doslova
zjevením, jak se snad ve všem lišil od víceméně znormalizované či opatrné až ustrašené společnosti, v níž jsme museli tehdy vegetovat. Všem nám především imponovala nevšední kombinace
vědecké přesnosti a lidské laskavosti, jež prozařovala každé setkání, na přednáškách i cvičeních, při zkouškách i třeba na koncertech vážné hudby a nelíčený hluboký zájem o radosti i strasti
každého studenta,“ uzavřel své vzpomínání Jiří Grygar.

Fyzikálnímu vzdělávání se profesor Černohorský věnuje tři čtvrtě století. Tolik propagovaný individuální přístup v procesu vzdělávání vnímá jako náročný už jenom z hlediska organizačního.
Zejména při početnějších skupinách se vyučující neobejde bez specifických postupů, jako je například vedení cvičení jiným způsobem, než když u tabule vyučující nebo student předvádí postup
při řešení příkladů. Uplatnit místo toho způsob, kdy vyučující a jeho pomocníci (asistenti, pomocné vědecké síly) procházejí mezi samostatně pracujícími studenty a jsou jim z podnětu studenta
nebo z podnětu vlastního konzultačně k dispozici, je vysoce efektivní a umožňuje onen jinak obtížně dosažitelný individuální přístup a z toho plynoucí výhody.

O profesoru Černohorském vyšla celá řada článků, zmiňme alespoň ty z poslední doby. V tomto článku se dočtete, jak vloni Ústavy fyziky Přírodovědecké fakulty MU ve spolupráci s Jednotou
českých matematiků a fyziků uspořádaly seminář na počest profesora Černohorského, když slavil 99. narozeniny. Další z rozhovorů je o historii České konference rektorů i jeho pedagogické práci
na poli fyziky.

Marie Fojtíková, někdejší studentka a doktorandka pana profesora a také vedoucí Kanceláře České konference rektorů, se dlouhodobě věnuje popularizaci díla pana profesora. Za to jí patří velké
poděkování. Stojí za vznikem série osobních video rozhovorů, kde pan profesor podrobně vzpomíná na svůj život. Tato videa najdete v níže uvedených odkazech.

1. rozhovor
2. rozhovor
3. rozhovor

29. Ahojte prváci! �Nastupujete na univerzitu a rádi…   
seznam | nahoru

30. 100 let Martina Černohorského   
seznam | nahoru
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4. rozhovor
5. rozhovor
6. rozhovor
Sestřih rozhovorů
Video ze Semináře k 99. narozeninám Martina Černohorského

Za dobu působení Martina Černohorského na fakultě prošel jeho semináři, kurzy a přednáškami nespočet studujících, z nichž mnozí se stali učiteli a šiří jeho odkaz a lásku k fyzice dál za hranice
fakulty, univerzity ale i České republiky. Panu profesorovi Martinu Černohorskému blahopřejeme k jubileu a děkujeme za jeho přínos v oblasti fyziky a vzdělávání na fakultě.

SEKCE: Ostatní POČET AKTUALIZACÍ: 1

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x), opavě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

31.08.2023 (07:16:02) Internet Slezská univerzita v Opavě ČT24 web - Regiony pes

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

První rektor Slezské  univerzity  Martin Černohorský se 31. srpna dožívá sta let. Jako fyzik se zabýval především vlastnostmi kovů a jeho profesní život je spojen nejen s univerzitou v
Opavě , o jejíž založení se zasloužil, ale především s Masarykovou univerzitou v Brně. V neposlední řadě byl i organizátorem vědeckého a veřejného života. Stál také u zrodu České
konference rektorů a byl jejím prvním kancléřem.

Profesor Černohorský se narodil v Brně, kde vystudoval učitelství matematiky a fyziky na Přírodovědecké fakultě. Zde později získal i titul doktor přírodních věd.

V roce 1963 se stal kandidátem fyzikálně-matematických věd a o čtyři roky později získal titul docenta experimentální fyziky na Přírodovědecké fakultě Masarykovy univerzity (tehdy Univerzita
Jana Evangelisty Purkyně). Od roku 1990 je profesorem fyziky kondenzovaných látek a akustiky.

Američanům pomáhal v Německu jako tlumočník

Martin Černohorský odmaturoval v polovině druhé světové války. Podařilo se mu pak studovat Technickou univerzitu v německém Darmstadtu, kde zažil ničivé bombardování. Američanům
pomáhal jako tlumočník ve sběrném táboře.

Pracovní kariéru zahájil v roce 1945 jako vychovatel v dětské ozdravovně v Předklášteří u Tišnova. Po válce začal studovat matematiku a fyziku na Přírodovědecké fakultě dnešní Masarykovy
Univerzity. Nejdřív ale musel u soudu prokázat, že nekolaboroval s Němci.

Na Přírodovědecké fakultě pak zůstal. Pro neskrývaný odpor k režimu po komunistickém převratu v roce 1948 ale za ztížených podmínek. „Mohl jsem vycestovat na přání polské akademie věd do
Polska. Západ, ten pro mě nepřicházel v úvahu,“ řekl pro seriál Paměťová stopa České televize před dvěma lety.

V letech 1956 až 1967 působil jako vědecký pracovník a vedoucí fyzikálního oddělení v Ústavu vlastností kovů ČSAV (později Ústav fyzikální metalurgie ČSAV, nyní Ústav fyziky materiálů
Akademie věd ČR). Od roku 1967 působil jako docent a později profesor Přírodovědecké fakulty Masarykovy univerzity.

Množil samizdatovou literaturu

Do komunistické strany nikdy nevstoupil. Podepsal petici Několik vět a byl v redakční radě samizdatové edice Prameny. Tajně překládali a vydávali autory v totalitním Československu zakázané.
„Získávali jsme různé materiály, které se nám zdály vhodné k šíření. Přepsalo se to na tenký papír a na dobrém psacím stroji se udělalo dvanáct kopií a kolovalo to mezi lidmi,“ popsal.

Na začátku 90. let spoluzakládal Slezskou  Univerzitu  v Opavě . Prvním rektorem ho v roce 1992 jmenoval ten, jehož dílo za totality vydával v samizdatu, prezident Václav Havel. „S Václavem
Havlem to bylo vždycky takové příjemné setkání, protože bylo oproštěno od nádechu oficiality. Bylo takové přirozené,“ vzpomínal profesor Černohorský.

Ve funkci zůstal dvě funkční období až do roku 1998. V roce 1999 byl jmenován emeritním profesorem Přírodovědecké fakulty Masarykovy univerzity.

Profesor Černohorský je autorem řady odborných publikací. Je také držitelem mnoha ocenění. Kromě těch za vědeckou práci je například i nositelem Medaile Ministerstva školství, mládeže a
tělovýchovy České republiky II. stupně za průkopnické dílo ve vysokoškolské pedagogice (1992).

Slezská  univerzita  v Opavě  mu za jeho osobní přínos ke vzniku a rozvoji školy udělila Zlatou medaili Slezské univerzity  (1998) a medaili Silesia docta et culta (2013). V roce 2011 ho Učená
společnost České republiky ocenila Medailí za zásluhy o vědu, v roce 2018 obdržel pamětní medaili Senátu, získal i Cenu města Brna pro rok 2021.

První Newtonův zákon

Vynikající znalost latiny mu také umožnila detailně studovat Newtonovo dílo. „Po tři staletí se první Newtonův zákon interpretuje jinak, než jak ho formuloval Newton. Tomu by se měli žáci učit tak,
že těleso zůstává v klidu nebo v rovnoměrném přímočarém pohybu nebo v rovnoměrném otáčivém pohybu nebo v kombinaci obou, není-li nuceno tento stav působením vnějších sil měnit,“
upřesňuje profesor Černohorský interpretaci jednoho ze základních zákonů fyziky.

Vzácné jubileum Martina Černohorského oslaví Slezská  univerzita  v Opavě  4. září, kdy bude v budově rektorátu pojmenována aula jeho jménem.

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  opavě (4x), slezskou (2x), univerzitu (2x), slezské (2x), univerzity (2x), slezská (2x), univerzita (2x), univerzitou (1x)

DUPLICITNÍ S: � První rektor Slezské univerzity Martin… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě ); První rektor Slezské univerzity Martin… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v
Opavě);

31. Studoval Newtona, šířil samizdat a zakládal Slezskou univerzitu. Profesor
Černohorský slaví sto let  seznam | nahoru
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Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

31.08.2023 (08:00:04) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Město Orlová

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

☕SOBOTNÍ FESTIVAL JÍDLA A KÁVY OBOHATÍ FAJNY DEN PRO SVÉ ZDRAVÍ�Město Orlová připravilo pro obyvatele, kteří se zajímají o svůj zdravotní stav✅, bezplatné testování na
žloutenku typu C, syfilis, HIV, doplněné o poradenství v oblasti prevence zdraví a dentální hygieny, které proběhne v sobotu 2. 9. 2023 od 1️ ⃣2️ ⃣ do 1️ ⃣8️ ⃣ hodin v rámci FESTIVALU JÍDLA
A KÁVY na náměstí.�Mimo testování poskytnou informace o svých službách i zástupci zdravotních pojišťoven. Zájemci o testování dostanou drobné odměny. �Odbornou garanci zajišťují
pracovníci Zdravotního ústavu se sídlem v Ostravě, Lékařské fakulty Ostravské univerzity  a Nemocnice Karviná -Ráj s podporou Moravskoslezského kraje a Krajské hygienické stanice.

SEKCE: Sociální sítě

KLÍČOVÁ SLOVA:  univerzity (1x), karviná (1x)

DUPLICITNÍ S: �SOBOTNÍ FESTIVAL JÍDLA A KÁVY OBOHATÍ FAJNY DEN… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě ); �NA FESTIVALU JÍDLA A KÁVY PROBĚHNE FAJNY
DEN PRO… (Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě ); ❣️ NA FESTIVALU JÍDLA A KÁVY PROBĚHNE FAJNY DEN… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

31.08.2023 (08:12:00) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Události Brno

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Vše nejlepší! � Brněnský rodák, fyzik a pedagog Martin Černohorský, se dnes dožívá 100 let. Ve svém profesním životě se zabýval především vlastnostmi kovů, byl i organizátorem vědeckého a
veřejného života. Svoji kariéru započal na Masarykově univerzitě v Brně. V roce 1992 se stal prvním rektorem Slezské univerzity  v Opavě , o jejíž založení se rozhodující mírou zasloužil. Stál
také u zrodu České konference rektorů a byl jejím prvním kancléřem. Martin Černohorský je autorem řady odborných publikací a držitelem mnoha ocenění.>> http://czch.tv/3Zlsk6

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x), opavě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

31.08.2023 (08:16:15) Internet Vedení univerzity Muni.cz - Zprávy z MUNI NEZNÁMÝ

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Sta let se dnes – 31. srpna 2023 dožívá emeritní profesor přírodovědecké fakulty a bývalý rektor Slezské univerzity v Opavě (1992-1998) Martin Černohorský.

„Století profesora Černohorského je velkou oslavou života, ale také příležitostí pro nás všechny připomenout si odkaz této vynikající osobnosti,“ zmiňuje v gratulaci rektor MU Martin Bareš.

Fyziku učil několik generací studentů a i v pokročilém věku se stále zajímá o dění ve svém oboru i na Masarykově univerzitě.

„Nijak, jako by toho nebylo,“ odpovídá profesor Černohorský na otázku, jak vnímá dosažení životní stovky. Ve svém bytě v Brně-Žabovřeskách žije soběstačně s pravidelnými návštěvami
pečovatelské služby. Pohybuje se za pomoci chodítka a podle svých slov se relativně často dostane i na procházku ven.

„Moje hlava už bere za své,“ říká bez známky stížnosti. Denně sleduje televizní zprávy a je v kontaktu i se svými bývalými kolegy z Ústavu teoretické fyziky a astrofyziky Janou Musilovou a
Michaelem Krbkem, kteří ho občas navštěvují nebo mu telefonují a jsou mu také v lecčems nápomocni, jak říká.

Podstatně častěji bývá v žabovřeském bytě Marie Fojtíková, absolventka přírodovědecké fakulty, bývalá studentka a doktorandka profesora Černohorského, která s ním působila i v České
konferenci rektorů (po jejím ustavení v roce 1993 se Martin Černohorský stal kancléřem). „Jsem taková dobrovolnice,“ komentuje s úsměvem svou roli zahrnující výpomoc v domácnosti i
spolupráci s historiky Masarykova ústavu Akademie věd ČR a filozofické fakulty, kteří pořádají paměti profesora Černohorského. Budou archivovány v Archivu AV ČR.

Martin Černohorský s historikem Tomášem Pavlíčkem, květen 2023.
Foto: Marie Fojtíková
i

Podhoubí, které formovalo

Rozsáhlé paměti se týkají nejen dlouholeté akademické dráhy. „V tomto bytě, a zejména v sousedním, když v něm bydlela rodina Milana Jelínka, se scházelo mnoho zajímavých lidí, kterým
komunisté ztěžovali nebo znemožňovali působení na univerzitách, ale i v uměleckých profesích,“ zmiňuje bývalý rektor MU Jiří Zlatuška, který do bytu docházel už od dětství s rodiči – nedávno
jsme vydali jeho vzpomínku na zmíněného Milana Jelínka, prvního polistopadového rektora MU, od jehož narození v červnu uplynulo sto let. I s Martinem Černohorským si Jiří Zlatuška vybavuje
řadu příhod, které se týkaly třeba doučování před přijímacími zkouškami. „Dával mi cenné rady k různým životním rozhodnutím. Celkově spoluvytvářel podhoubí, které mě formovalo,“ dodává.

Jiří Zlatuška na návštěvě u Martina Černohorského, srpen 2023.
Foto: Marie Fojtíková
i

Na tehdejším Ústavu experimentální fyziky přírodovědecké fakulty začal Martin Černohorský působit už v roce 1948. Z výpomocného asistenta se postupně stal asistentem odborným, docentem a

32. ☕☕ SOBOTNÍ FESTIVAL JÍDLA A KÁVY OBOHATÍ FAJNY DEN…   
seznam | nahoru

33. Vše nejlepší! � Brněnský rodák, fyzik a pedagog…   
seznam | nahoru

34. Je radost vidět, když se studentům daří, říká stoletý Martin Černohorský   
seznam | nahoru
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v roce 1991 profesorem. „Panu profesoru Černohorskému záleželo vždy na tom, aby se pedagogové zajímali o své studenty a aby s nimi diskutovali. Individuální přístup vnímal jako náročnou, ale
správnou cestu vedení studentů, která přináší své výsledky. O to se také sám snažil, a ovlivnil tak řadu svých následovníků. Věřím, že jeho práce je inspirativní i pro dnešní pedagogy, vědce a
naše studenty,“ uvádí děkan přírodovědecké fakulty Tomáš Kašparovský. Na výuce se Martin Černohorský podílel až do akademického roku 2020/21 poznamenaného opatřeními proti covidu.

Martin Černohorský se studenty přírodovědecké fakulty na výletě na Jihlavsku, 70. léta.
Foto: Masarykův ústav a Archiv Akademie věd ČR
i

Řada absolventů se k svému pedagogovi dodnes hlásí – a on k nim také. „Když se studentům daří, je radost to vidět,“ podotýká k tomu a vypráví historku, jak se bezděčně stal svědkem velkého
holdu, který mu složil přední český astrofyzik: „Nechtě jsem vyslechl vyjádření Jiřího Grygara, když poskytoval interview pro nějaký časopis. Ptali se ho na to, jak se jeho život vyvíjel po odborné
stránce, jaký byl základ jeho odborného vývoje. Bylo to na nějakém schodišti, já jsem neviděn přicházel a slyšel jsem, co říká: že měl ohromnou kliku, že mu přednášel Černohorský. Řekl geniální
pedagog, za kterého se tedy rozhodně nepovažuji, a že z těchto přednášek čerpá dodnes. Samozřejmě člověka potěší, když slyší od dobrého odborníka tohle o své práci,“ říká s tím, že si
vybavuje, jak si jeho student Grygar psal poznámky do kroužkového bloku.

Martin Černohorský na zasedání brněnské pobočky Jednoty čs. matematiků a fyziků, 70. léta.
Foto: Masarykův ústav a Archiv Akademie věd ČR
i

Šest let v Opavě

V 90. letech stál profesor Černohorský u zrodu Slezské univerzity v Opavě, kterou vedl po dvě funkční období jako rektor. „Opava je městem, které si zaslouží pozornosti. Nebyla tam vysoká škola,
a bylo nasnadě se snažit o to, aby vznikla Slezská univerzita. To se povedlo a myslím, že se jí vcelku daří,“ komentuje to Martin Černohorský. Na otázku, zda odchod do Opavy ze známého
prostředí v Brně pro něj nepředstavoval osobní oběť, odpovídá jednoduše: „Bylo třeba se nějak starat, aby nová univerzita k něčemu byla.“ 4. září se do Opavy vrátí, bude po něm pojmenována
univerzitní aula.

Martin Černohorský - rektor.
Foto: Archiv Slezské univerzity v Opavě
i

„Slezská univerzita si velmi dobře uvědomuje, za co vše profesoru Černohorskému vděčí,“ říká její rektor Tomáš  Gongol . Zmiňuje těžké podmínky pro výuku na nově vzniklé univerzitě:
materiální nedostatek i omezený přístup ke knižním zdrojům a další výbavě pro akademiky. „Jen díky velkému úsilí a entuziasmu všech, kterým byl první rektor příkladem, měla Slezská univerzita
po šesti letech nejen svou identitu a zajišťovala běžný provoz v oblasti vzdělávání a výzkumu, ale také již obdržela akreditaci pro první doktorská studia a právo konat habilitační a profesorská
řízení,“ uvádí opavský rektor Gongol.

Martin Černohorský byl prezidentem Václavem Havlem jmenován rektorem.
Foto: Archiv Slezské univerzity v Opavě
i

Dort se stovkou

K stým narozeninám jubilantovi blahopřejí bývalí kolegové, studenti i vedení Masarykovy univerzity. „S největší úctou a radostí blahopřeji profesoru Černohorskému k této úžasné a vzácné
události, která nás naplňuje vděčností za výjimečný život plný moudrosti a nepopiratelného přínosu do naší společnosti. Století profesora Černohorského je velkou oslavou života, ale také
příležitostí pro nás všechny připomenout si odkaz této vynikající osobnosti. Nechť pana profesora provází zdraví, radost a klid v dalších letech jeho pozoruhodného života,“ zmiňuje rektor MU
Martin Bareš. I on se 7. září zúčastní slavnostního semináře, který k poctě profesora Černohorského chystá přírodovědecká fakulta ve spolupráci s Jednotou českých matematiků a fyziků.

A jak vzácné jubileum v poslední srpnový den prožije samotný oslavenec? „Bude narozeninová oslava v užším kruhu a s dortem se stovkou. Pan profesor má rád sladké,“ prozrazuje Marie
Fojtíková.

Martin Černohorský na květnovém Dies Academicus společně s (zleva) čerstvou držitelkou Stříbrné medaile MU Marií Fojtíkovou, její kolegyně z Kanceláře České konference rektorů Evou
Kalandříkovou, bývalou studentkou a dlouhodobou kolegyní Janou Musilovou a s Eliškou Olšanovou z Kanceláře ČKR.
Foto: Archiv MU
i

Martin Černohorský je držitelem Zlaté medaile MU (1993), Ceny města Brna (2021) a řady dalších ocenění. V den stých narozenin vzkazuje srdečný pozdrav celému společenství Masarykovy
univerzity:

„Přeji každému, aby se mu dařilo v tom, co dělá a co chce dělat. A aby mohl zjišťovat, že to má ohlas a smysl. Myslím si totiž, že je důležité, aby lidé mohli pracovat nejen tak, že to uspokojuje je
samotné, ale aby to dávalo smysl i lidem, kteří se s tou prací seznamují. Pokud se tak děje, je to radostné zjištění. I mně dělalo největší radost, když jsem viděl, že moje práce má ohlas.“

SEKCE: Zpravodajství POČET AKTUALIZACÍ: 2

KLÍČOVÁ SLOVA:  tomáš (1x), gongol (1x)

DUPLICITNÍ S: Je radost vidět, když se studentům daří, říká stoletý Martin Černohorský ( Muni.cz - Zprávy z MUNI, Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

31.08.2023 (08:24:11) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Slezská  univerzita  v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Dnes slaví sté výročí svého narození prof. Martin Černohorský, první rektor naší univerzity! Panu profesorovi k jeho jubileu moc gratulujeme a těšíme se na brzké setkání. To se uskuteční již 4. 9.
2023 od 10 hodin během slavnostního aktu pojmenování auly v budově rektorátu na Aulu Martina Černohorského. Nenechte si ujít tento významný okamžik!

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezská (1x), univerzita (1x), opavě (1x)

35. Dnes slaví sté výročí svého narození prof. Martin…   
seznam | nahoru
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Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

31.08.2023 (08:46:42) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Obchodně podnikatelská fakulta v Karviné, Slezská  univerzita

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Profesor Martin Černohorský, první rektor Slezské univerzity , slaví sté výročí od svého narození a my mu srdečně gratulujeme! �Dne 4. 9. 2023 od 10 hodin se uskuteční slavnostní akt k
pojmenování auly v budově rektorátu na Aulu Martina Černohorského. Jste srdečně zváni, nenechte si ujít tento významný okamžik. Více se o panu Martinu Černohorském můžete dočíst zde�
http://czch.tv/zrBkrW

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), slezská (1x), univerzita (1x), slezské (1x), univerzity (1x)

DUPLICITNÍ S: Profesor Martin Černohorský, první rektor Slezské… ( Facebook - Příspěvky, Obchodně-podnikatelská fakulta );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

31.08.2023 (08:51:22) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Masarykova univerzita

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

� Sta let se dnes dožívá emeritní profesor Přírodovědecká fakulta Masarykovy univerzity a bývalý rektor Slezská  univerzita  v Opavě  Martin Černohorský. ��� Fyziku učil několik generací
studujících a i v pokročilém věku se stále zajímá o dění ve svém oboru i na naší univerzitě.

SEKCE: Agenturní

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezská (1x), univerzita (1x), opavě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

31.08.2023 (09:00:04) Sociální sítě Matematický ústav v Opavě Facebook - Příspěvky 21.století

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Sté narozeniny dnes slaví vynikající fyzik a významná osobnost českého vysokého školství, prof. Martin Černohorský. Většinu profesního života strávil na Přírodovědecké fakultě Masarykovy
univerzity v Brně, významně se však zasloužil o založení Slezské univerzity v Opavě, kterou také po šest let (1992 – 1998) vedl jako rektor. Ještě ve svých 95 letech přednášel na semináři
Matematického  ústavu  v Opavě  o přesahu matematiky a fyziky do jiných oborů. Univerzita se proto rozhodla pojmenovat aulu v historické budově rektorátu a Matematického  ústavu
Slezské univerzity v Opavě  Aulou profesora Martina Černohorského.

SEKCE: Tisk

KLÍČOVÁ SLOVA:  matematického (2x), ústavu (2x), opavě (2x)

DUPLICITNÍ S: Sté narozeniny dnes slaví vynikající fyzik a… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

31.08.2023 (09:19:02) Internet Fyzikální ústav v Opavě Novinky.cz - Věda a školy Michael Mlynář, ČTK

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Lidé v Česku mohli v noci na čtvrtek pozorovat takzvaný modrý Měsíc. Označení nemá nic společného s barvou Měsíce, jedná se o označení typu úplňku. Pokud jsou v jednom kalendářním
měsíci dva úplňky, označuje se ten druhý jako modrý.

Podle Petra Horálka z Fyzikálního  ústavu  v Opavě  šlo navíc o takzvaný superúplněk, kdy je Měsíc úhlově největší v roce. Nejvíce se přiblížil Zemi už ve středu 30. srpna v 17:52
středoevropského letního času, a to na vzdálenost 357 181 kilometrů. Zároveň šlo o druhý superúplněk v srpnu.

Pojem modrý Měsíc neodkazuje na jeho barvu, ale na anglické slovní spojení „once in a blue moon“, což ve volném překladu znamená jednou za uherský rok. Označení upozorňuje na fakt, že
nastane druhý úplněk v jednom kalendářním měsíci, což není zcela obvyklé.

36. Profesor Martin Černohorský, první rektor Slezské…   
seznam | nahoru

37. � Sta let se dnes dožívá emeritní profesor…   
seznam | nahoru

38. Sté narozeniny dnes slaví vynikající fyzik a…   
seznam | nahoru

39. Nad Českem se rozzářil modrý Měsíc   
seznam | nahoru
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Podle Českého hydrometeorologického ústavu k tomu dochází přibližně jednou za tři roky. Ovšem jev, kdy se v jednou měsíci sejdou dva superúplňky, jak se stalo nyní, je ještě mnohem vzácnější
- dochází k němu přibližně jednou za dvacet let. Nejbližší taková událost nastane v roce 2037.

Foto: Ondřej Deml, ČTK

Východ superúplňku v Praze

FOTO: Nejkrásnější fotografie srpnového superúplňku ze všech koutů světa

Kdy je Měsíc opravdu modrý?

Skutečně do modra zabarvený Měsíc se na obloze podle astronomů objevit může, ale nesouvisí to s jeho fází nebo vzdáleností od Země. Do modra se Měsíc pro pozorovatele zabarví v případech,
kdy je naše atmosféra nasycena či znečištěna specifickými částicemi o velikosti alespoň jednoho mikronu.

Nejčastěji za to může popel, který se do zemského ovzduší dostane při velkém požáru či silné sopečné erupci. Tyto částice rozptylují dlouhovlnnou červenou část spektra viditelného světla a do
lidských očí pak doputuje jen ta modrá.

Foto: Josef Vostárek, ČTK

Superúplněk na Kutnohorsku

První srpnový superúplněk, tedy úplněk, při kterém je Měsíc úhlově největší v roce, nastal v noci z 1. na 2. srpna, ale tehdy ho lidé nemohli pozorovat. V čase úplňku byl podle astronomů Měsíc
ještě pod obzorem a zároveň se k Zemi teprve přibližoval.

V době, kdy byl Zemi nejblíže, tedy ve vzdálenosti 357 309 kilometrů, se Měsíc nacházel opět pod obzorem, jelikož tato situace nastala až v 07:53. Nebylo tedy možné pozorovat Měsíc přesně v
úplňku, ani ve chvíli maximálního přiblížení, ale celé období mezi tím.

Na snímky superúplňku ve světě se můžete podívat v galerii:

Foto: Emrah Gurel, ČTK/AP

+12

Svět se kochal prvním srpnovým superúplňkem

SEKCE: Kultura a vzdělávání POČET AKTUALIZACÍ: 1

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

DUPLICITNÍ S: Česko bude svědkem vzácného nebeského úkazu. Uvidíme „modrý Měsíc“ ( Blesk.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě ); V noci ze středy na čtvrtek bude možné v Česku pozorovat
takzvaný modrý Měsíc (Ceskenoviny.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

31.08.2023 (09:39:42) Sociální sítě Fakulta veřejných politik Facebook - Příspěvky Fakulta  veřejných  politik  v Opavě

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Pojďte se s námi prostřednictvím krátkého videa na chvíli vrátit na vernisáž výstavy "Snoezelen". Ta proběhla ve velmi příjemné atmosféře v pátek 25. srpna v univerzitním centru UniPoint � v
Breda & Weinstein. Výstava, která představuje multifunkční metodu sloužící ke stimulaci smyslů tady bude k vidění až do konce září �. Nenechte si ji ujít! Více se dočtete na �
https://www.slu.cz/fvp /cz/aktuality/15/1669

SEKCE: Instituce a organizace POČET AKTUALIZACÍ: 1

KLÍČOVÁ SLOVA:  fakulta (1x), veřejných (1x), politik (1x), opavě (1x), fvp (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

31.08.2023 (18:01:00) Rádio Slezská univerzita v Opavě ČRo - Plus - Odpolední Plus (automat) ČRo - Plus

Otevřít originál | Otevřít detail| Stáhnout článek

17:33
00 Jezdí se jen jedním pruhem a v koloně z devátého km pojedete až půl hodiny. Bouralo se ve Kbelské ulici směrem na Hloubětín. Před sjezdem na Novopackou se v odbočovacím pruhu řeší

srážka kamionu s osobním autem. V koloně z cínovecké
15 pojedete čtvrt hodiny. A problém byl také na Jižní spojce směrem na Černý most. Před průmyslovou se srazila dvě auta. Sice už stojí v odstavném pruhu, ale v koloně od sjezdu na Vršovice

se zdržíte čtvrt hodiny. Výrazné zdržení naberete v Liberecké
30 ulici a v ulici v Holešovičkách směrem do centra od Proseku se popojíždí až před tunel Blanka, kde se reguluje vjezd. Zdržíte se půl hodiny a další kolona je také od výjezdu z tunelu

Mrázovka na barrandovský most. Zdržíte se další čtvrt
45 hodinu. Kolona je také na Pražském okruhu směrem na dálnici D1. Ze třetího km dálnice D5 pojedete za sjezd na Ořech až 20 minut. Dobře dojeďte. A zítra čekáme oblačno

17:34
00 až zataženo, místy hlavně v Čechách občasný déšť a zítřejší teploty se budou pohybovat od 17 do 22 °C. Tolik zprávy, po nich je tu dál odpolední plus. A tentokrát aktuality a poznatky
15 z vědy. Co vám nabídneme v následující půlhodině? Kam s kunami železničních pražců nasáklých dehtovými oleji, brzdnými kapalinami z vlaků a dalšími škodlivinami. Doposud se hlavně

skladovali, případně spalovali, čímž ale škodliviny unikaly do ovzduší.
30 Výzkumníci z Technické univerzity v Ostravě proto vymysleli lepší řešení a dron zahradníkem a robot farmářem. Jak tyto stroje dnes pomáhají v zemědělství? Léky, které se dostávají

zpátky do přírody z odpadních vod. Jak velký je to problém? A na
45 závěr připomeneme úctyhodných 100 let, kterých se dožívá dnes fyzik, prof., první rektor Slezské univerzity  Martin Černohorský. Dobrý poslech vám přeje Daniela Vrbová. Pět a plus.

40. Pojďte se s námi prostřednictvím krátkého videa…   
seznam | nahoru

41. Odpolední Plus (automat)   
seznam | nahoru
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17:35
00 Požár skládky železničních pražců u elektrárny. Tisková. Minulý týden na Sokolovsku otevřel otázku, co udělat s obrovským množstvím vysloužilých pražců,
15 které jsou nasáklé dehtovými oleji, brzdnými kapalinami z vlaků a dalšími škodlivinami. Zatím se hlavně skladují a někdy spalují. Tím se ale tyto toxické látky dostávají do životního prostředí.

Stanislav Bartusek z Technické univerzity Ostrava je
30 členem výzkumného týmu, který přišel s možným řešením. Zdravím vás. Dobrý den. Bartusek dobrý den přeji. Můžete pro představu nejprve uvést, kolik je v Česku zhruba takových pražců,

s nimiž si nevíme rady? Tak v současné
45 době se jedná o problém, kdy vlastně počet pražců je skoro technicky nezjistitelný. My, my odhadujeme zhruba, že se nachází na území ČR zhruba těch 120 až 125 tisíc kusů, ale

17:36
00 je to jenom hrubý odhad. Je. Ten problém spočívá v tom, že ty pražce nemají odpadovou kategorií, nejsou tedy vedeny jako, jsou tedy vedeny jako znečištěná dřevní hmota organickou

substancí. A to
15 množství prostě je tady obrovské s tím, že ještě navíc se čeká rekonstrukce železničních tratí, výstavba nových koridorů, takže očekáváme prostě těm
30 starým zátěžím přibudou, přibudou zátěže, zátěže nové. My jsme na správě železnic, která má svůj web, v podstatě plán rekonstrukcí těchto tratí vlastně tak si spočítali,
45 dělali jsme si takový menší propočet, že například 200 km chystaných cest generuje v současné době zhruba 307 692 pražců navíc. Je navíc jsme se třeba tam

SEKCE: Zpravodajství POČET AKTUALIZACÍ: 10

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (3x), univerzity (3x), slezskou (2x), univerzitu (1x), opavě (1x), slezská (1x), univerzita (1x), univerzitou (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

31.08.2023 (18:02:01) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Herbert Pavera - Váš senátor na Opavsku

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

�� Včera na skok v Karviné, kam jsme s kolegy z výboru pro hospodářství, zemědělství a dopravu Senátu vyrazili na výjezdní zasedání. Debatovali jsme nejen o budoucnosti města, ale i celého
kraje, který se postupně proměňuje.♻️  ✅ Karviná se svými projekty je skvělým příkladem. Jde například o multifunkční centrum podporující vzdělávání, podnikání a inovace CEPIS a ikonický
Eden Silesia při Slezská  univerzita  v Opavě , POHO 2030 / POHO Park, který nabídne zázemí nejen návštěvníkům dolu Gabriela, ale i kostela sv. Petra z Alkantary či PODOLUPARK,
zaměřený na odpadové hospodářství a výrobu vodíku, přinese nová pracovní místa s vysokou přidanou hodnotou. �Karvinsko je nyní sice řazeno k sociálně slabým regionům, ale brzy se to
může změnit. Nejen díky zajímavé přírodě, ale také díky chystaným projektům. Z Popelky se tak může stát krásná princezna.��

SEKCE: Sociální sítě

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezská (1x), univerzita (1x), opavě (1x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

31.08.2023 (20:02:03) Internet Slezská univerzita v Opavě Slu.cz - Články NEZNÁMÝ

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

9:00 – zahájení konference
9.10 – úvodní slovo děkana FPF SU
9:20 – úvodní slovo biskupa SCEAV Tomáš Tyrlík 
Blok I
9:30 – 9:50 Bogusław Czechowicz (FPF SLU), Nejvyšší purkrabí Pražského hradu Zdeněk Lev z Rožmitálu a na Blatné a německá reformace (nejen) ve Slezsku 
9:50 – 10:10 Bogdan Kloch (Muzeum Rybnik) Pomiędzy Wrocławiem a Krakowem - sacrum w przestrzenii Górnego Śląska u progu reformacji 
10:10 – 10:30 Hana Komárková (FPF SLU), Evangelium nebo Matka Boží Neposkvrněná? Proměny opavských přísah v 16. a 17. století
10:30 – 11:00 diskuze
Blok II
11:00 – 11:20 Pavel Solnický (ZaO), Konfesijní situace na Opavsku v 17. století ve světle archivních pramenů
11:20 – 11:40 Irena Korbelářová (FPF SLU), Českobratrská epizoda v kraji pod Slezou
11:40 – 12:00 Jiří Brnovjak (FF OSU), Soumrak věku konfesionalizace. Konfese, konverze a kariéry šlechty Opavského, Krnovského a Těšínského knížectví v 17. století a v první polovině 18.
století.
12:00 – 12:20 Michal Kubica (Archiv města Ostravy), Víra a věrnost ve víru dělení Slezska. Katolická a protestantská šlechta pruského Slezska po roce 1742
12:20 – 13:00 diskuze
13:00 – 14:00 oběd s tematickou ochutnávkou pokrmů k připomenutí Martina Luthera
Blok III
14:00 – 14:20 Eva Kowalská (HU SAV), Spolupráca slezských a hornouhorských luteránov v 17.-18. st.
14:20 – 14:40 Igor Zmeták (FPF SLU), J. Tranovský a význam jeho diela pre slovenských evanjelikov
14:40 – 15:00 diskuze
Blok IV
15:00 – 15:20 - Stanislav Piętak, Zbožná pieta těšínských luteránů ve víru duchovních proudů
15:20 – 15:40 Daniel Spratek, Johann Adam Steinmetz - dosud plně nedoceněný představitel pietismu ze Slezska
15:40 – 16:00 Magdalena Bubík, Przynależność stanowa ludności ewangelickiej Śląska Cieszyńskiego na podstawie metryki ślubów parafii ewangelicko-augsburskiej w Cieszynie w latach 1709-
1721
16:00 – 16:20 Veronika Tomášová, „… spatřuji přímo nástroj brzdy rozvoje socialismu a pokroku vůbec“. Sondy do života evangelíků v době komunistické diktatury na příkladu sboru SCEAV v
Karviné 
16:20 – 17:00 diskuze

42. �� Včera na skok v Karviné, kam jsme s kolegy z…   
seznam | nahoru

43. Pět století slezské reformace   
seznam | nahoru
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17:00 – zakončení konference

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  slu (4x)

DUPLICITNÍ S: Pět století slezské reformace ( Slu.cz - Články, Filozoficko-přírodovědecká fakulta );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

01.09.2023 (07:55:26) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Obchodně podnikatelská fakulta v Karviné, Slezská  univerzita

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Druhý termín státnic je za námi. Všem novým bakalářům a inženýrům blahopřejeme! �� Nezapomeňte se registrovat na slavnostní promoci absolventů � do 15. září 2023 na absolventském
portále � https://absolventi.slu.cz/graduations/

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), slezská (1x), univerzita (1x)

DUPLICITNÍ S: Druhý termín státnic je za námi. Všem novým… ( Facebook - Příspěvky, Obchodně-podnikatelská fakulta );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

01.09.2023 (10:50:02) Tisk Institut tvůrčí fotografie Muzeum umění Olomouc - Muzeion NEZNÁMÝ

Otevřít originál | Otevřít detail| Stáhnout článek

Letos si připomínáme třicáté výročí vzniku samostatné České republiky a Slovenska, což je také unikátní příležitost ohlédnout se zpět na soužití našich dvou národů v jednom státě, a právě to
udělala kurátorka Muzea umění Štěpánka Bieleszová, která pro České centrum v Bratislavě připravila výstavu Česko-slovenské konfrontace, Sovinec 1986–1994, která zde bude k vidění do
konce srpna. 

Ústřední bodem výstavy jsou projekty pedagoga, fotografa, kurátora a dispečera státního statku Jindřicha Štreita, které v polovině osmdesátých let přišly s unikátním konceptem konfrontací
českého a slovenského umění. „Štreit pořádal výstavy na Sovinci už od roku 1974 a do konce totality jich uspořádal v tamější zavřené budově základní školy na šedesát. Dal tak příležitost
vystavovat autorům, kteří stěží nacházeli možnosti vystavovat v oficiálních galeriích,“ připomíná Štěpánka Bieleszová. 

Po roce 1982, kdy byl Jindřich  Štreit  vězněn za hanobení republiky a hlavy státu v souvislosti s účastí na výstavě Setkání v Praze, vystavoval už jen v omezené míře v malých alternativních
prostorech. A právě někdy kolem poloviny osmdesátých let minulého století se setkal se slovenským fotografem Ľubem Stachem, který ve svém panelovém bytě v Bratislavě provozoval už od
roku 1983 „bytovou“ galerii pro své přátele výtvarníky. „U Stacha vystavovali čeští fotografové Bohdan Holomíček, Jan Saudek, grafička Alena Kučerová a nabídku dostal i Jindřich  Štreit . Jeho
výstava se v bytě u Stachových uskutečnila v roce 1985. Oba umělci poté zůstali i nadále v přátelském kontaktu. A brzy na to začali také na Sovinci vystavovat i slovenšti autoři,“ líčí Štěpánka
Bieleszová začátek propojení Jindřicha Štreita a Sovince se Slovenskem. 

Mezi lety 1986 a 1989 mohli návštěvníci Sovince vidět díla umělců slavných jmen – Albína Brunovského, Rudolfa Sikory, Jozefa Jankoviče či Dezidéra Totha. „V roce 1989 se uskutečnila také
konfrontace slovenského výtvarníka Jozefa Jankoviče s českými autory Alenou Kučerovou, Ondřejem Michálkem a Janem Našem,” připomíná Bieleszová. O rok později mohli návštěvníci
sovinecké základní školy vidět konfrontace děl Daniela Fischera s Markem Hubou, Juraje Meliše s Rudolfem Filou či Mariána Mudrocha s Karlem Pauzerem a Hanou Purkrábkovou. 

Velkou česko-slovenskou výstavu se však Jindřichu Štreitovi podařilo uspořádat až v roce 1991, paradoxně jen rok před rozpadem společného státu. Zastoupeni zde byli slovenští autoři Juraj
Bartusz, Otis Laubert, Juraj Meliš v konfrontaci s českými autory, jako byli Václav Bláha, Stanislav Kolíbal, Vladimír Kopecký, Alena Kučerová, Karel Malich, Karel Nepraš, František Dvořák, Josef
Mžyk či Olbram Zoubek. „Výstava se uskutečnila jen díky Štreitovým přátelským kontaktům, ať už mezi výtvarníky, nebo mezi dobrovolníky, kteří s přípravou pomáhali. Výstavu zahájil Milan Uhde,
tehdejší ministr kultury,“ dodává Bieleszová. 

Tato výstava se na dlouhou dobu stala poslední významnou společnou aktivitou českých a slovenských výtvarníků. V následujících letech se na Sovinci sice ještě uskutečnily tři výstavy Kláry a
Milana Bočkayových, Otise Lauberta se Zdenkem Kučerou a společná výstava Igora Minárika s Michalem Gabrielem a Petrem Veselým, ale obecně lze říci, že po roce 1992 se obě země od sebe
začaly stále více vzdalovat. 

„Nyní po letech je možné konstatovat, že Štreitova vize československých výstav byla velmi pokroková. Koncepce konfrontací mezi českými a slovenskými umělci neměla ve své době srovnání.
Bohužel v současné době umění dříve společného státu nyní nikdo už nesleduje tak komplexně,“ posteskla si Bieleszová. 

Bratislavská výstava nabízí návštěvníkům soubor zhruba pětadvaceti originálních děl, které byly na Sovinci vystaveny, dobovou fotodokumentace akcí a také film Muzea umění o výstavní činnosti
Jindřicha Štreita Z města ven. Sovinec jako neoficiální centrum česko-slovenské kultury. ○

44. Druhý termín státnic je za námi. Všem novým…   
seznam | nahoru

45. MUO V ZAHRANIČÍ ČESKO-SLOVENSKÉ KONFRONTACE MÍŘÍ ZE SOVINCE
DO BRATISLAVY  seznam | nahoru
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SEKCE: Kultura a vzdělávání MUTACE: Celá ČR
PDF POPIS OBRÁZKŮ: ↑ Alena Kučerová, bez názvu, 1980–1981, strukturální autorská grafika,
papír ↑ Rudolf Sikora, z cyklu Čáry divoce nakreslené …, 1987 ↑ Milan Bočkay, Regionální
výzkumy / Nová krása, 1989

PDF STRANA: 23

KLÍČOVÁ SLOVA:  jindřich (2x), štreit (2x)

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

01.09.2023 (19:53:14) Internet Institut tvůrčí fotografie Radio1.cz - Články NEZNÁMÝ

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Údolí Tiché Šárky nebude tiché ani letos díky festivalu VIZ-AIR-KA

Opavské KUPE pořádá nejen pro obyvatele Prahy 6 už třetí ročník hudebního festivalu VIZ-AIR-KA. Minifestival se uskuteční v sobotu 9. září od 14.15 hod. v údolí Tiché Šárky a vstupné bude
dobrovolné.

„Jsme rádi, že se nám už třetím rokem daří uspořádat tento jednodenní minifestival na louce u usedlosti Vizerka v údolí Tiché Šárky. Podle mě se jedná o krásné místo, které si zaslouží
pozornost a jako v minulém roce jsme festival doplnili také o výstavu fotografií Institutu tvůrčí  fotografie  Slezské univerzity v Opavě,“ vysvětluje myšlenku festivalu jeho ředitel Vladimír
Peringer.

Vdechnout život na louku tak přijede dvojice bluesmanů Ptaszek & Bužma, které pro účastníky zahraje od 14.15 hod. Lubomíra Bužmu si mohou účastníci festivalu pamatovat už z předešlého
ročníku. Následovat bude od 16.17 hod. fenomenální pianista Tomáš Homuta  se svým triem a v údolí Tiché Šárky se tak rozezní melodie rythm and blues. Finále programu obstará od 18.19
Ukulele Orchestra jako Brno. Toto velmi pestré sdružení hráčů na havajský hudební nástroj představí svůj repertoár složený z cover verzí známých hitů.

V rámci doprovodného programu se návštěvníci mohou seznámit blíže s tvorbou Institutu  tvůrčí  fotografie  prostřednictvím komentovaných prohlídek, a to samotným vedoucím institutu
profesorem Vladimírem Birgusem. Mimo jiné bude pro návštěvníky zajištěno občerstvení spolu se sociálním zařízením.

Na místo konání je možné se dostat více způsoby. Dostupnost z Bořislavky (stanice metra) autobusy na Jenerálku – č. 161, 312, 316, 356, z Nádraží Veleslavín (stanice metra) pěšky ulicí
Vokovickou dále k usedlosti Vizerka z Nebušic ulicí V Pachmance k usedlosti Vizerka. Pěší trasa bude pro návštěvníky řádně vyznačena, nicméně k usedlosti není možné přijet autem.

KUPE je soukromý, nezávislý, kulturně-umělecký prostor nacházející se v bývalé vodárenské věži v bezprostřední blízkosti vlakového nádraží Opava-východ. KUPE je expozice Kurta
Gebauera, je Železniční muzeum, je výstavní prostor, je kino, je prostor pro přednášky, besedy, koncerty, performance, je kavárna. KUPE je místo, kde se dějí věci.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  institutu (2x), tvůrčí (2x), fotografie (2x)

DUPLICITNÍ S: FESTIVAL VIZ-AIR-KA V ÚDOLÍ TICHÉ ŠÁRKY ( Radio1.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

02.09.2023 (13:25:07) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Město Orlová

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

�FAJNY DEN PRO SVÉ ZDRAVÍ NA FESTIVALU JÍDLA A KÁVY PRÁVĚ PROBÍHÁ Město Orlová připravilo pro obyvatele, kteří se zajímají o svůj zdravotní stav, bezplatné a bezbolestné
testování na žloutenku typu C, syfilis, HIV, doplněné o poradenství v oblasti prevence zdraví a dentální hygieny, které bude probíhat do 1️ ⃣8️ ⃣ hodin v rámci FESTIVALU JÍDLA A KÁVY na
náměstí. �Zájemci o testování dostanou vitamíny a mohou si ve stánku kanceláře starostky vybrat sladkou odměnu. ➡️ Další FAJNY DEN PRO SVÉ ZDRAVÍ proběhne v úterý 5. září 2023
také od 12 do 18 hodin na veřejném prostranství před Adrou čp. 96 vedle parkoviště u Penny marketu.�Odbornou garanci zajišťují pracovníci Zdravotního ústavu se sídlem v Ostravě, Lékařské
fakulty Ostravské univerzity  a Nemocnice Karviná -Ráj s podporou Moravskoslezského kraje a Krajské hygienické stanice.

SEKCE: Sociální sítě

46. FESTIVAL VIZ-AIR-KA V ÚDOLÍ TICHÉ ŠÁRKY   
seznam | nahoru

47. �FAJNY DEN PRO SVÉ ZDRAVÍ NA FESTIVALU JÍDLA A…   
seznam | nahoru
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KLÍČOVÁ SLOVA:  univerzity (1x), karviná (1x)

DUPLICITNÍ S: �FAJNY DEN PRO SVÉ ZDRAVÍ NA FESTIVALU JÍDLA A… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě ); �NAVŠTIVTE FAJNY DEN PRO SVÉ ZDRAVÍ NA
FESTIVALU… (Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

03.09.2023 (05:32:42) Internet Vedení univerzity Vedavyzkum.cz - Články Vědavýzkum.cz

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

Sto let 31. srpna 2023 oslavil bývalý rektor Slezské univerzity v Opavě (1992-1998) Martin Černohorský. Fyziku učil několik generací studentů a i v pokročilém věku se stále zajímá o dění ve
svém oboru i na Masarykově univerzitě.

„Nijak, jako by toho nebylo,“  odpovídá Martin Černohorský  na otázku, jak vnímá dosažení životní stovky. Ve svém bytě v Brně - Žabovřeskách žije soběstačně s pravidelnými návštěvami
pečovatelské služby. Pohybuje se za pomoci chodítka a podle svých slov se relativně často dostane i na procházku ven.

„Moje hlava už bere za své,“  říká bez známky stížnosti. Denně sleduje televizní zprávy a je v kontaktu i se svými bývalými kolegy z Ústavu teoretické fyziky a astrofyziky Janou Musilovou  a
Michaelem Krbkem, kteří ho občas navštěvují nebo mu telefonují a jsou mu také v lecčems nápomocni, jak říká.

Podstatně častěji bývá v žabovřeském bytě Marie Fojtíková, absolventka přírodovědecké fakulty, bývalá studentka a doktorandka profesora Černohorského, která s ním působila i v České
konferenci rektorů (po jejím ustavení v roce 1993 se Martin Černohorský stal kancléřem). „Jsem taková dobrovolnice,“ komentuje s úsměvem svou roli zahrnující výpomoc v domácnosti i
spolupráci s historiky Masarykova ústavu Akademie věd ČR a filozofické fakulty, kteří pořádají paměti profesora Černohorského. Budou archivovány v Archivu AV ČR.

Martin Černohorský s historikem Tomášem Pavlíčkem, květen 2023.

Podhoubí, které formovalo

Týkají se nejen dlouholeté akademické dráhy. „V tomto bytě, a zejména v sousedním, když v něm bydlela rodina Milana Jelínka, se scházelo mnoho zajímavých lidí, kterým komunisté ztěžovali
nebo znemožňovali působení na univerzitách, ale i v uměleckých profesích,“ zmiňuje bývalý rektor Masarykovy univerzity (MU) Jiří Zlatuška, který do bytu docházel už od dětství s rodiči. I s
Martinem Černohorským si Jiří Zlatuška vybavuje řadu příhod, které se týkaly třeba doučování před přijímacími zkouškami. „Dával mi cenné rady k různým životním rozhodnutím. Celkově
spoluvytvářel podhoubí, které mě formovalo,“ dodává.

Jiří Zlatuška na návštěvě u Martina Černohorského, srpen 2023.

Na tehdejším Ústavu experimentální fyziky přírodovědecké fakulty začal Martin Černohorský působit už v roce 1948. Z výpomocného asistenta se postupně stal asistentem odborným, docentem a
v roce 1991 profesorem. „Panu profesoru Černohorskému záleželo vždy na tom, aby se pedagogové zajímali o své studenty a aby s nimi diskutovali. Individuální přístup vnímal jako náročnou,
ale správnou cestu vedení studentů, která přináší své výsledky. O to se také sám snažil a ovlivnil tak řadu svých následovníků. Věřím, že jeho práce je inspirativní i pro dnešní pedagogy, vědce
a naše studenty,“ uvádí děkan přírodovědecké fakulty Tomáš Kašparovský. Na výuce se Martin Černohorský podílel až do akademického roku 2020/21 poznamenaného opatřeními proti
covidu.

Martin Černohorský se studenty přírodovědecké fakulty na výletě na Jihlavsku, 70. léta.

Řada absolventů se k svému pedagogovi dodnes hlásí – a on k nim také. „Když se studentům daří, je radost to vidět,“  podotýká k tomu a vypráví historku, jak se bezděčně stal svědkem velkého
holdu, který mu složil přední český astrofyzik: „Nechtě jsem vyslechl vyjádření Jiřího Grygara, když poskytoval interview pro nějaký časopis. Ptali se ho na to, jak se jeho život vyvíjel po
odborné stránce, jaký byl základ jeho odborného vývoje. Bylo to na nějakém schodišti, já jsem neviděn přicházel a slyšel jsem, co říká: že měl ohromnou kliku, že mu přednášel Černohorský.
Řekl geniální pedagog, za kterého se tedy rozhodně nepovažuji, a že z těchto přednášek čerpá dodnes. Samozřejmě člověka potěší, když slyší od dobrého odborníka tohle o své práci,“ říká s
tím, že si vybavuje, jak si jeho student Grygar psal poznámky do kroužkového bloku.

Martin Černohorský na zasedání brněnské pobočky Jednoty čs. matematiků a fyziků, 70. léta.

Šest let v Opavě

V 90. letech stál profesor Černohorský u  zrodu Slezské univerzity v Opavě, kterou vedl po dvě funkční období jako rektor. „Opava je městem, které si zaslouží pozornosti. Nebyla tam vysoká
škola, a bylo nasnadě se snažit o to, aby vznikla Slezská univerzita. To se povedlo a myslím, že se jí vcelku daří,“ komentuje to Martin Černohorský. Na otázku, zda odchod do Opavy ze
známého prostředí v Brně pro něj nepředstavoval osobní oběť, odpovídá jednoduše: „Bylo třeba se nějak starat, aby nová univerzita k něčemu byla.“  Už 4. září letošního roku se do Opavy „vrátí“,
bude po něm pojmenována univerzitní aula.

Martin Černohorský - rektor

„Slezská univerzita si velmi dobře uvědomuje, za co vše profesoru Černohorskému vděčí,“  říká její rektor  Tomáš  Gongol . Zmiňuje těžké podmínky pro výuku na nově vzniklé univerzitě:
materiální nedostatek i omezený přístup ke knižním zdrojům a další výbavě pro akademiky. „Jen díky velkému úsilí a entuziasmu všech, kterým byl první rektor příkladem, měla Slezská univerzita
po šesti letech nejen svou identitu a zajišťovala běžný provoz v oblasti vzdělávání a výzkumu, ale také již obdržela akreditaci pro první doktorská studia a právo konat habilitační a profesorská
řízení,“ uvádí opavský rektor Gongol.

Martin Černohorský byl prezidentem Václavem Havlem jmenován rektorem.

Dort se stovkou

Ke stým narozeninám jubilantovi blahopřejí bývalí kolegové, studenti i vedení Masarykovy univerzity.  „S největší úctou a radostí blahopřeji profesoru Černohorskému k této úžasné a vzácné
události, která nás naplňuje vděčností za výjimečný život plný moudrosti a nepopiratelného přínosu do naší společnosti. Století profesora Černohorského je velkou oslavou života, ale také
příležitostí pro nás všechny připomenout si odkaz této vynikající osobnosti. Nechť pana profesora provází zdraví, radost a klid v dalších letech jeho pozoruhodného života,“ zmiňuje rektor MU
Martin Bareš. I on se 7. září 2023 zúčastní slavnostního semináře, který k poctě profesora Černohorského chystá přírodovědecká fakulta ve spolupráci s Jednotou českých matematiků a fyziků.

A jak vzácné jubileum v poslední srpnový den prožije samotný oslavenec? „Bude narozeninová oslava v užším kruhu a s dortem se stovkou. Pan profesor má rád sladké,“  prozrazuje Marie
Fojtíková.

Martin Černohorský na květnovém Dies Academicus společně s (zleva) čerstvou držitelkou Stříbrné medaile MU Marií Fojtíkovou, její kolegyní z Kanceláře České konference rektorů Evou
Kalandříkovou, bývalou studentkou a dlouhodobou kolegyní Janou Musilovou a s Eliškou Olšanovou z Kanceláře ČKR.

Martin Černohorský je držitelem Zlaté medaile MU (1993), Ceny města Brna (2021) a řady dalších ocenění.

V den stých narozenin vzkazuje srdečný pozdrav celému společenství Masarykovy univerzity: „Přeji každému, aby se mu dařilo v tom, co dělá a co chce dělat. A aby mohl zjišťovat, že to má
ohlas a smysl. Myslím si totiž, že je důležité, aby lidé mohli pracovat nejen tak, že to uspokojuje je samotné, ale aby to dávalo smysl i lidem, kteří se s tou prací seznamují. Pokud se tak děje,
je to radostné zjištění. I mně dělalo největší radost, když jsem viděl, že moje práce má ohlas.“

Autor: Filip Breindl
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Datum Kategorie Téma Zdroj Autor

03.09.2023 (12:05:40) Sociální sítě Slezská univerzita v Opavě Facebook - Příspěvky Město Orlová

Otevřít originál | Otevřít detail | Přeložit článek| Stáhnout článek

❣️ PROBĚHNE DALŠÍ FAJNY DEN PRO SVÉ ZDRAVÍ ❣️ Město Orlová připravilo pro obyvatele, kteří se zajímají o svůj zdravotní stav, bezplatné a bezbolestné testování na žloutenku typu C,
syfilis, HIV, doplněné o poradenství v oblasti prevence zdraví a dentální hygieny. Akce proběhne v úterý 5. září 2023 od 1️ ⃣2️ ⃣ do 1️ ⃣8️ ⃣ hodin na veřejném prostranství před Adrou na ulici
Slezská 96 v Orlové-Porubě, vedle parkoviště u Penny marketu. ✅Vítáni jsou samozřejmě i občané, kteří nemají svého lékaře nebo jej delší dobu nenavštívili. Zájemci o testování dostanou poukaz
na bazén a vitamíny�.�Testování se v neděli 2. září 2023 na Festivalu jídla a kávy zúčastnila i starostka Orlové Lenka Brzyszkowská a vyšetření zvládla s úsměvem na tváři. Přijďte se otestovat i
vy! �⚕️ Odbornou garanci zajišťují pracovníci Zdravotního ústavu se sídlem v Ostravě, Lékařské fakulty Ostravské univerzity  a Nemocnice Karviná -Ráj s podporou Moravskoslezského
kraje a Krajské hygienické stanice.

SEKCE: Sociální sítě

KLÍČOVÁ SLOVA:  univerzity (1x), karviná (1x)
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